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 زمانی که نمی توان به توافقی دائم در شرایط کنونی 
دســت یافت، نباید اصل توافق را زیر ســوال برد. به 
نظر، طرفین برجام به این نتیجه رسیده اند زمانی که 

نمی توانند توافق وین را به صورت کامل احیا کنند...

 توافق نانوشته برای احیای برجام

فارغ از ایرادات وارد بر لایحه عفاف و حجاب از حیث 
فن قانون نویسی و شرایط لازم در انشاء یک قانون جامع 
و مانع، مجازات و کیفرهای تعریف شده در این لایحه 

دربرخی جهات مغایر با ...

نقدی برلایحه عفاف و حجاب 
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کنش انتخاباتی جریان های سیاسی چگونه است؟

از انشقاق تا سکوت 
      محمد مهاجری در گفت وگو با »آرمان ملی«: اصلاح طلبان نیایند، اصولگرایان متفرق می شوند

»آرمان ملی« اخبار منابع غربی در ارتباط با اجرای توافق موقت را بررسی می کند؛
حرکت با چراغ خاموش

      کاهش تنش، تبادل زندانیان و دسترسی به منابع ارزی، ۳ عنصر حرکت به سوی احیای برجام

آرمان ملی:  پیش بینی ها در مورد عمر مدیریت حمید ســجادی در 
وزارت ورزش و جوانان درست از آب درآمد و »آقای دونده« نتوانست 

این بار به خط پایان برسد...

دکتر بهمن آرمان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

دولت در زمینه مسکن 
با بن بست مالی مواجه شده است 
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      احمدی نژادی ها رد شوند، لاریجانی را تضعیف می کنند

جانشین سجادی در آستانه  حضور در وزارت ورزش

کیومرث هاشمی  نزدیک 
به کرسی وزارت

      آقای دونده به خط پایان می رسد؟

 نقدی برلایحه عفاف و حجاب
 محمود صادقی

دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها

 راهکار رقابتی شدن  انتخابات 

 محمدهادی جعفرپور
وکیل دادگستری

 مجید ابهری 
رفتارشناس و جامعه شناس 

آیا پلیس مقصر است؟ 

  سیدجلال ساداتیان
 سفیرسابق ایران در لندن

شهریار حیدری مطرح کرد: 
رایزنی ها با کره به نتیجه نرسد مجبور به قطع روابط خواهیم بود

 سیاست های دولت در مورد  
مسکن به حلبی آبادهای جدید 
منجر خواهد شد 

 قیمت مسکن در ایران از قیمت 
آن در کشورهای توسعه یافته 
بیشتر شده است 

     عکس:  فاطمه فتاحی/آرمان ملی

 »آرمان ملی« بررسی می کند؛ 

ذوب شدن افزایش حقوق ها در برابر آتش تورم
      مارپیچ تورم و افزایش حقوق ها از افسانه تا واقعیت

هوا بس ناجوانمردانه گرم    است!
وزیر بهداشت: پیشنهاد تعطیلی داده ایم
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armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

با توجه به شواهدی که وجود دارد نگاه مردم نسبت به انتخابات در قیاس با انتخابات 
سال ۹۸ و ۱۴۰۰بهبود پیدا نکرده اســت. هر چند که یک  عده ای هستند که تحت 
هر شرایط و دلیلی پای صندوق رای حاضر می  شــوند، اما در بخشی از مردم رویکرد 
بی تفاوتی نسبت به صندوق رای و انتخابات مشهود و به دلایل مختلف آشکار است. 
به خصوص عملکرد دولت، وضعیت سخت معیشتی، انتظاراتی که دولت آقای رئیسی 
در جامعه بر انگیخته بود مبنی بر اینکه اگر همه قوا یکدســت شد همه مسائل حل 
می شود ولی روز به روز بر مشکلات افزوده شده است. نه مسائل سیاست خارجی حل 
شده، نه مسائل اقتصادی و معیشتی و نه در حوزه فرهنگ به خصوص مسائل اجتماعی 
اتفاق مثبتی افتاده است. یک ضلع انتخابات مردم هستند. ضلع دیگر هم که حاکمیت 
اســت به رغم برخی ازخوش بینی هایی که افراد داشــتند که حاکمیت فضا را بر ای 

جلب مشارکت بیشتر باز می کند  فعلا کوچک ترین سیگنال و علامتی از اینکه شاهد 
گشایشی در فضای سیاسی کشور باشیم دیده نشده اســت. آخرین آن هم تصویب  
قانون اصلاح انتخابات مجلس است که مواد مختلفش نشان می دهد چفت و بست  های 
نظارتی محکم تر شده است. لذا نشانه ای از اینکه بر مبنای این قانون بناست فضای بازتر 
شود دیده نمی شود. شاید تنها نشانه اش می تواند افزایش مدت دوره انتخابات باشد از 
این جهت که زمانی که در مجلس بودیم می گفتیم باید زمان بیشتری برای منتخبینی 
که صلاحیتشان احراز نمی شود برای فراهم کردن اعتراضشان فراهم شود. ولی اینگونه 
هم نشد. البته در خصوص حضور جریان های سیاسی اگر فرضا فضا بازتر شود و عده ای 
هم بروند و وارد مجلس شوند و برای اعتدالیون فضایی باز شود سوال مهم تر این است 
که مجلس چقدر می تواند تاثیر گذار باشــد. چرا که خود نمایندگان نیز می بینند که 
همین مجلس یازدهم که کاملا مورد اعتماد بوده نیز آنچنان که باید و شاید عملکرد 
چندانی نداشته و نتوانسته تاثیر گذار ظاهر شــود. تنها نشانه رقابتی شدن و معنادار 
شدن انتخابات ماده مربوط به تناسبی شدن بود که به رغم نقدهایی که وارد بود همین 
را هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص خلاف سیاست های کلی انتخابات اعلام کرد و 

مجلس مجبور شد این ماده را حذف کند تا این قانون تصویب شود.  

آرمان ملی: یــک عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس در خصوص برنامه مجلس 
برای پیگیری موضــوع وصول مطالبات ایــران از کره 
جنوبی اظهار کرد: دولت رایزنی هایی پیرامون بازگشت 
پول های بلوکه شــده ما در کره انجام داده که به نتیجه 
نرســیده، از این رو از مجلس خواسته است برای تعلیق 
یا افزایش سطح روابط با کره تصمیم گیری کند. از این رو 
کار دولت در جهت ارجاع ایــن موضوع به مجلس یک 
کار قانونی است. کمیســیون تخصصی این موضوع هم 
کمیسیون امنیت ملی است و کمیسیون فرعی موضوع 
هم کمیسیون قضائی مجلس است. این دو کمیسیون 
در هفته آینده که شــروع به کار مجلس خواهد بود این 
موضوع را بررســی می کنند و قطع بــه یقین پیرامون 

چگونگی موضوع و اختیار به دولت تصمیم گیری خواهند 
کرد. قاعدتا کره جنوبی از منظر عرف بین الملل و مسائل 
قضائی و قوانین پیرامون آن هیچ دلیلی برای بلوکه کردن 
دارایی های ما ندارد. شهریار حیدری گفت: بهانه تحریم ها 
بهانه خوبی نیست، چون پیشتر کره اعلام کرد از طریق 
یک کشــور دیگر مثلا مثل عمان نســبت به پرداخت 
پول های بلوکه شــده ما اقدام می کند. ما این موضوع را 
یک راهکار دانستیم و پذیرفتیم، اما ظاهرا باز به بهانه های 
مختلف طفره رفتند. در نتیجه ما مجبوریم که برخورد 
قضائی مجلس و برخورد دیپلماتیک با موضوع داشــته 
باشــیم. وی در خصوص احتمال کاهــش روابط با کره 
جنوبی افزود: باید تحقیق شود و اگر واقعا کره به همین 
شکل حرکت کند ما مجبور هستیم روابط را قطع کنیم. 

قرار نیست که پول بماند، به هر شکل مجلس در وهله اول 
دنبال یک راهکار دیپلماتیک است، ولی اگر قرار باشد به 
همین شــکل ادامه پیدا کند قرار نیست ما هم کماکان 
صادرات و واردات داشته باشیم و پول های ما بلوکه بماند. 
قطع به یقین باید به دنبال راهکار منطقی باشیم و حتما 
مجلس تصمیمی مبتنی بر آنچه که بر اساس منافع ملی 
است خواهد گرفت. حیدری در خصوص ابزارهای رها 
سازی پول های بلوکه شده بیان کرد: ابزار ها این است که 
در وهله اول دستگاه دیپلماسی اختیارات بیشتری برای 
سطح روابط با کره داشته باشد. بحث واردات و صادرات 
از کره است که همه این ها مواردی است که باید مجلس 
بررسی کند و آنچه که به صلاح منافع ملی کشور است در 

مورد آن تصمیم بگیرد و توجیه کند. 

ادامه یادداشت
...اصول حقوقی و قواعد کیفری اســت. از جمله 
رسالت های تعریف شده برای کیفر، رسالت سزادهی 
است؛ به این معنا که نقض قاعده  اجتماعی موجب 
ورود ضــرر به جامعه شــده و لذا جامعــه در قبال 
خسارتی که متحمل شده، مجاز اســت تا با تحمیل درد و 
رنج به مسبب این زیان، خســارت وارد شده را ترمیم کند. 
این شــکل برخورد با مرتکب اعمال ضد اجتماعی متعلق 
به دوره  انتقام خصوصی اســت که نه تنها بــزه دیده بلکه 
نزدیکان وی مستحق بودند از طایفه یا قبیله  مرتکب انتقام 
خسارتی را که وارد کرده بود مطالبه کنند. اما توجه به عدالت 
کیفری، عدالت ترمیمی و توزیعی موجب شــد تا به نقش 
تهذیب اخــلاق در اعمال کیفر و فایده منــد بودن مجازات 
توجه بیشتری شــود. قرون۱۹و٢۰میلادی به دوره  تحول 
حقوق کیفری شناخته می شود، گذر از دوره  انتقام شخصی 
به فایده اجتماعی و بازپروری بزهکار تا توجه به شــخصیت 
بزهکار و شرایط وقوع بزه و سپس شناسایی نقش بزه دیده 
در ارتکاب جرم همه حاصل اندیشــه ها و تئوری هایی است 
که در مکاتب مختلف کیفری ارائه شده است. عدالت ترمیمی 
نیز حاصل همین اندیشه هاســت، در مدل ترمیمی عدالت، 
جرم لطمه و صدمه علیه اشخاص تعریف شده، موجب قطع 
روابط خصوصی افراد جامعه اســت، جرم بر اساس میزان 
ضرری که بزهکار بر بزه دیده تحمیل کرده محاسبه شده، 
عدالت کیفری در راستای احیای واقعی توازن اجتماعی که 
به موجب ارتکاب جرم به هم خورده است تلاش می کند. در 
عدالت ترمیمی هدف غایی اصلاح ســاختار جامعه، جبران 
زیان وارده و ایجاد شــرایطی برای توافق طرفین یک جرم 
در تأمین و جبران زیانی است که در نتیجه جرم ایجاد شده 
است. لذا آنچه در تعریف کیفر و مجازات ها باید منظور نظر 
قانونگذار قرار گیرد علاوه بر اصــول و قواعد بدیهی حقوق 
کیفری، تأمین شرایطی است در جهت عدالت کیفری. لذا 
مهم ترین معیار برای تشــریع مجازات در غالب نظام های 
حقوقی توجه به آثار و تبعات زیان باری اســت که مرتکب با 
رفتار مجرمانه اش بر جامعه تحمیل کرده اســت. شناسایی 
و ســنجش این تناســب در کنار اهداف تعریف شده برای 
مجازات ها از ضروریات لازم الرعایه برای تشریع کیفر است 
که در لایحه عفاف و حجاب این بایسته های لازم الرعایه در 
تشریع کیفر رعایت نشده میزان مجازات تعریف شده بعضا 
با جرم ارتکابی تناسب نداشته، به عنوان  نمونه؛ آنجا که قرار 
اســت ۱۰ درصد اموال و دارایی مرتکب رفتار مجرمانه به 
عنوان جریمه از وی اخذ شود، احراز این امر میسر نخواهد 
بود جز اینکه به اموال و دارایی های متهم دسترسی یابیم و 
این امر مصداق بارز نقض حریم خصوصی افراد و مخالف با 

اصل مالکیت آزاد است.

از دورانی که عســس و گزمه و شــحنه در هر مقطع از تاریخ و 
هر دوره از زمــان نگاهبان امنیت جامعه بودند، امین ترین قشــر 
جامعه بوده و هستند. از دیر باز تاکنون ازبین داوطلبان به اشتغال 
صادق ترین و امین ترین آنها درمیان اکثریت مشاغل شریف ترین و 
افتخارآفرین ترین شغل یعنی صیانت از نوامیس مردم و حمایت از 
حقوق ضعیفان را انتخاب کرده و کسوت حافظ حقوق ضعیفان را 
بر تن می نمایند. بیاییم منصفانه و عادلانه قضاوت نماییم. کمترین 
حقوق و درآمد و بالاترین خطر و ریسک به قشر پلیس تعلق دارد. 
در رده بندی مشاغل پرخطر شغل پلیس و کارآگاه در سطوح اول 
تا چهارم قرار دارد. و در قیاس حقوق و درآمد با ســایر مشاغل نیز 
وضع به  همین منوال است. خدمت در مناطق مختلف و خطرآفرین 
و ایستادگی در مقابل بزهکاران و خطرآفرینان در جداول سختی 
مشاغل اول از همه نصیب پلیس می گردد؛ دور از خانواده و اقوام 
و فاصله از امکانات بهداشــتی تحصیلی و فرهنگی را می توان در 
اولین ردیف اختصاص به پلیس قرار داد. برتر از درآمد و کســب 
معاش و در کنار آنها عشــق و علاقه مشــوق قابل توجه برای این 
جماعت علاقه و ذوق خدمت در آنهاست. چرا که درمقام مقایسه 
دو فرد با ویژگی های برابر از جهت تحصیلات و کلیه مشــخصات 
شغلی درآمد فرد غیر پلیس بیشتر و بالاتر از شخص پلیس است. 
بنابر این از جهت رفتارشناسی حرفه ای شهامت شجاعت فداکاری 
ریسک پذیری در کنار سایر امتیازات مشخصه و سنجه اصلی برای 
ورود به این جرگه است. چه بسیار نیروهای پلیس در کنار انجام 
وظیفه به شــهادت رســید ه اند و یا دچار انواع نقایص جسمانی و 
عصبی گردیده اند. هدف از مقدمه اشــاره به حوادث تلخ دوسال 
گذشته اســت. در میدان جامعه براســاس تحریکات بیرونی و یا 
هیجانات بعضی از نوجوانان وجوانان براثر هیجانات اقدام به حمله 
وبدزبانی به نیروهای خدوم پلیس گردند. نقش مزورانه محرکان 
فرمان گرفته از بیرون اصلی ترین عامل شعله ور شدن آتش خشم 

هیجانی بود. 
در یک قضاوت عادلانه و خداپســندانه باید قبــول کرد قبل از 
نیروی انتظامی ٢٢ نهاد و ســازمان در صفوف پیشگیری ومقابله 
قبل از نیروی انتظامی قرار دارند. نیروی انتظامی آخرین خاکریز 
در میدان است. اگر ســازمان ها و نهادهای قبل از این نیرو کامل 
واساسی به وظایف خود عمل کنند هیچوقت این وظایف دشوار و 

تلخ سهم نیروی انتظامی نمی شد. 
درهمان روزها و همین حالا به نخبگان اجتماعی و روانشناختی 
اعلام آمادگی برگزاری یک گفتمان عمومی در سطح کشور کرده 
و می نمایم. تا درحضور مردم شریف، نخبگان دانشگاهی، صنوف و 
پیشه وران و جوانان دختران و پسران با داوری عمومی به گفت وگو 
بنشینیم تا حداقل سهم صادقانه برای هر جناح سیاسی و هرگروه 

دولتی باشیم.

رئیس قوه قضائیه خبر داد:

تشکیل  ستاد 
رسیدگی 
به پرونده های 
منافقین

یک  نماینده ســابق مجلس درباره آینده وضعیت اقتصادی 
کشور اظهار داشت: همه روسای جمهور کشور از نظر تمایل با هم 
تفاوتی نداشته اند. هیچ رئیس جمهور دوست ندارد کشور گران 
اداره شود، سختی های مردم فزونی یابد یا اعتراض و اغتشاشی 
در جامعه رخ دهد. همه روســای جمهور علاقه داشته اند که در 
طول عمر دولت شان عدالت و رفاه در جامعه حاکم باشد و مردم 
در آسایش زندگی کنند تا بعد از پایان دوره مسئولیت از آنها به 
نیکی یاد شود. ابوذر ندیمی  تفاوت بارز روسای جمهور را در نوع 
اقدام آنها دانســت و گفت: هر رئیس جمهوری در ابتدای دولت 
خود اهداف و برنامه ریزی هایی را تعریف و ســپس شروع به کار 
می کند، طبیعتا در پایان دوره مســئولیت نیز کارنامه آن دولت 
بر پایه میزان عملیاتی شــدن آن برنامه و اهداف مورد سنجش 

و ارزیابی قرار می گیرد. این کارشــناس مسائل اقتصادی قیمت 
کالاها را متأثر از عوامل مختلفی خواند و یادآور شــد: نخستین 
عامل ارزش پول اســت. طبعا هر کشــوری ارزش پول بالاتری 
داشته باشد مردمش نسبت به مردم دیگر کشورها زندگی بهتری 
خواهند داشت. ٦ ســال پیش دلار ۴٢۰۰ تومان بود اما الان ۵۰ 
هزار تومان است. عامل دوم به درآمد کشور مربوط می شود، الان 
دولت اعلام می کند نسبت به دولت گذشته درآمد کشور افزایش 
یافته است؛ معنای این حرف آن است که مردم باید زندگی بهتری 
داشته باشند، پس چرا این همه مشکل دارند؟ یا مکرر اعلام شد 
منابع بلوکه شده ایران در سایر کشور به طور مشخص عراق و کره 
آزاد شدند، حالا مردم می پرســند منابع آزاد شده کجاست؟ در 

واقع اگر با مردم صادق باشیم مردم انتظار بلاوجه نمی کشند.

ابوذر ندیمی:
مردم از آثار افزایش 
 درآمد نفت 
و منابع آزاد  شده 
می پرسند 



سیاست 2a r m a n m e l i . i r
سال پنجم

شماره 1612 

کـوتـــاه سه شنبه 
1402 .05 .10

14    محرم    1445/    01   آگوست     2023

   زمانی که نمی توان به توافقی دائم در شرایط کنونی دست 
یافت، نباید اصل توافق را زیر سوال برد. به نظر، طرفین برجام به 
این نتیجه رسیده اند زمانی که نمی توانند توافق وین را به صورت 
کامل احیا کنند، پس نباید خطی هم بر آن کشیده و باید تلاش 
کننده که بخشی از این توافق که نتیجه یک دهه مذاکرات بوده 
است، احیا شود. به قول شاعر: آب دریا را اگر نتوان کشید/ هم 
به قدر تشنگی باید چشید. ایران و غرب در تلاش هستند به 
قدر رفع تشنگی از برجام استفاده کنند. آمریکایی ها از طرفی 
به دنبال آن هستند که با احیای برجام نفعی در انتخابات برای 
خود ایجاد کرده و امتیازاتی به دست آورند. برای نمونه ضمن 
توافق با ایران و اعلام این مساله به افکار عمومی که در برابر 
هسته ای شدن ایران ایستاده، زندانیان آمریکایی در ایران را 
هم آزاد کنند و این دو مورد دستاورد مهمی برای بایدن در 
آستانه انتخابات آمریکا خواهد بود. دستاوردی که می تواند 
برخی آرای ریخته شده وی به علت مسائل مختلف را مجدد به 
سبد بایدن سرازیر کند. با این وجود آمریکایی ها هراس دارند 
که اگر توافقات بلندمدتی انجام دهند این توافقات باعث شود 
جمهوریخواهان از کاه کوه ساخته و آن توافق را به چکشی 
علیه آنها تبدیل کنند. از این منظر آمریکا با احتیاط در حال 
تصمیم سازی در مورد پرونده هسته ای ایران است. از سوی 
دیگر در تعداد  زندانی هایی که قرار است بر اساس آن در بین 
ایران و آمریکا رفع تنش صورت گیرد، اختلاف به وجود آمده 
است. درخواست آنها در ابتدا آزادی تعدادی از زندانی ها بوده 
که از قرار معلوم اکنون بر آن تعداد افزوده شده و به عبارت 
بهتر آمریکایی ها در این مورد نیز درخواست های دیگری از 
ایران دارند و این مساله ممکن است تبادل زندانیان را با تاخیر 
روبه رو کند. این موارد ضمن توافقاتی که به صورت مذاکرات غیر 
مستقیم پیش بینی شده است، در حال پیشرفت است اما اکنون 
با مشکلاتی روبه رو شده اند. مساله هسته ای و توافق ایران با غرب 
در این ارتباط آنقدر پیچیده است که در هر مرحله چالش های 
جدیدی پیش روی آن به وجود می آید. از این منظر احیای برجام 
را اگر به آزادی زندانیان و آزادسازی دارایی های ایران گره بزنیم 
باید گفت احیای توافق حتی موقت آن نه تمام شده است و نه 
شکست خورده، اکنون طرفین ایرادات و اشکالاتی به یکدیگر 
وارد می کنند که در این زمینه نیاز به گذشت زمان و رایزنی ها 
و حتی میانجیگری هایی وجود دارد که از قرار معلوم این اتفاق 
در حال رخ دادن است و برخی از کشورهای حوزه خلیج فارس 
ابراز امیدواری کرده اند که تبادل زندانیان بین ایران و آمریکا با 
سرعت بیشتری صورت گیرد. با این وجود تا زمانی که اختلافات 
حل نشود نمی توان صراحتا در مورد اینکه توافق حاصل خواهد 
شد و در پس آن توافق به سمت اجرای توافق موقت و یا حتی 
بازگشت به اصل برجام حرکت خواهد شد اظهار نظر کرد. به نظر 
اما سنگینی احیای توافق وین از گذشته کمتر شده و با توجه به 
تمایل طرفین برای احیای این توافق و همچنین رایزنی هایی که 
برخی کشورهای منطقه پیرامون احیای برجام انجام می دهند تا 

حدودی می توان احیای توافق را از دور مشاهده کرد.

 توافق نانوشته برای احیای برجام 
یادداشت

  آب پاک وزیر ارتباطات 
روی دست کاربران

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات درباره آخرین اقدامات انجام شده 
برای رفع کندی اینترنت اظهار داشت: در 
کمیته ای که اخیراً )۳ مردادماه( در مرکز 
ملی فضای مجازی تشکیل شد، وزارت 
ارتباطات نیز مشارکت فعال داشت و در این 
جلسه اشکالاتی که در کار وجود دارد را بیان 
کردیم. وی بیان کرد: برخی از مشکلاتی 
که در شبکه وجود دارد مربوط به سال های 
گذشته است لذا سال ها کار می برد تا مساله 
حل شود. حل این مساله اقدامات بلند مدت 
و میان مدتی می خواهد مثل بحث توسعه 
ارتباطات ثابت در کشور که سال هاست به 
آن توجه نشده و برای رفع این مشکل در 

حال اجرای پروژه فیبرنوری هستیم. 

حمایت از تلاش های 
دیپلماتیک 

وزیر دفاع با اشاره به تحولات جهانی طی 
سال های گذشته به ویژه پس از جنگ های 
منطقه ای در سوریه، عراق، افغانستان و 
اخیراً بحران اوکراین بیان کرد: این تغییرات 
نشان دهنده  گذار جهان به هندسه و نظم 
بین المللی جدیدی است که در آن نه تنها 
کشورهای مستقل حاضر به پذیرش نظام 
تک قطبی و سلسله مراتبی نیستند که به 
دنبال ایفای نقش و مشارکت بیشتر در 
عرصه مدیریت جهانی نیز هستند. امیر 
سرتیپ آشتیانی گسترش ناتو به شرق، 
دیگر  ملاحظات  گرفتن  نظر  در  بدون 
کشورهای منطقه را ریشه  اصلی بحران 
در اوکراین اعلام و تصریح کرد: جمهوری 
اسلامی ایران از هرگونه تلاش دیپلماتیک 
که منجر به حل مسالمت آمیز مناقشات در 

اوکراین شود حمایت می کند. 

 توافق برای فعالیت ۲۴ ساعته 
مرز خسروی

مدیر گذرگاه مرزی المنذریه )خسروی( 
از توافق ایران و عراق برای فعالیت ٢۴ 
ساعته این گذرگاه خبر داد. شیرکو احمد 
الجاف، مدیر گذرگاه المنذریه )خسروی( در 
گفت وگو با شفق نیوز اعلام کرد که نشست 
سطح بالایی در این گذرگاه با حضور وحیدی 
و الشمری، وزرای کشور ایران و عراق و 
مثنی التمیمی، استاندار دیالی و همچنین 
استاندار کرمانشاه برگزار شد. وی گفت که 
این نشست در چارچوب توافق درخصوص 
روند ورود زائران ایرانی به خاک عراق در 
مراسم راهپیمایی اربعین حسینی است. 
الجاف تاکید کرد که در این نشست علاوه بر 
تاکید بر لزوم تامین امنیت زائران در مرزها، 
دو طرف بر مساله ورود ٢۴ ساعته زائران از 
گذرگاه مرزی المنذریه)خسروی( توافق 
کردند زیرا تا قبل از این فعالیت این گذرگاه 

۱٢ ساعته بود. 

الزام دولت به اجرای 
دیپلماسی اقتصادی

یک عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی از طرح تعدادی از اعضای این 
کمیسیون برای الزام دولت جهت توسعه 
یعقوب  داد.  خبر  اقتصادی  دیپلماسی 
رضازاده گفت: تعدادی از اعضای کمیسیون 
و سیاست خارجی مجلس  ملی  امنیت 
شورای اسلامی طرح »الزام دولت به طراحی 
و اجرای دیپلماسی اقتصادی با رویکرد 
تقویت زنجیره های ارزش در حوزه صنعتی، 
تولیدی و خدماتی« را تهیه کردند که این 
طرح در دستور کار کمیسیون قرار دارد. وی 
توضیح داد: تاکنون کمیسیون جلساتی با 
مسئولان مربوطه برگزار کرده تا چگونگی 
توسعه دیپلماسی اقتصادی در کشورهای 
مختلف جهان را تبیین کند چون متاسفانه 

این خط و راه روشن نیست. 

صدور ۵۰۰ حکم محکومیت 
سقط جنین

رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور 
از وصول هزار و ۴۳۷ شکایت با موضوع 
حقیقی  اشخاص  سوی  از  جنین  سقط 
به قوه قضائیه در سال گذشته خبر داد 
و گفت: در ۵۰۰ مورد از این تعداد، حکم 
محکومیت صادر شد. عباس مسجدی در 
جلسه دیروز شورای عالی قضائی با اشاره به 
پرونده های ارجاعی وزارت بهداشت به قوه 
قضائیه با موضوع سقط جنین، گفت: پس 
از پیگیری های صورت گرفته در خصوص 
سخنان چندی پیش وزیر بهداشت ناظر 
بر ارسال ۱۱۹ پرونده با موضوع سقط 
جنین از سوی این وزارتخانه به قوه قضائیه، 
مشخص شد که تنها ۴۵ پرونده از سوی 
وزارت بهداشت ارجاع شده که از این تعداد، 
۵ مورد مربوط به سازمان تعزیرات و ۴۰ 
مورد مربوط به مراجع قضائی بوده است؛ 
همچنین ۱۸ مورد از این پرونده ها، ارتباطی 
با موضوع سقط جنین نداشته و موضوع آنها 
مواردی نظیر دریافت اضافه وجه از بیماران 

بوده  است. 

 

         سیدجلال ساداتیان
  سفیرسابق ایران در لندن

خبــــر
  رشد ۲۰۰ درصدی صادرات   

نفت ایران به چین
 صادرات نفت ایران به چین که تا ۳٢۴ هزار بشکه در روز 
کاهش یافته بود، در دولت سیزدهم به حدود یک میلیون 
بشکه در روز رسیده که نشان دهنده رشدی ٢۰۰ درصدی در 
این زمینه است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت 
نفت، گزارش جدید مؤسسه کپلر از افزایش صادرات نفت 
ایران به چین در سه سال گذشته و با وجود ادامه تحریم ها 
حکایت دارد.بر اساس گزارش این مؤسسه، صادرات نفت ایران 
به چین در سه سال گذشته سه برابر شده و از ۳٢۴ هزار بشکه 
در روز به حدود یک میلیون بشکه در روز افزایش یافته است.

این در حالی است که چین در سال هایی که حتی برجام در 
حال اجرا بود نیز به طور میانگین حدود ۷۰۰ هزار بشکه در 
روز نفت از ایران وارد می کرد. بازگشت تحریم ها علیه صنعت 
نفت ایران شرایط را بدتر کرد تا آنجا که صادرات نفت ایران به 
چین تا حدود ۴۰۰ هزار بشکه در روز کاهش داشت.هم زمان 
با روی کار آمدن دولت سیزدهم، اگرچه تلاش برای به نتیجه 
رساندن مذاکرات ادامه داشت، تولید و صادرات نفت وابسته 
به مذاکرات برجامی نماند و وزارت نفت تلاش کرد با تقویت 
همکاری ها با مشتریان سنتی و در کنار آن بازارسازی برای 
نفت خام ایران، صادرات را افزایش دهد.در این میان چین 
به عنوان یکی از مهم ترین مشتریان سنتی نفت ایران مورد 
توجه ویژه قرار گرفت. با مذاکرات انجام شده بین دو کشور، 
صادرات نفت ایران به چین افزایش یافت و در اولین سال 
استقرار دولت سیزدهم، ایران روزانه بیش از ۷۵۰ هزار بشکه 
نفت به چین صادر کرد. سال گذشته میلادی نیز این روند 
ادامه داشت و صادرات نفت به یک میلیون بشکه در روز رسید.

بنابراین صادرات نفت ایران به چین در دولت سیزدهم حتی 
بیش از زمان اجرای برجام بوده که نشان دهنده موفقیت 
دیپلماسی انرژی در این عرصه است.علاوه بر گزارش مؤسسه 
کپلر، نگاهی به آمارهای اقتصادی داخل کشور نیز افزایش 
صادرات نفت ایران را تأیید می کند. ایران در دولت سیزدهم 
به واسطه افزایش صادرات نفت و دریافت درآمدهای ارزی آن 
توانست بخش بزرگی از کسری بودجه را جبران و در عین 
حال از بروز تورم های بالای ۱۰۰ نیز جلوگیری کند.همچنین 
شاخص های اقتصادی از افزایش نقش نفت در بهبود شرایط 
حکایت دارد. نتیجه تلاش های دو ساله وزارت نفت تحقق 
بیش از ۱۵۰ درصدی تعهدات ارزی وزارت نفت )مطابق 
مصوبات شورای عالی هماهنگی اقتصادی( و واریز ۱۱٢ 
درصدی منابع تبصره ۱۴ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ )منابع 
حاصل از فروش فرآورده های نفتی در داخل و صادرات( به 
حساب صندوق هدفمندسازی یارانه ها در ۱۰ ماه نخست 
سال ۱۴۰۰ است، تا آنجا که درآمدهای وزارت نفت جهش 
خیره کننده ای داشت و با افزایش وصول درآمدها نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته، دولت سیزدهم توانست رکورد 
صادرات نفت خام و میعانات گازی کشور از سال ۱۳۹۷ 

تاکنون را بشکند.

  آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با 
بیان اینکه »رسیدگی به پرونده های 
عقب مانده  گروهک هایی که در اوایل 
انقلاب علیه مردم و کشور مرتکب 
جنایات شدند یکی از دستور کارهای 
این دوره قوه قضائیه است« اظهار 
داشت: گروه و ستادی را مأمور و 
موظف کرده ایم تا برخی پرونده های 
عقب مانده به خصوص پرونده های 
گروهک هایی را که در اوایل انقلاب 
علیه اقشار و طبقات مختلف مردم و 
کشور دست به جنایات می زدند، به 
سرانجام برسانند. به این گروه و ستاد 
تکلیف کرده ایم که در رسیدگی های 
خود ضمن رعایت قانون و اتخاذ 
تدبیر، درک درستی را در قبال 
جنایات این گروهک ها در مقطع 
زمانی اوایل انقلاب داشته باشند و 
این قبیل موضوعات را لحاظ کنند 
که این گروهک ها چه جنایاتی را 
علیه کودکان و زنان روا می داشتند 
و مردم عادی را هدف قرار می دادند 
و با دشمن متجاوز و متخاصم نیز 
همراهی و هماهنگی داشتند و به 
او اطلاعات می دادند. حجت الاسلام 
به  ادامه  در  اژه ای،  محسنی 
توطئه هایی اشاره کرد که دشمنان 
به واسطه عصبانیت از شکست هایی 
درصدد  شده اند،  متحمل  که 
اعمال آن ها هستند و در همین 
زمینه گفت: مشاهده می شود که 
حاشیه سازی هایی در کشور صورت 
می گیرد تا اذهان را از پرداختن به 
مسائل اصلی و اولویت دار منحرف 

سازند؛ جبهه دشمن، هر روز با یک 
شایعه و خلط حق و باطل اذهان 
را مشغول می سازد تا به زعم خود، 
کشور را از حرکت در مسیر پیشرفت 
و رفع مشکلات بازدارد. همچنین 
تخریب اشخاص و نهادها در دستور 
کار دشمن است؛ شاهدیم که هر روز 
یک شایعه را برای شخصی درست 
می کنند و آن را نشر می دهند و با 
عملیات روانی درصدد سرگردان 
کردن مردم هستند؛ هدف دشمن 
از این اقدامات ایجاد شبهه و تفرقه 
میان مردم و مسئولان و قواست؛ 
در مقابل، ما باید به بصیرت خود 
بیفزاییم و اولویت ها را تشخیص 
دهیم و میان خودی و غیرخودی 
بصیرت  باید  شویم؛  قائل  تمییز 
داشته باشیم و حواسمان جمع باشد 
تا خدای ناکرده در زمین دشمن 
بازی نکنیم؛ ما همه اعضای یک 
خانواده هستیم و اگر مشکلاتی 
هست، باید آن ها را با هم افزایی و 
تدبیر در داخل خانواده حل کنیم؛ 
نباید اجازه دهیم اغیار میدان دار 

شوند و کار به دست نااهلان و 
نفوذی ها بیفتد. رئیس دستگاه قضا 
تاکید کرد: امروز یکی از اولویت های 
اصلی که همه قوا و دستگاه ها باید بر 
روی آن متمرکز باشند، مقوله تحقق 
شعار سال و مهار تورم و رشد تولید 
است؛ نباید از شعار سال غافل شویم؛ 
دشمن درصدد است تا مشکلات 
مردم و کشور ما حل نشوند لذا ما باید 
با تلاش مضاعف در تحقق شعار سال، 
توطئه دشمن را خنثی گردانیم. 
امروز خواست دشمن آن است که 
فساد در عرصه های مختلف توسعه 
یابد؛ لذا یکی از اولویت های ما باید 
مبارزه قاطع با هر نوع فسادی اعم از 
اقتصادی و غیراقتصادی باشد؛ ما بر 
مقابله قاطعانه و قانونی با فسادهای 
سیاسی و فرهنگی و کسانی که 
به طور خاص با همراهی دشمن 
هنجارشکنی می کنند، اهتمام و 
تاکید داریم؛ ما اجازه نخواهیم داد 
امنیت مثال زدنی مردم و کشور ما 
مخدوش شود. محسنی اژه ای بیان 
کرد: همان طور که تمرکز دشمن 

بر ایجاد اختلاف و افتراق در داخل 
کشور ماست، تمرکز ما نیز باید 
معطوف به جلوگیری از تشتت و 
پراکندگی در داخل باشد و با صبر 
و حوصله و تأنی از هر نوع افتراقی 
جلوگیری به عمل آوریم. نباید به 
شایعاتی که دشمن ایجاد می کند پر 
و بال دهیم؛ باید بر انسجام و تحکیم 
صفوف مردم و متدینّین بیفزاییم و 
از افراط و تفریط پرهیز کنیم؛ در 
این زمینه نیز راهگشاترین نسخه، 
اطاعت از، ولی امر است؛ باید چشم و 
گوشمان به این اوامر باشد؛ همچنین 
باید عمل و التزام به قانون را سرلوحه 
اقدامات خود قرار دهیم و همگان 
قانون را فصل الخطاب بدانیم. رئیس 
قوه قضائیه در ادامه، به مقوله مهم 
اهتمام دستگاه های اطلاعاتی و 
امنیتی کشور نسبت به کشف و 
خنثی سازی توطئه ها، جریان های 
سازمان یافته و نفوذی ها اشاره کرد 
و ضمن تاکید مؤکد بر این مقوله، 
توصیه هایی مهم را درخصوص لحاظ 
موازین شرعی و قانونی در پیشبرد 
محسنی  کرد.  مطرح  مزبور  امر 
اژه ای در همین راستا بیان داشت: 
بدون تردید کشف و خنثی سازی 
توطئه ها، جریان های سازمان یافته 
دستگاه های  توسط  نفوذی ها  و 
اطلاعاتی و امنیتی و کمک دستگاه 
قضائی در این زمینه و همچنین 
محاکمه و مجازات قاطعانه عناصر 
و عوامل جریان های مذکور، امری 

ضروری و لازم است. 

رئیس قوه قضائیه خبر داد:
تشکیل ستاد رسیدگی به پرونده های منافقین

 تنها یک درصد در برابر
قانون جری هستند

  جانشین فرمانده فراجا به موضوع 
پایین بودن هزینه های جرم و معضلات 
و مشکلات ناشی از آن در حاکمیت 
و مدیریت کشور پرداخت و گفت: 
مردم در تعارضات برای حفظ حقوق 
شهروندی خود به قانون و قوانینی که 
توسط قوه مقننه مصوب می شود تکیه 
می کنند که این قوانین باید بازدارنده 
باشد. سردار قاسم رضایی با بیان اینکه 
پلیس در هرجا بی قانونی و موضوعات 
خواهد  ورود  ببیند  قانون  خلاف 
کرد، افزود: پلیس هرجا که احساس 
کند امنیت مردم هدف قرار گرفته 
به تکلیف قانونی خود عمل کرده و 
بدون مماشات با آن برخورد خواهد 
کرد. رضایی با اشاره به رعایت ۹۹ 
درصدی افراد با تذکر لسانی ماموران 
و گشت های امنیت اخلاقی در حوزه 
هنجارهای اجتماعی و عفاف و حجاب 
گفت: تنها یک درصد افراد در برابر 
قانون جری بوده که برابر قانون با آنان 
به صورت جدی برخورد خواهد شد و 
فراجا همواره مدافع حقوق شهروندی 
است و ملاک تنها کسب رضایت مردم 

و خدای متعال است. 

 آرمان ملی: وزیر خارجه کشورمان در نشست 
مطبوعاتی مشترک با وزیر خارجه سوریه اظهار 
داشت: یکی از محورهای رایزنی در جریان دیدار 
دیروز پیگیری توافقات دو کشور در جریان 
سفر اخیر رئیس جمهور به سوریه بود. حسین 
امیرعبداللهیان در ادامه گفت: پیشرفت های 
خوبی در اجرای توافقات تجاری، اقتصادی و 
فناوری دو کشور انجام شده است. وی افزود: در 
مدت اخیر شاهد آغاز سفر زائران ایرانی به سوریه 
بودیم. رئیس دستگاه دیپلماسی بیان کرد: 
اتفاق نظر داریم که روند آستانه به فعالیت خود 
ادامه دهد و در برنامه ریزی ها، برگزاری نشست 
وزیران امور خارجه و روسای جمهور کشورهای 
عضو روند آستانه در دستور کار طرفین قرار 
دارد. وی افزود: نگرانی های ترکیه در خصوص 
مرزهای مشترک سوریه و ترکیه را به خوبی 
درک می کنیم و در عین حال معتقدیم که روش 
و حضور نظامی در این زمینه راه حل نیست. 

امیرعبداللهیان گفت: چارچوب نشست چهار 
جانبه ایران، روسیه، ترکیه و سوریه مناسب ترین 
مسیر دیپلماتیک برای توافق و استمرار امنیت 
در مرزهای مشترک سوریه و ترکیه است. وزیر 
خارجه جمهوری اسلامی ایران با اشاره به 
برگزاری نشست اضطراری وزیران امور خارجه 
کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی در بعد 
از ظهر دیروز تصریح کرد: این نشست با پیگیری 
کشورهای ایران، عراق و عربستان و همراهی 
دیگر کشورهای اسلامی برگزار می شود. وی 
گفت: هدف از برگزاری این نشست ارسال پیام 
قوی و بازدارنده به صورت جمعی به دولت ها 
و کشورهایی است که با اجازه دادن به هتک 
حرمت قرآن و مقدسات به افراطی گری و خشونت 
دامن می زنند و امیدواریم که این نشست پیامی 
قوی در راستای حمایت از ارزش ها و مقدسات و 
احترام به کتب الهی و جلوگیری از هتک حرمت 
به آنها داشته باشد. وی در ارتباط با اقدامات 

صورت گرفته برای کاهش تنش بین سوریه 
و ترکیه اظهار کرد: در آخرین نشست وزیران 
امور خارجه ایران، سوریه، روسیه و ترکیه این 
پیشنهاد مطرح شد که نیروهای نظامی ترکیه 
طی یک جدول زمانبندی شده از اراضی سوریه 
خارج شوند و به منطقه مرزی خود بازگردند. 
متقابلا مقامات عالی سوریه و رئیس جمهور این 
کشور این موضوع را پذیرفته اند که همزمان با 
عقب نشینی و خروج نیروهای نظامی ترکیه از 
سوریه نسبت به تضمین امنیت مرزهای مشترک 
اقدام کند. امیرعبداللهیان با بیان اینکه تهران و 
مسکو به عنوان تسهیل کننده و ضامن این روند 
به تلاش های خود ادامه می دهند، تصریح کرد: 
ما پیشنهاد کردیم مرحله جدیدی از نشست 
کارشناسان ارشد چهار کشور و یا وزیران امور 
خارجه چهار کشور برگزار شود تا پیگیر پیشرفت 
ایده های مطرح شده باشیم. وزیر خارجه ایران 
همچنین با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
بر بازگشت امن پناهندگان سوری به مناطق 
مسکونی خود در سوریه تاکید دارد، تصریح کرد: 
در همین چارچوب تاکید داریم که باید همگان 
به بازگشت آوارگان سوری به سرزمین شان کمک 

کنند و این مسیر را تسهیل کنند. 

وزیر امور خارجه مطرح کرد: 
اجرای توافقات اقتصادی و تجاری ایران و سوریه

 تفاهم برای تداوم »روند آستانه«

»آرمان ملی« اخبار منابع غربی در ارتباط با اجرای توافق موقت را بررسی می کند؛

حرکت با چراغ خاموش
 هاآرتص: توافق موقت در حال اجراست

 کاهش تنش، تبادل زندانیان و دسترسی به منابع ارزی، ۳ عنصر حرکت به سوی احیای برجام

ابهامات درباره روند 
 FATF ایجاد تعهد به

کره جنوبی راهی برای 
ایران نگذاشت

 سخنگوی کمیسیون اصل نود 
قانون اساسی با اشاره به بررسی های 
این کمیسیون درباره ایجاد تعهد در 
دولت یازدهم نسبت با گروه ویژه اقدام 
مالی )FATF( گفت: روند طی شده 
 ،FATF برای ایجاد تعهد ایران به
کامل و متکی بر قوانین و اختیارات 
نبوده و ایرادات و ابهامات مهمی به 
آن وارد است. علی خضریان با اشاره 
به جلسه اخیر کمیسیون اصل نود 
گفت: یکی از پرونده های مطرح در 
کمیسیون اصل نود موضوع ایجاد 
تعهد در دولت یازدهم نسبت به گروه 
ویژه اقدام مالی )FATF( در قالب 
برنامه اقدام است؛ کمیسیون بیش 
از دو سال است که در حال پیگیری 
این پرونده است. وی توضیح داد: در 
این باره سوالات و ابهامات مهمی 
مطرح است؛ اینکه آیا فرایند طی 
شده در آن زمان قانونی بوده و افراد 
درگیر اختیارات لازم برای این کار 
را داشته اند یا خیر؟ آیا مطالعات 
کارشناسی لازم برای ارزیابی از 
فرصت ها و تهدیدات این تعهد صورت 

گرفته است؟

 یک عضو گروه دوستی پارلمانی 
ایران و کره جنوبی در مجلس شورای 
کره  متاسفانه  کرد:  تاکید  اسلامی 
جنوبی در راستای منافع ملت ایران گام 
برنمی دارد و از آنجا که در آزادسازی 
اموال بلوکه شده ایران کوتاهی می کند 
راهی جز پیگیری حقوقی این موضوع 
در دادگاه بین المللی باقی نگذاشته 
اشاره  با  محمدصالح جوکار  است. 
به لایحه »ارجاع اختلاف بین بانک 
مرکزی ایران و دولت جمهوری کره 
به داوری«، بیان کرد: کره جنوبی علی 
رغم اینکه بازار لوازم خانگی ایران را در 
دست داشت و انواع محصولات خود را 
به کشور ما صادر می کرد اما متاسفانه در 
راستای منافع ملت ایران گام برنداشت. 
در جاهایی که منافع آمریکا در میان 
بود، دقیقا مبتنی بر این منافع در عرصه 

سیاست خارجی رفتار کرد. 

  آرمان ملی: حرکتی آرام، خاموش و بدون 
توافقی مکتوب به منظور بازگشت به برجام ادامه 
داد. از قرار معلوم این توافق نانوشته با رایزنی 
ایران و آمریکا به صورت غیرمستقیم و غیرعلنی 
در عمان آغاز شده و مذاکرات در این ارتباط هم 
همانجا متوقف شده است. بعد از اینکه در تهران 
اورانیومی با غنای بالا کشف شد. شاهد حضور 
بازرسان با همراهی دبیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در ایران بودیم. بعدها در خبرها آمد 
که فرستاده ای از آمریکا به عمان سفر کرده تا 
به مقامات ایرانی این پیام را برساند که احتمال 
اعمال مکانیزم ماشه با غنی سازی اورانیوم با 
غنای بالا وجود دارد. موردی که البته ایران 
هیچ گاه به دنبال آن نبود و هرآنچه تعلیق در 
اجرای برجام صورت گرفت؛ تهران آن را مطابق 
برجام می داند. با این وجود یک رسانه غربی 
و برخی مقامات رژیم صهیونیستی از توافقی 
موقت بین ایران و آمریکا خبر دادند. موردی که 
هم از سوی ایران و هم از سوی آمریکا در گذشته 
تکذیب شد. به موازات این تکذیب اما از یک سو 
برخی منابع مالی بلوکه شده ایران به منظور 
تامین نیازهای بشر دوستانه در دسترس قرار 
گرفت و از سوی دیگر بر اساس آمارها کشورمان 
در این مدت بیش از گذشته نفت فروخته است. 
از سوی دیگر عملا شاهد افزایش سطح تنش 
بین ایران و آمریکا در مساله هسته ای نبودیم. 
هر چند اتفاقاتی که برای رابرت مالی به وجود 
آمد تا حدودی اجازه نداد روند به وجود آمده در 

حرکت به سوی توافق سرعت بیشتری بگیرد. 
 گام های غیرعلنی برای احیای برجام

البته جز برخی موارد که رسانه ها در مورد آن 
و برداشتن گام های متقابل اطلاع رسانی کردند، 

سایر داده ها صرفا تحلیل های رسانه ای است کما 
اینکه اخیرا آمریکایی ها اعلام کرده اند مذاکره ای 
در حال حاضر به منظور بازگشت به برجام وجود 
ندارد. هرچند بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا 
احتمال در دستور قرار گرفتن بازگشت به 
برجام از سوی تیم وزارت خارجه آمریکا را به 
صورت تلویحی تایید کرده است. در این میان 
اگر خبری که در ارتباط با جابه جایی پول های 
ایران از عراق به عمان را به مساله رایزنی های 
کشورهای مختلف ازجمله امارات و عمان برای 
تبادل زندانیان ایرانی و آمریکایی گره بزنیم و 
در آینده شاهد عملی شدن بخشی دیگر از آن 
توافق غیر مکتوب و غیر علنی بین طرفین باشیم 
عملا می تواند از برداشته شدن دست اندازها از 

پیش روی توافق سخن به میان آورد. 
 ادعای یک رسانه در اجرای توافق 

موقت ایران و آمریکا 
 هاآرتص در ارتباط با تغییر و تحولات در 
ارتباط با بازگشت برجام نوشت: به نظر می رسد 
این روزها اوضاع برای جمهوری اسلامی ایران 
خوب پیش می رود و در کنار فروکش کردن 
اعتراضات داخلی، روابط با چین و روسیه به ثمر 
نشسته، کشورهای عربی به دنبال راه هایی برای 
نزدیک شدن به تهران هستند و موضوع دیگر، 
مربوط به توافق با ایالات متحده است. در ادامه 
این گزارش آمده است. به همت دولت بایدن، 
رسانه های بین المللی از تفاهم در حال ظهوری 
صحبت می کنند که هدف آن تنش زدایی و 
کاهش اصطکاک است. در عمل، آنچه در حال 
وقوع است بیشتر شبیه یک توافق نامه نانوشته 
بوده که در حال حاضر، بخش قابل توجهی از آن 
شروع به اجرا شده است. دولت بایدن از اعلام 

رسمی آن به عنوان یک توافق امتناع می کند، 
خصوصاً به این دلیل که واکنشی منفی از سمت 
جمهوری خواهان کنگره را در پی خواهد داشت. 
این روزنامه مدعی است که ابتکار ایالات متحده 
مبتنی بر »توقف در ازای آزادسازی« است. 
ایران متعهد شده که اورانیوم را بالاتر از سطح 
٦۰ درصد غنی سازی نکند. واشنگتن نیز به 
صورتی ضمنی با آزادسازی دارایی های ایران 
به ارزش ٢۰ میلیارد دلار در بانک های چندین 
کشور موافقت می کند. ایران و کشورهای غربی 

متقابلًا زندانیان یکدیگر را آزاد خواهند کرد. 
 در نهایت 

 اطلاعاتی که هاآرتص تلاش کرده در 
ارتباط با اجرای توافق هسته ای ولو موقت در 
گزارش خود در قالب یک تحلیل ارائه دهد خبر 
جدیدی نیست و بسیاری از رسانه ها و چهره های 
دیپلماتیک ایران در این ارتباط سخن گفته اند. 
به نظر می رسد بعد از جابه جایی پول های ایران 
در عراق به عمان و رایزنی هایی که در ارتباط 
با انتقال زندانیان آمریکایی گزارش شده است 
می توان ادعا کرد چند روزی است که اجرای 
توافق موقت بین طرفین متوقف مانده است. 
از این به بعد باید تحولاتی عمیق به وجود  آید 
تا عملا رای به برداشته شدن یک گام دیگر از 
توافق نانوشته غیر مکتوب در بازگشت به توافق 
هسته ای و یا کاهش تشنج بین طرفین داد. 
البته تحول دیگر هم می تواند نشانه ای آشکار 
از تلاش طرفین برای احیای برجام و حتی آغاز 
مذاکرات برای احیای توافق وین باشد و آن بسته 
شدن یکی از چند پرونده باقی مانده ایران در 
آژانس بین المللی انرژی اتمی است. موضوعی 
که بر فضای کلی تلاش ها برای احیای برجام 
اثر مثبتی خواهد گذاشت. ایران با خبر درمانی 
در ارتباط با آزادی دارایی های خود توانسته 
جلوی جهش های دلار را بگیرد اکنون به اعتقاد 
کارشناسان اثر این خبر درمانی می تواند در 
ماه های پیش رو از بین برود از این جهت یک 
تحول خوب در عرصه هسته ای می تواند به ثبات 

شرایط کنونی کمک کند. 



سخنگوی وزارت امور خارجه: 
مقامات افغانستان در موضوع حقابه  

مسئولانه عمل کنند
طرف کره ای با اقدام عاقلانه هر چه زودتر اقدام به 

آزادسازی مطالبات ایران کند
سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد فایل صوتی منتشر 
شده منتسب به رابرت مالی و اینکه در این فایل گفته شده 
هدف از مذاکرات با ایران و توافق برجام، افزایش فشار به 
ایران است، گفت: اینکه چه گفته شده است، مسئولیت 
آن با آمریکاست و آنها باید در این زمینه روشنگری کنند. 
ناصر کنعانی افزود: ایران مذاکرات برجام و رفع تحریم ها را 
مبتنی بر مصالح ملی و منافع ملت به منظور احقاق حقوق 
ملت ایران دنبال می کند. ادامه مذاکرات برای احیای برجام 
و رفع تحریم های ظالمانه و بازگشت مسئولانه طرفین به 
تعهدات شان مبتنی بر اعتماد دولت و ملت ایران به رژیم 
آمریکا نیست. وی در مورد سفر اخیر نماینده سازمان 
ملل در امور عراق به تهران و اهداف این سفر اظهار داشت: 
ایران از نقش سازمان ملل در کمک به صلح و ثبات به عراق 
استقبال می کند. گفت وگوها و رایزنی هایی را با سازمان 
ملل و نمایندگان این سازمان ملل در این زمینه داشته و 
سفر روز گذشته نیز در این چارچوب انجام گرفت. کنعانی 
بیان کرد: در این سفر در مورد موضوعات مختلف مرتبط با 
عراق از جمله روند مبارزه با تروریسم در عراق و در سطح 
منطقه و استفاده از ظرفیت های مشترک ایران و عراق در 
این ارتباط رایزنی شد. سخنگوی وزارت امور خارجه خبر 
داد که برنامه ریزی برای انجام سفر حسین امیرعبداللهیان 
به پاکستان در حال انجام است. وی تاکید کرد: در این سفر 
در مورد افزایش همکاری های دوجانبه در موضوعات مختلف 
از جمله مباحث تجاری، اقتصادی و مبارزه با تروریسم و... 
رایزنی می شود. کنعانی ادامه داد: در این سفر یک هیات 
بلندپایه اقتصادی، وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران را همراهی می کند. سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
در ارتباط با آغاز روند شکایت حقوقی ایران از کره جنوبی 
به خاطر عدم پرداخت مطالبات تهران تصریح کرد: دولت و 
دستگاه دیپلماسی در استیفای حقوق ملت ایران مصمم و 
جدی است و از راهکارهای سیاسی، دیپلماتیک و حقوقی در 
کنار هم به این منظور استفاده می کند. این دیپلمات ارشد 
جمهوری اسلامی ایران ادامه داد: به رغم قول های مقامات 
کره جنوبی مذاکرات در این زمینه پیشرفت های مورد 
نظر ایران را نداشته و در راستای گام هایی که ایران برای 
استیفای حقوق خود برداشته است این اقدام حقوقی نیز 
انجام می شود و یک اقدام تکمیلی برای استیفای حقوق ملت 
ایران است. ما در واقع از مسیر حقوقی در کنار روند مذاکراتی 
برای پیشبرد این موضوع استفاده می کنیم. سخنگوی 
وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران اذعان کرد: اقدام 
دولت ایران یک پیام روشن به طرف کره ای است که دولت 
ایران در احقاق حقوق ملت خود بسیار جدی است و ایران 
به اقدامات خود در سطوح مختلف برای استیفای حقوق 
ملت ایران ادامه می دهد و اجازه تضییع حقوق ملت ایران 
را نمی دهد. وی افزود: طرف ایرانی در حال رایزنی مستمر 
با طرف کره ای است و ما انتظار داریم که طرف کره ای با 
اقدام مدبرانه و عاقلانه هر چه زودتر اقدام به آزادسازی 
مطالبات ایران کند و سهم خود را در بازگشت روابط دو 
کشور به روابط طبیعی و عادی انجام دهد. سخنگوی وزارت 
خارجه در ارتباط با اظهارات مجدد مقامات کویتی مبنی بر 
اینکه این کشور بدون در نظر گرفتن نظرات و سهم ایران به 
فعالیت های خود در میدان گازی آرش ادامه می دهد، نظر 
ایران در این ارتباط چیست؟ گفت: در این ارتباط وزیر نفت 
مواضع و دیدگاه های جمهوری اسلامی ایران را مطرح کرد. 
کنعانی افزود: ما همواره از حل و فصل دوستانه مسائل مرزی 
و دریایی با همسایگان خود استقبال می کنیم و این رویکرد 
مورد حمایت ماست و به آن پایبند هستیم. وی ادامه داد: در 
مورد استفاده از میدان گازی آرش همان طور که پیش از این 
نیز اعلام کرده ایم خواهان استفاده مشترک در بهره برداری 
از این میدان هستیم و در این زمینه آمادگی خود را برای با 
گفت وگو با طرف کویتی اعلام کردیم. کنعانی در عین حال 
تصریح کرد: اگر احیانا تمایلی برای استفاده مشترک از این 
میدان در طرف مقابل وجود نداشته باشد طبیعی است که 
ایران حقوق و منافع خود را در اکتشاف و بهره برداری از این 
منابع مورد پیگیری قرار می دهد و این موضوع را در برنامه 
خود قرار داده است و هیچگونه تضییع حقوقی در این زمینه 
را نمی پذیرد. ما موظف هستیم که از حقوق و منافع ملت 
ایران در عرصه های مختلف دفاع کنیم. سخنگوی وزارت 
خارجه در ارتباط با سفر اخیر وزیر خارجه سوریه به تهران 
و دیدار و رایزنی هایش با مقامات تهران گفت: همان طور 
که می دانید وزیران امور خارجه ایران و سوریه در تهران 
ملاقات و رایزنی می کنند و در جریان این رایزنی ها در 
مورد موضوعات مختلف مربوط به روابط دوجانبه، مسائل 
منطقه ای، روند مبارزه با تروریسم و تحکیم ثبات در 
سوریه، تکمیل روند سیاسی در سوریه، روند آستانه، روند 
تنش زدایی مناسبات بین سوریه و ترکیه و زمینه سازی 
برای نشست چهارجانبه ایران، ترکیه، سوریه و روسیه در 
چارچوب روند آستانه و رفع تنش ها رایزنی و گفت وگو 
می شود. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در ارتباط با این 
موضوع که گویا قرار است در چند روز آینده عربستان میزبان 
نشستی برای حل بحران اوکراین باشد آیا از ایران نیز برای 
شرکت در این نشست دعوت شده است؟ اظهار کرد: اطلاع 
دقیقی درباره جزئیات این نشست و اینکه از چه کشورهایی 
برای شرکت در این نشست دعوت شده ، ندارم. کنعانی 
تاکید کرد: ایران از هر اقدام و ابتکاری برای کمک به راهکار 
سیاسی برای پایان بخشیدن به بحران اوکراین استقبال 
می کند؛ چرا که همان طور که بارها تاکید کرده ایم به نظر ما 
تنها راهکار برای حل این بحران، راهکار سیاسی است. این 
دیپلمات ارشد کشورمان درباره حقابه  ایران هیرمند و اینکه 
چرا ایران این موضوع را طریق حقوقی پیگیری نمی کند، 
تاکید کرد: موضوع حقابه  ایران را پیگیری می کنیم و این 
مساله مورد توجه و اهتمام جدی ما است. دو وزارتخانه 
خارجه و نیرو پیگیری این موضوع را جزو اولویت های جدی 
خود قرار داده اند. کنعانی خاطرنشان کرد: ما انتظار داریم، 

مقامات افغانستان در این خصوص مسئولانه عمل کنند. 

در  مختلفی  مسائل  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
حوزه های متفاوت از حوزه سیاست داخلی تا سیاست خارجی، 
اجتماعی و اقتصادی به وقوع می پیوندند، اما طی چند وقت 
اخیر آنچه در رسانه ها بیش از دیگر موضوعات مطرح می شود 
بحث انتخابات پیش روی مجلس است که فعالان سیاسی 
جریان های مختلف از یک سو و مسئولان و دستگاه های 
اجرایی و نظارتی از سوی دیگر به این مساله و ابعاد آن پرداخته 
و تحلیل می کنند. این در حالی است که انتخابات مجلس 
دوازدهم کمتر از ۷ ماه دیگر در ۱٢ اسفندماه سالجاری برگزار 
خواهد شد تا مردم جدیدترین مستاجران چهارساله خانه 
ملت را بشناسند. در این میان باید به ۳ نکته یا به عبارتی ۳ 
رکن مشخص انتخابات که از تاثیرگذاری بالایی در انتخابات 
برخوردارند پرداخت و نوع کنش گری آنها را مورد بررسی قرار 
داد. چه اینکه اگر همه این ارکان به بهترین شکل ممکن  در 
انتخابات حاضر شوند و برای برگزاری انتخاباتی مشارکتی 
تلاش کنند می توان امیدوار بود که انتخاباتی باشکوه را در 
اسفندماه شاهد باشیم. اما اگر یک یا دو رکن از این ارکان نگاه 
موثری به موضوع انتخابات نداشته باشند شاید آن طور که 
باید و شاید نتوانیم انتخابات را با آن شکوه مورد انتظار شاهد 
باشیم. رکن نخست و پر اهمیت این مثلث را مردم تشکیل 
می دهند که اساسا به انتخابات اعتبار می دهند. اما از آخرین 
انتخابات برگزار شده تاکنون شاید بتوان گفت که هیچ روند 
امیدوارکننده ای برای اینکه مردم بازهم بخواهند مطالبات 
خود را از صندوق رای مطالبه کنند فعلا دیده نمی شود. 
چه اینکه نارضایتی های اقتصادی و معیشتی به وجود آمده 
منبعث از عملکرد دولت موجب شده تا بخشی از جامعه نگاه 
چندان مثبتی به حضور در انتخابات برای تغییر در وضع 
موجود به شرایط مطلوب نداشته باشد. از همین رو است که 
برخی جریانات سیاسی همچون جریان اصلاحات که کنش 
انتخاباتی خود را معطوف به مردم می داند هنوز برنامه خاصی 
برای انتخابات مجلس ندارد. رکن دیگر حاکمیت است که 
باید برای برگزاری انتخاباتی مشارکتی و حداکثری تلاش 
کند. امری که در سخنرانی ماه رمضان مقام معظم رهبری 
بدان تاکید شد و ایشان ۴ مولفه را نیز برای تحقق این مهم 
برشمردند. لذا این انتظار می رود که دستگاه های حاکمیتی نیز 
در همین راستا شرایط را برای حضور همه جریانات سیاسی و 

مردم پای صندوق های رای فراهم کنند. از طرفی رکن سوم را 
خود جریانات سیاسی تشکیل می دهند. مشخصا اصلاح طلبان 
و اصولگرایان به عنوان دو جریان اصلی و ریشه دار کشور با 
حضور موثر خود می توانند تنور انتخابات را برای روی کار 
آمدن مجلسی کارآمد تر و توانا تر گرم کنند. این در حالی است 
که جدای از اصولگرایان که برای حضور در انتخابات مشکلی 
ندارند؛ اصلاح طلبان با موانع و محدودیت هایی که مهم ترین 
آن فیلترهای نظارتی و ردصلاحیت هاست مواجهند و اگر این 
رویه کمتر اعمال گردد و اصلاح طلبان بتوانند از تمام ظرفیت 
خود برای حضور در انتخابات استفاده کنند قطعا انتخابات بهتر 

و مشارکتی تری را شاهد خواهیم بود.

   چه کسانی می آیند؟
از سوی دیگر مجموعه ها و افراد دیگری نیز برای حضور 
در انتخابات از هم اکنون مطرح هستند. یکی؛ تیم همراهان 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس که به نظر می رسد این بار 
بسیار پررنگ تر نواصولگرایان را وارد صحنه انتخابات کند 
و اسامی همچون »امیر ابراهیم رسولی«، مشاور رئیس و 
مدیرکل هیات رئیسه مجلس؛ »سعید احدیان«، دستیار 
سیاسی و رسانه ای رئیس مجلس و »احسان عسکری« که 
پیش از این مدیرکل دفتر حوزه ریاست مجلس بوده در صدر 
این افراد به شمار می روند. هر چند که محسن پیرهادی یار 
غار قالیباف را نیز نباید از قلم انداخت. از طرفی میانه رو ها و 
مستقلین نیز طرف دیگر انتخابات مجلس هستند. دسته ای 
که به طیف حامیان و همراهان لاریجانی شناخته می شوند که 
شاید چهره شاخص آنها را بتوان افرادی چون محمدرضا باهنر، 
منصور حقیقت پور و ... قلمداد کرد. اما ضلع دیگر اصولگرایان 
سنتی هستند که پیرامون شورای ائتلاف نیروهای انقلاب  
به ریاست غلامعلی حداد عادل و شورای وحدت  به ریاست 
آیت ا... موحدی کرمانی جمع شده اند. چه اینکه در این میان 
گمانه زنی هایی از حضور محسن رضایی و سعید جلیلی در 
انتخابات پیش رو مطرح می شود. هر چند که جبهه پایداری 
نیز بیکار ننشسته و قطعا در انتخابات پیش رو به صورت  مستقل 
و جداگانه به سر لیستی مرتضی آقاتهرانی  حاضر خواهند بود. 
اما در جریان مقابل یعنی اصلاح طلبان تا زمانی که تصمیمی 
برای حضور در انتخابات نباشد نمی توان گمانه زنی چندانی 

برای کنش انتخاباتی آنها داشت. حال باید منتظر ماند و 
دید که جریان های سیاسی چه کنشی در انتخابات خواهند 
داشت و از مجموعه های متعدد اصولگرایی تا اصلاح طلبان 
چه کنشی در پیش خواهند گرفت و چه کسانی در انتخابات 

حاضر خواهند شد. 

   انتخابات مجلس وزن کشی بین اصولگرایان
 یک فعال سیاسی اصولگرا در ارتباط با انتخابات پیش رو 
اظهار داشت:  فعلا نشانه امیدوارکننده ای از فعالیت  های 
اقتصادی دولت وجود ندارد که مردم احساس کنند در 
آینده به شرایط امیدوارتر خواهند بود که مجلسی را انتخاب 
کنند که بتواند یک دولتی را کارآمدتر کند. در حال حاضر 
تفاقی نیز مشاهده نمی شود.  محمد مهاجری  که چنین ا
به »آرمان ملی« گفت: برخی  اقدامات مثل موضوع احیای 
گشت ارشاد پیام هایی به جامعه ارسال می کند که انقباض 
و سخت گیری های بیشتری در جامعه صورت خواهد گرفت 
و این رفتار هم خود به خود بر مشارکت  تاثیر گذار است. وی 
افزود: با این احوال باید منتظر بود و دید که کنش سیاسی 
شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها و میزان حضور احزاب 
سیاسی برای کاندیدا و برنامه دادن برای انتخابات چه خواهد 
بود. مهاجری ادامه داد: سیگنال هایی که در فضای رسانه ای 
اصلاح طلبان مخابره می شود بیشتر به این شبیه است که 
فضای سیاسی را برای مشارکت خود آماده نمی بینند. این 
فعال سیاسی  و رسانه ای در خصوص احتمال وحدت یا انشقاق 
اصولگرایان بیان کرد: اگر  اصلاح طلبان لیست نداشته باشند و 
یا مشارکت کمتری داشته باشند اصولگرایان حتما به صورت 
متفرق در انتخابات شرکت خواهند کرد. به خصوص اینکه در 
سال ۹۸ میزان وحدت آنها خیلی بیشتر بود تا الان که میزان 
اختلافات بین پایداری و آقای قالیباف از یک طرف و جریان 
آقای حداد عادل و آقای قالیباف از طرف دیگر زیاد است و 
شاید اگر  اصلاح طلبان شرکت نکنند مجموعه انتخابات ۱۴۰٢ 
به یک وزن کشی بین جریان اصولگرا تبدیل شود. مهاجری 
تصریح کرد: اینکه جریان معتدل به اسم طیف لاریجانی در 
انتخابات حاضر خواهند بود نمی دانم ولی اطلاع دارم برخی 
نتخابات  افراد معتدل اصولگرا دنبال این هستند که در ا

مشارکت فعال داشته باشند. 
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کنش انتخاباتی جریان های سیاسی چگونه است؟

از انشقاق تا سکوت 

آرمان ملی– مطهره شفیعی: این روزها که بررسی 
گروه های حاضر در انتخابات مجلس دوازدهم در دستور کار 
برخی گروه های سیاسی است، چندان به یک جریان توجه 
نمی شود و آن هم جریان احمدی نژادی هاست. برخی این 
جریان را به عنوان جبهه پایداری می شناسند اما چنین نیست 
و احمدی نژادی ها یک جریان مستقل هستند که در بزنگاه های 
انتخاباتی مرز خود با جبهه پایداری را پررنگ می کنند و اگر 
منافع شان ایجاب کند خود را بخشی از این جریان معرفی 
می کنند. ساده انگارانه است که سکوت احمدی نژادی ها را به 
منزله عدم فعالیت انتخاباتی آنها برای مجلس دوازدهم ارزیابی 
قلمداد کرد چرا که آنها در دقیقه ۹۰ خودنمایی می کنند و 
برنامه های خود را اجرا می کنند، مانند  لیدر سیاسی خود که 
محمود احمدی نژاد است. زمانی که احمدی نژاد در انتخابات 
ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ ثبت نام و ردصلاحیت شد، تهدید 
به تحریم انتخابات کرد و پس از آن اظهارات و اقداماتی داشت 
که کمتر کسی تصور می کرد باردیگر در مجمع تشخیص دارای 
جایگاه باشد اما در هفته های نزدیک به معرفی اعضای مجمع 
سکوت کرد و نشانی از تهدیدهای گذشته او نبود تا بتواند در 
مجمع باقی بماند که در نهایت هم ماند بنابراین نباید سکوت 
احمدی نژادی ها را  ساده تعبیر کرد.  برخی هدف او را فضاسازی 
برای راه یافتن یارانش به مجلس دوازدهم می  دانند بنابراین به 
نحوی رفتار می  کند که حاشیه  ای برای آنها ایجاد نشود. حضور 
یاران احمدی  نژاد در دولت سبب شد تا آنها برای حضور در 

مجلس دوازدهم هم تلاش کنند. 
   راز غیبت در مراسم ختم پدر بقایی

در فروردین سال جاری پدر حمید بقایی درگذشت و انتظار 
بود احمدی نژاد در مراسم تشییع و ختم او شرکت کند چرا که 
بقایی یکی از یاران نزدیک او بود و در کنار مشایی آنچه را اجرا 
می کرد که احمدی نژاد در ذهن داشت اما رئیس دولت های نهم و 
دهم در این مراسم ها حاضر نشد و این غیبت سبب ایجاد سوالات 

زیادی شد. اکنون برخی چنین می گویند که نمایش دوری 
احمدی نژاد از یاران حاشیه ساز سابقش برای تایید صلاحیت 
یاران دیگرش در انتخابات مجلس دوازدهم است چرا که او برای 
آزادی بقایی هر آنچه توانست انجام داد و هزینه هایی را به جان 
خرید پس عجیب است که در مراسم فوت پدر بقایی بدون دلیل 

حضور نداشته باشد. 
   شرکت می کنند؟

منصور حقیقت پور نماینده سابق مجلس به فعالیت انتخاباتی 
احمدی نژادی ها برای انتخابات اسفند چنین اشاره می کند: 
»اینکه خود آقای احمدی نژاد در انتخابات مجلس شرکت کند، 
مشخص نیست اما به هر حال خیلی از نیروهای آقای احمدی نژاد 
امروز در دولت هستند و تا جایی که بنده اطلاع دارم بعضی افراد 
در دولت هم هستند که برای انتخابات مشغول برنامه ریزی 
هستند.« نکته قابل توجه آنجاست که سایت دولت بهار منتسب 
به احمدی نژاد و یارانش از ورود به موضوع انتخابات مجلس 
دوازدهم خودداری می کند. از سوی دیگر سعی دارد به تبلیع 

عملکرد یاران احمدی نژاد بپردازد. 
   دیدارهای انتخاباتی آغاز شد؟

از سوی دیگر برخی از دیدارهای انتخاباتی احمدی نژادی ها 
خبر می دهند مانند کانال انتخابات مجلس دوازدهم که مدعی 
شده که علی اکبر رائفی پور با محمود احمدی نژاد ملاقات و 
درباره فعالیت هایش مشورت کرده است. پیش از این برخی 
اخبار از احتمال نامزدی رائفی پور در انتخابات مجلس حکایت 
داشت. اکنون باید منتظر واکنش رائفی پور به این خبر باشیم. 
او همواره از شفافیت حمایت کرده و اکنون وقت مناسبی است 
که به صورت شفاف درباره این خبر اظهارنظر نماید. گفتنی است 
که مواضع چند سال اخیر احمدی نژاد موجب مخالفت جریان 
انقلاب با رئیس جمهور اسبق شده و از این لحاظ تایید خبر این 
دیدار می تواند معانی زیادی درباره نسبت رائفی پور با این جریان 

داشته باشد.

   بازی به هم می زند
احمدی نژاد مرد سکوت همیشگی نیست و برخی معتقدند او 
پس از اطمینان از نرسیدن به هدفش بازی را برهم می زند. اکنون 
هم این گمانه مطرح است که در صورت ردصلاحیت کاندیداهای 
جریان خودش، در راستای عدم رای آوری کاندیداهای تیم 
لاریجانی می پردازد. چرا که تمایلی به بازگشت لاریجانی به قدرت 
ندارد و سعی دارد نیروهای او در مجلس تاثیرگذار نباشند.  او از 
اکنون تلاش می کند تا لاریجانی در انتخابات ریاست جمهوری 
۱۴۰۴ حضور نداشته باشد و اگر بود، موفقیتی کسب نکند. این 
امکان وجود دارد که احمدی نژاد برای عدم پیروزی تیم لاریجانی 
به ائتلاف با قالیبافی ها بپردازد. از سوی دیگر او تمایلی به موفقیت 
جبهه پایداری  ندارد که با اصولگرایان شورای ائتلاف همراه شده 

است پس تلاش می کند تا موفقیتی حاصل نشود. 
   احمدی نژاد در کجا ایستاده است؟

برای برخی اکنون این سوال مطرح است که نسبت احمدی نژاد 
با حاکمیت چیست. جواد امام سخنگوی جبهه اصلاحات چنین 
پاسخ می دهد که »من همچنان آقای احمدی نژاد را در راستای 
مسیر می بینم و ایشان را کنار گذاشته اند برای روز مبادا که دوباره 
از احمدی نژاد استفاده کنند. به هرحال با مأموریت هایی که 
احمدی نژاد انجام داد، حساب جاری  او هنوز صفر نشده و سعی 
می کند از آن پس انداز استفاده کند و هنوز به عنوان عضو مجمع 
تشخیص مصلحت بنشیند.« اما آیت ا... علم الهدی امام جمعه 
مشهد نظر دیگری دارد و می گوید: »در دولت آقای احمدی نژاد 
نه تنها حمایت کردم، بلکه بنده هزینه شدم تا ایشان رای بیاورد. 
خود ما طرفدار سرسخت بودیم. اما در اواخر دولت، ایشان با 
رهبری در زاویه قرار گرفت و این موضوع پیش رفت و به جایی 
رسید که انحراف ایشان از خط رهبری بین مردم علنی شد. ما که 
نوکر جریان های سیاسی نیستیم، ما نوکر ولایتیم. طبیعتا وقتی 
کسی بخواهد راهش را از خط ولایت جدا کند ما با ایشان درگیر 

می شویم.«

رائفی پور سرلیست انتخاباتی می شود؟

سکوت برای کرسی بهارستان!
      احمدی نژادی ها رد شوند، لاریجانی را تضعیف می کنند

 جانشین سجادی در آستانه 
حضور در وزارت ورزش

 کیومرث هاشمی
 نزدیک به کرسی وزارت

آقای دونده به خط پایان می رسد؟
 آرمان ملی: پیش بینی ها در مورد عمر 
مدیریت حمید سجادی در وزارت ورزش و جوانان 
درست از آب درآمد و »آقای دونده« نتوانست 
این بار به خط پایان برسد و قبل از پایان دوره 
چهار ساله اش صندلی وزارت را ترک کرد. حمید 
سجادی که با امید و آرزوهای رنگین ورزشی ها 
به عنوان یک قهرمان شناخته شده ورزش ایران در 
آسیا و جهان، گام به وزارتخانه گذاشت، از همان 
ابتدا با چالش های بزرگی روبه رو شد که از دوره 
سلطانی فر برای او به ارث رسیده بود. بعداز پایان 
کرونا، ورزش هنوز از خواب و تعطیلی طولانی 
خارج نشده بود که اتفافات سیاسی و التهابات 
اجتماعی سال گذشته کشور، با واکنش چندین 
ورزشکار، وزارت ورزش و جوانان را با حواشی 
بزرگی درگیر کرد. وقایع تلخ جام جهانی قطر در 
کنار نتایج تیم ملی نیز فشارها را دوچندان کرد و 
بعداز تهدیدات کمیته بین المللی المپیک در مورد 
ارتباط برخی اتفاقات با ناآرامی ها، کار به تحریم 
حمید سجادی از سوی اتحادیه اروپا کشید. با این 
حال اعتراضات پیاپی نمایندگان و کارت زردهای 
پیاپی بهارستان به سجادی، باعث استیضاح 
او نشد اما حادثه سقوط بالگرد حامل وی در 
اسفندماه سال گذشته باعث شده تا وزیر ورزش 
عطای کار در این سمت را به لقایش ببخشد و 
برای دومین بار استعفایش را تقدیم رئیس جمهور 
کند. استعفایی که با توجه به شرایط آشفته 
ورزش و مجامع فدراسیون ها، به بن بست خوردن 
واگذاری پرسپولیس و استقلال بعداز اختلاف 
با سازمان خصوصی سازی و همچنین روابط 
سرد با نهادهای بین المللی و تعلیق انتخابات 
چند فدراسیون بلاتکلیف، این بار قطعا پذیرفته 
خواهد شد. وزیر ورزش و جوانان که در ماه های 
اخیر با فشار زیادی از سوی نمایندگان مجلس و 
منتقدانش برای کناره گیری مواجه بود، بالاخره 
هفته گذشته تأیید کرد که گزارشی از وضعیت 
خود را به سیدابراهیم رئیسی ارائه کرده و منتظر 
تصمیم نهایی او برای رفتن از وزارت ورزش است. 
حمید سجادی که به عنوان یک چهره ورزشی 
نتوانست از اهالی ورزش نمره قبولی بگیرد و 
چندین بار از مجلس کارت زرد دریافت کرد، باید 
چند ماه قبل از برگزاری بازی های آسیایی که 
یکی از مهم ترین رویدادهای پیش روی ورزش 
ایران است، مسئولیت را به شخص دیگری 
واگذار کند. اینکه چه کسی سرپرست وزارت 
ورزش می شود هنوز مشخص نیست چرا که 
برخی گزینه ها در تلاش برای جلب نظر مثبت 
رئیس جمهور هستند تا بتوانند جانشین حمید 
سجادی شوند. در این میان برخی گزینه ها به 
طور مستقیم تلاش می کنند و برخی هم دوستان 
و نزدیکان با نفوذ خود را واسطه کرده اند تا نظر 
ابراهیم رئیسی را جلب کنند. به فاصله یک هفته 
پس از اعلام استعفای حمید سجادی از وزارت 
ورزش و جوانان و به دنبال مطرح شدن برخی 
گزینه ها برای جانشینی وی، رئیس جمهور 
برای انتخاب گزینه نهایی به جمع بندی رسیده 
است. کیومرث هاشمی رئیس پیشین کمیته 
ملی المپیک گزینه نهایی رئیس جمهور برای 
تصدی سرپرستی وزارت ورزش است. این در 
حالی است که از چند مدیر ورزشی و غیرورزشی 
به عنوان گزینه های جانشینی حمید سجادی 
نام برده می شد. در نشستی که بین کیومرث 
هاشمی و ابراهیم رئیسی برگزار شده، وی 
به عنوان اصلی ترین گزینه حضور در وزارت 
ورزش موافقت رئیس جمهور را گرفته است. با 
این حال زمان اعلام حکم کیومرث هاشمی برای 
حضور در وزارت ورزش مشخص نیست. کیومرث 
هاشمی یکی از گزینه های اصلی ابراهیم رئیسی 
برای وزارت ورزش در آغاز کار دولت جدید بود اما 
در آخرین روزها گزینه نهایی تغییر کرد و حمید 

سجادی به عنوان وزیر ورزش معرفی شد. 
   گزینه هایی برای وزارت

از چند ماه قبل و زمانی که زمزمه های رفتن 
گزینه های  نام  بود،  مطرح  سجادی  حمید 
پرتعدادی برای جانشینی وی مطرح شد که 
بعد از اعلام استعفای شفاهی او نام این افراد 
پررنگ تر دیده می شود.  به غیر از کیومرث هاشمی 
گزینه های دیگر هم مطرح هستند. محمد پولادگر 
معاون فعلی ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت 
ورزش و جوانان یکی دیگر از این گزینه هاست 
را  سجادی  حمید  جای  نیست  بی میل  که 
بگیرد. نزدیکان او در تلاش برای جلب رضایت 
رئیس جمهور هستند اما او هم مثل سایرین صرفا 
یک گزینه است. محمد آخوندی عضو فعلی شورای 
شهر تهران و مدیرکل سابق اطلاع رسانی و روابط 
عمومی وزارت ورزش دیگر گزینه حضور در این 
وزارتخانه است. محسن منصوری معاون اجرایی 
ریاست جمهوری یکی از اصلی ترین گزینه هایی بود 
که از او به عنوان جانشین حمید سجادی نام برده 
می شد اما خبرگزاری »مهر« اطلاع یافت که برای 
حضور وی در این مسئولیت مخالفت هایی صورت 
گرفته و شانس سرپرست شدنش به حداقل رسیده 
است. در این مورد گفته می شود سردار سید محمد 
حاج  آقا  میر رئیس سابق سازمان ورزش شهرداری 
تهران که از نزدیکان محمدباقر قالیباف هم هست، 
به جمع گزینه های حضور در وزارت ورزش اضافه 
شده است. همه این گزینه ها در شرایطی برای 
حضور در وزارت ورزش مطرح شده اند که حمید 
سجادی همچنان در مسئولیت خود حضور دارد 
و برای تعیین تکلیف نهایی اش منتظر تصمیم 

سیدابراهیم رئیسی است.

خداحافظی 
 میرسلیم
 با مجلس

چرا به سپاه و 
بسیج مسئولیتی 
نداده اید؟

دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در 
روز جمعه یازدهم اسفند برگزار می شود. پیش ثبت نامِ 
این انتخابات از روز دوشنبه 16 مرداد آغاز می شود. طبق 
بند ۸ ماده 2۸ قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی، 
داوطلبان موقع ثبت نام باید حداقل ۳۰ سال تمام و حداکثر 
۷۵ سال تمام داشته باشند. بر اساس قانون مذکور از میان 
2۹۰ نماینده فعلی مجلس شورای اسلامی، حجت الاسلام 
میرسلیم  سیدمصطفی  و  تقوی  سیدرضا  والمسلمین 
نمایندگان تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس واجد 
شرایط ثبت نام دور بعد انتخابات مجلس شورای اسلامی 
نخواهند بود. تقوی متولد 1۳2۵ و میرسلیم متولد 1۳26 
هستند. در ابتدای مجلس یازدهم حجت الاسلام تقوی رئیس 

سنی و میرسلیم نایب رئیس سنی مجلس یازدهم بودند.

نوشت:  کیهان  مدیرمسئول  حسین شریعتمداری 
»نقش بسیج و سپاه به عنوان ضابطان قانونی دستگاه 
قضائی در کجای لایحه آمده است؟! و آیا آن گونه که در 
لایحه آمده است، وظیفه بسیج در آموزش عمومی امر 
به معروف و نهی از منکر خلاصه می شود و یا مقابله با 
منکرات و هنجارشکنی ها؟! در حالی که در دو ماده 6۳۸ 
و 6۳۹ قانون مجازات اسلامی و قانون نحوه رسیدگی 
به تخلفات و مجازات فروشندگان لباس هایی که عفت 
عمومی را جریحه دار می کند، تکلیف قانونی مراجع 
ذی ربط به وضوح و با صراحت مطرح شده است، تهیه 
و تدوین لایحه جدید چه ضرورتی داشته است؟! چرا 
نمی فرمایید پدیده کشف حجاب به علت بی توجهی 

مسئولان دست اندرکار به قوانین موجود بوده است؟!

 

طیف قالیباف، محسن رضایی  و معتدلین در صف انتخابات
محمد مهاجری در گفت وگو با »آرمان ملی«: اصلاح طلبان نیایند، 

اصولگرایان متفرق می شوند
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 انتقال سهمیه بنزین از کارت سوخت 
به کارت بانکی به کجا رسید؟

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس به برخی مقاومت ها در 
بحث انتقال سهمیه بنزین از کارت های سوخت به کارت های 
بانکی اشاره کرد.  مالک شریعتی نیاسر در توئیتی نوشت: 
دوهفته قبل، در جلسه ای با حضور دستگاه های مختلف اجرایی 
و نظارتی، بحث انتقال سهمیه بنزین از کارت های سوخت به 
کارت های بانکی مبتنی بر کدملی و بدون تغییر قیمت مطرح 
شد و مورد اجماع نسبی قرار گرفت.  مقاومت هایی از درون 
شرکت پخش فرآورده های نفتی وجود دارد که عمدتا ناشی از 
تعارض منافع است.  مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی پیش تر اعلام کرده که برای جایگزینی کارت های بانکی 
به جای کارت سوخت اقداماتی انجام شده و به نتایج خوبی 
رسیده ایم.  علی اکبر نژادعلی با بیان اینکه این طرح به صورت 
پایلوت در یکی از جایگاه های سوخت اجرایی شد، گفت: برای 
استفاده از کارت های بانکی دو راهکار وجود داشت که هر دو 
راهکار را در دستور کار قرار دادیم و نظر ما این بود که وقتی این 
طرح از فاز مطالعاتی خود خارج شد اطلاع رسانی ویژه انجام 
دهیم.  وی با بیان اینکه بررسی آزمایشی باتوجه به اینکه یک 
کار فنی است به زمان نیاز دارد، بیان کرد: در بحث استفاده از 
کارت بانکی تاکسی های اینترنتی طرح موضوع کردند و فرایند 
استفاده از کارت در داخل جایگاه ها به معنای حذف کامل کارت 
هوشمند سوخت نیست یعنی آنچه با تاکسی های اینترنتی 
برخورد می کنیم استفاده از کارت آزاد جایگاه ها روی تجهیزات 
قدیمی است.  به گزارش تسنیم، مدیرعامل شرکت ملی پخش 
فراورده های نفتی با بیان اینکه استفاده از کارت بانکی مدیا ویژه 
خود را دارد، اضافه کرد: زمان دقیق اجرای طرح را نمی توان 
اعلام کرد تا به نتایج درخشان برسیم، یک کار جدید است که 

پیاده سازی آن زمان بر است. 

 خبر جدید درباره متناسب سازی
حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی

سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد: پرداخت ٢۵درصد 
مابه التفاوت متناسب سازی حقوق مستمری بگیران سال جاری 
و افزایش سالانه مستمری ها در احکام بازنشستگان اعمال شده 
و متناسب سازی بازنشستگان تامین اجتماعی به طور کامل 
صورت گرفت و یکی از مطالبات همیشگی مستمری بگیران و 
بازنشستگان متناسب سازی حقوق شان است، دلیل مهم این 
مساله وجود تورم های پیاپی و کاهش قدرت خرید مستمری ها 
است.  از طرفی صندوق های بازنشستگی با مشکل کاهش 
ضریب پشتیبانی نسبت بیمه پردازان به مستمری بگیران و نیز 
مطالبات سازمان تامین اجتماعی از دولت روبه رو هستند، بنابر 
این صندوق ها در تامین منابع برای اجرای متناسب سازی با 

مشکلات زیادی همراه هستند. 
به گزارش فارس، مرکز روابط عمومی و امور بین الملل 
سازمان برنامه و بودجه کشور در پاسخ به تذکر یکی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، اعلام کرد: پرداخت 
٢۵درصد مابه التفاوت متناسب سازی حقوق مستمری بگیران 
در سال جاری و همزمان با افزایش سالانه مستمری ها در احکام 
بازنشستگان اعمال شده و در عمل متناسب سازی بازنشستگان 
تامین اجتماعی به طور کامل صورت گرفته و از ابتدای سال 

جاری به تمام مشمولان در حال پرداخت است. 

 خبر وزیر راه در مورد 
بانک های ایرانی در سوریه

وزیر راه و شهرسازی از توافق با سوریه در خصوص آغاز 
فعالیت بانک ایرانی در این کشور خبر داد و گفت: تعرفه مبادله 
کالا بین ایران و سوریه صفر شد.  مهرداد بذرپاش در نشست 
مشترک با وزیر اقتصاد سوریه با اشاره به سفر رئیسی به سوریه، 
اظهار کرد: با پیگیری های صورت گرفته بسیاری از تفاهمات 

بین ایران و سوریه به نتیجه رسیده است. 
او ادامه داد: پیگیری توافقات دو کشور مورد تاکید روسای 
جمهوری کشورهاست؛ در حوزه بیمه پیشرفت خوبی حاصل و 
شرکت مشترک تاسیس شد و می تواند به شرکت های ایرانی، 

مسافران و گردشگران خدمات ارائه دهد. 
بذرپاش با بیان اینکه بانک ایرانی طی هفته های آتی فعالیت 
خود را آغاز می کند، افزود: به طور معمول این کار چند سال 
زمان می برد اما اینکه طی سه ماه بانک ایرانی برای فعالیت در 

سوریه مجوز گرفته که جای قدردانی دارد. 
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به حذف تعرفه اجرای بین 
دو کشور ایران و سوریه، تصریح کرد: تعرفه کالا دو کشور 
از امروز به صفر رسیده و تجار دو کشور می توانند کالا را با 
تعرفه صفر درصدی صادر و وارد کنند.  به گزارش تسنیم، وی 
همچنین بیان کرد: در گذشته دو خودروساز ایرانی در سوریه 
سرمایه گذاری کرده بودند که مدتی دچار توقف شده بود 
با مساعدت طرف صوری فعالیت این شرکت ها مجددا آغاز 

می شود. 

خودروهای وارداتی کی  ترخیص می شوند؟
مهدی اسلام پناه، رئیس سازمان ملی استاندارد ایران با 
حضور سرزده در گمرک غرب تهران، دستور ترخیص یک هزارو 

۱۳۳ خودروی وارداتی در این گمرک را صادر کرد. 
این خودروها که بیش از ۱۰ روز از اظهار آن گذشته به 
علت عدم تطابق تولید در پارکینگ گمرک دپو شده بود که با 
دستور رئیس سازمان ملی استاندارد ایران و اخذ تعهد قانونی 
وارد کننده برابر اظهاریه انطباق ترخیص شدند.  اسلام پناه 
در روند این بازدید سرزده تأکید کرد: خودروهایی که تایید 
نوع و تطابق تولید داشته باشند را در کمتر از ٢۴ ساعت بعد 
از اظهار ترخیص می شود.  به گزارش اعتماد آنلاین، رئیس 
سازمان ملی استاندارد ایران با بیان اینکه مجوز واردات به 
واردکننده داده شده است، افزود: خودروها پس از ورود و اظهار 
ترخیص و انتظار قیمت گذاری شورای رقابت وارد بازار و شبکه 
توزیع می شوند و خودروهای وارداتی باید قابلیت پاس کردن 
استانداردهای قانونی ابلاغی و مد نظر را داشته باشند همچنین 
اگر واردکنندگان از مبدا تاییدیه و تعهد اصالت همراه با تایید 
نوع خودرو را داشته باشند با اخذ تعهد قانونی وارد کننده و یا 
روش های جایگزین از جمله برای خودروهای برند ترخیص 
انجام می شود و عدم ترخیص خودرو فقط مربوط به نظامات 
استاندارد و گمرک نیست و بعضا سایرعوامل نیز تعلل می کنند. 

اخبار

جان گرفتن دوباره بازار بورس
آرمان ملی: معاملات بازار سهام روز گذشته 
اندکی جان گرفت و سطح تقاضا بالا رفت و رنگ 
سبز به تن کرد، به طوری که از تغییر شاخص های 
دیگر بورس می توان به رشد ۱۷۷٦ واحدی 
شاخص کل هم وزن اشاره کرد و اندکی از میزان 

ضرر خریداران در روزهای گذشته کاست. 
شاخص هم وزن با یک هزار و ۷۷٦ واحد افزایش 
به ٦۹۹ هزار و ۱٦۱ واحد و شاخص قیمت با یک 
هزار و ۱٢ واحد رشد به ۳۹۸ هزار و ۵۷٢ واحد 
رسید همچنین در معاملات بورس تهران، بیش 
از ٦ میلیارد و ۷۸۸ میلیون سهم، حق تقدم و 
اوراق بهادار به ارزش ۴۴ هزار و ۵۸۹ میلیارد ریال 

معامله شد. 
نفت و گاز و پتروشیمی تامین )تاپیکو( با ۹۷۴ 
واحد، گروه مپنا )رمپنا( با ۷۱۱ واحد، فولاد مبارکه 
اصفهان )فولاد( با ٦۷۷ واحد، پالایش نفت تهران 
)شتران( با ٦۰۵ واحد، معدنی و صنعتی گل گهر 
)کگل( با ۴٦۵ واحد، بانک ملت )وبملت( با ۴۵۸ 
واحد و پالایش نفت اصفهان )شپنا( با ۳۸۴ واحد 
تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند در مقابل 
داروپخش )وپخش( با ۳۴۱ واحد، بورس کالای 
ایران )کالا( با ٢۹۵ واحد، صنایع پتروشیمی 
کرمانشاه )کرماشا( با ٢۸۱ واحد، توسعه معادن و 
صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( با ٢٢۵ واحد، 
گروه به همن )خبه همن( با ۱۴۸ واحد و بانک 
پاسارگاد )وپاسار( با ۱٢۷ واحد تاثیر منفی بر 

شاخص بورس داشتند. 
بر پایه این گزارش، سایپا )خساپا(، زامیاد 
)خزامیا(، گروه سرمایه گذاری ایران خودرو 
)خگستر(، ایران خودرو )خودرو(، گروه مالی شهر 
)شهر(، سامان گستر اصفهان )ثامان( و بهساز 
کاشانه تهران )ثبهساز( در نمادهای پرُتراکنش 
قرار داشتند.  گروه خودرو هم در معاملات دیروز 
صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و در 
این گروه یک میلیارد و ۳۵۷ هزار برگه سهم به 
ارزش چهار هزار و ۸۵۷ میلیارد ریال دادوستد 
شد و شاخص فرابورس نیز دیروز بیش از ۵۸ واحد 
افزایش داشت و به ٢٦ هزار و ٢۰ واحد رسید. در 
این بازار بیش از ٦ میلیارد و ۸٢ میلیون برگه سهم 
و اوراق مالی داد و ستد شد.  شرکت سرمایه گذاری 
صبا تامین )صبا(، ایران خودرو دیزل )خاور(، 
سنگ آهن گهرزمین )کگهر(، گروه انتخاب آرمان 
الکترونیک )انتخاب(، صنعتی مینو )غصینو( و 
و پتروشیمی تندگویان )شگویا( تأثیر مثبت بر 
شاخص فرابورس داشتند در مقابل، فولاد هرمزگان 
جنوب )هرمز(، مجتمع جهان فولاد سیرجان 
)فجهان(، نیروگاه زاگرس کوثر )بزاگرس(، صنایع 
گلدیران )گلدیرا(، سرمایه گذاری مالی سپهر 
صادرات )وسپهر(، کشتیرانی دریای خزر )حخزر( 
و شیر پاستوریزه پگاه فارس )غفارس( با تأثیر منفی 

بر این شاخص همراه بودند. 

سردرگمی فعالان بازار از 
وضعیت خودرو

قیمت خودرو روز ۹ مرداد ۱۴۰٢ پس از یک 
صعود عجیب دوباره آرام گرفت. اکثر محصولات 
نوسانی نداشتند و تعداد اندکی، افت و خیز بسیار 
کمی را تجربه کردند. در حال حاضر بیشتر فعالان 
بازار در سردرگمی هستند.  قیمت خودرو روز ۹ 
مرداد ۱۴۰٢ پس از یک روز پرتلاطم، دوباره آرام 
گرفت. بسیاری بر این باور بودند که بازار خودرو 
پس از رشدی که روز گذشته تجربه کرد، یک روند 
صعودی دیگری را آغاز کرده که با ثبات قیمتی که 
اکثر محصولات داشتند، ثابت شد این سناریو محلی 
از اعراب ندارد.  افزایش قیمتی که بازار روز گذشته 
شاهد آن بود را می توان ناشی از افت پیوسته نرخ ها 
طی روزهای گذشته دانست. به نوعی بازار نیاز به 
استراحت و تعدیل قیمت ها پیدا کرده بود و با افزایش 
روز یکشنبه و ثبات قیمتی در چند روز بعدی، 
می تواند تا حد بسیاری این نیاز بازار را برطرف سازد.  
قیمت خودروهای داخلی روز گذشته در اغلب موارد 
با ثبات دیده می شود همچنین تعداد بسیار کمی از 
محصولات، افزایش یا کاهش بسیار اندکی را تجربه 
کردند، به طوری که کوئیک دنده ای S از هاچ بک های 
ارزان قیمت بازار به شمار می رود که نسبت به روز 
گذشته حدود یک میلیون تومان افزایش قیمت 
داشته و به نرخ ۳۴۹ میلیون تومان رسیده است.  
شاهین G لوکس ترین خودروی تولیدی سایپا 
 ،S محسوب می شود که از آغاز بازار بر خلاف کوئیک
با کاهش یک میلیون تومانی خود را به قیمت ۵۵۴ 
میلیون تومان رساند.  به گزارش تجارت نیوز، سمند 
سورن پلاس که رکورددار افزایش قیمت طی یک 
روز گذشته بود، تنها توانست با پنج میلیون تومان 
صعود، به نرخ ۵٦۵ میلیون تومان معامله شود و پژو 
٢۰۷i دنده دستی که روزهای گذشته حدود هفت 
میلیون تومان افزایش قیمت تجربه کرده بود، روز 
گذشته ۴ میلیون تومان کاهش داشته و به قیمت 

٦٢۱ میلیون تومان خرید و فروش می شود. 
    دلار گران شد

در تابلوی معاملاتی مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران، روزگذشته قیمت هر اسکناس دلار ۴۱ هزار 
و ۳۰۴ تومان و نرخ حواله دلار ۳۷ هزار و ۵۴۹ 
تومان اعلام شد و بر اساس معاملات بازار مبادله 
ارز و طلای ایران، قیمت هر اسکناس دلار با افزایش 
نسبت به روز کاری قبل معادل ۴۱ هزار و ۳۰۴ 
تومان و قیمت حواله دلار ۳۷ هزار و ۵۴۹ تومان 
اعلام شد.  به گزارش تسنیم، در تابلوی معاملاتی 
مرکز مبادلات ارزی در روز جاری، نرخ اسکناس 
یورو با افزایش نسبت به روز کاری قبل معادل ۴۵ 
هزار و ۴۹۰ تومان، و نرخ حواله یورو ۴۱ هزار و ۳۵۵ 
تومان اعلام شده است همچنین در مرکز مبادله ارز 
و طلا، نرخ اسکناس درهم نیز ۱۱ هزار و ٢۴۷ تومان 
و نرخ حواله درهم نیز ۱۰ هزار و ٢٢۴ تومان اعلام 

شده است. 

آرمان ملی - صدیقه بهزادپور: انفجار تورم در سال های اخیر 
موجب شده تا افزایش حقوق عادی در آغاز هر سال پاسخگوی روند 
شتابان نرخ تورم و گرانی ها نباشد که با اعتراض و مطالبه این گروه 
برای انطباق میزان افزایش حقوق ها با میزان افزایش قیمت ها 
مواجه هستیم؛ رویکردی که هرچند نابجا و غیرمنطقی نیست، 
اما در این میان با توجه به شاخص های اقتصادی و اجتماعی به 
قرارگیری در چرخه باطل افزایش نقدینگی، رشد تورم و گرانی ها 
منتهی می شود این درحالی است که فعالان کارگری و گروه های 
بازنشستگان در ماه های پایانی سال رایزنی برای افزایش حقوق 
کارگران را آغاز می کنند تا رقم افزایش حقوق ها را بالاتر ببرند اما 
آنچه که در روزهای آغازین هر سال و خصوصا اکنون قابل مشاهده 
است نارضایتی این گروه ها از میزان افزایش حقوق خود در مقایسه 
با نرخ تورم است. از سوی دیگر کارشناسان معتقدند بی ثباتی 
اقتصادی در سال های اخیر باعث شده تا عملًا افزایش حقوق ها 
به چشم نیاید، اما شوک ها تورمی هیچ تناسبی با افزایش قیمت 
کالاهای اساسی در بازار را ندارد و دولت نیز ناچار به افزایش حقوق 
چند مرحله ای کارگران و بازنشستگان می شود که هیچ نتیجه ای 

جز افزایش بیشتر تورم و کاهش ثبات اقتصادی ندارد. 

    ثبات اقتصادی یا افزایش حقوق؟
بهادر اسماعیلی، کارشناس اقتصادی در این خصوص به »آرمان 
ملی« گفت: میزان افزایش حقوق های سالانه در قیاس با تورم 
بازارهایی مانند مسکن که سالیانه بسیار بیشتر از تورم کل است، 
کارایی خود را از دست داده و نه تنها هر ساله بلکه هر لحظه قدرت 
خرید مردم برای خرید کالاهای اساسی کاهش یافته است اما از 
سوی دیگر هر چند افزایش حقوق ها ضروری برای گروه های هدف 
محسوب می شود اما این سوال مطرح می شود در مقابله با بی ثباتی 
اقتصادی و گرفتاری در چرخه افزایش حقوق ها و افزایش تورم و 
کاهش ثبات اقتصادی چه می توان کرد؟ آیا بهتر نیست به جای 
افزایش حقوق ها ثبات اقتصادی بازگردانده شود تا دولت و اقتصاد 

در این دور باطل نیفتد؟
او افزود: دولت در بودجه سال ۱۴۰٢ افزایش حقوق حدود 
٢۰ الی ٢۵ درصدی را برای افزایش حقوق ها در نظر گرفته بود 
که با بازبینی مجلس این رقم افزایش یافت هر چند این میزان 
افزایش حقوق نیز مطلوب گروه کارمندان و کارگران قرار نگرفت 
و با اعتراضات آنها موجه شده که بیانگر این است که در دایره 
گرانی های مستمر، دولت نمی تواند افزایش حقوق را به عنوان 
عنوان راهکار دائمی استفاده کند بلکه باید عوامل تاثیرگذار بر 
گرانی ها و افزایش تورم را یافته و راهکارهای مطلوب برای آن 

ارائه کرد. 
    ضرورت حذف تورم تولیدکننده 

اسماعیلی ادامه داد: هرچند دولت در مواجهه با افزایش نارضایتی 
کارگران ناچار به افزایش حقوق ها آنها برای ارتقای قدرت خرید 
آنها می شود تا رضایتمندی این گروه را در جامعه افزایش دهد اما 
با این اقدام مصائب جدیدی برای دولت در کشور خلق می شود که 
مهم ترین آن به خطر افتادن ثبات اقتصادی است از این رو تمرکز 
دولت بر کاهش نرخ تورم به ویژه تورم تولیدکننده که نقش اساسی 
در میزان نرخ تورم در جامعه را دارد می تواند نقش موثری در بهبود 
و رهایی از این دورباطل افزایش تورم و افزایش حقوق ها داشته باشد 
بنابراین دولت باید تمرکز ویژه ای بر این بخش کرده و هزینه های 
عملیاتی واحدهای تولیدی را با دقت رصد کند که متأسفانه کنترل 

تورم از مبدا یکی از مشکلات ساختاری اقتصاد ایران است. 

    افزایش حقوق = تورم بیشتر 
اسماعیلی اضافه کرد: افزایش حقوق های صورت گرفته  جهت 
جبران کاهش قدرت خرید مردم صورت می گیرد که از نشانه های 
اقتصاد بیمار هر کشوری  است، اما این افزایش حقوق ها به معنای 
تورم بیشتر است هر چند تورم دلایل دیگری را نیز دارد اما افزایش 
نقدینگی از دلایل اصلی این معضل محسوب می شوند که افزایش 
حقوق ها از دلایل اصلی آن به شمار می آید و دولت به منظور 

اجرایی کردن آن در اکثر مواقع ناچار به چاپ پول و تبعات بسیار 
نامطلوب آن می شود. 

این کارشناس اضافه کرد: اصلی ترین عاملی که می تواند کشور 
را از تبعات نافرجام این چالش رهایی بخشد، کاهش نرخ تورم است 
و به این منظور کاهش هزینه های خودِ دولت یکی از پارامترهایی 
است که می تواند میزان تورم در جامعه را کاهش دهد و علاوه بر 
این کاهش نرخ مواد اولیه و تسهیل برای تامین تجهیزات مورد نیاز 
تولیدکننده ها از جمله دیگر عوامل تاثیرگذار در بهبود و رونق تولید 
و در نتیجه کاهش نرخ تورم در جامعه است که می تواند نرخ تورم 
در جامعه را نزولی کند و منجر به رهایی از چرخه  ذوب افزایش 

حقوق ها و رشد تورم شود. 
     دور باطل دستمزد و تورم

به گزارش دنیای اقتصاد، صولت مرتضوی وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی چندی پیش نیز در این خصوص گفت: 
افزایش بدون پشتوانه حقوق ها باعث افزایش تورم می شود 
به طوری که در سال های گذشته عوامل مختلفی مانند 
تحریم های اقتصادی و وابستگی صندوق های بازنشستگی 
به بودجه موجب شد تا افزایش حقوق بازنشستگان از رشد 
 تورم باز بماند برای مثال در سال گذشته تورم سالانه معادل 
۸/ ۴۵درصد بود درحالی که حقوق بازنشستگان ٢۰درصد افزایش 
یافت و این مساله سبب ایجاد نارضایتی در میان بازنشستگان شد 
با این حال موضوع پیچیده تر از آن است که صرفا افزایش حقوق 
بتواند مشکل را حل کند و در شرایطی که تحریم های اقتصادی 
فروش نفت را با چالش مواجه و کسری بودجه تورم را بیش از پیش 
تشدید می کند افزایش بدون پشتوانه حقوق بازنشستگان آتش 

تورم را شعله ور تر خواهد کرد. 
مرتضوی اضافه کرد: اگر نتوانیم تورم را مهار کنیم و تورم 
سرسام آور وجود داشته باشد هر قدر افزایش حقوق داشته باشیم 
به اصطلاح خرج از کیسه  مهمان است و وقتی تورم بر اقتصاد عارض 

شود یعنی سفره مردم کوچک می شود. 

با خروج یکجانبه آمریکا از برجام در سال ٢۰۱۸ و 
اعمال تحریم ها علیه ایران، ۷ میلیارد دلار طلب ایران 
از کره جنوبی بابت فروش محصولات پتروشیمی و 
فرآورده های نفتی در بانک های این کشور مسدود شد و 
کره جنوبی از کشورهایی بود که بعد از خروج آمریکا از 
برجام، با تحریم های این کشور علیه ایران همراهی کرد. 
کاهش شدید خرید نفت از ایران و بلوکه کردن پول های 
ایران از مهم ترین این همراهی ها به حساب می آید اگرچه 
طی سال های اخیر خبرهای زیادی درباره آزادسازی 
منابع ارزی ایران در کره منتشر شده اما در عمل به دلیل 
برخی کارشکنی ها اتفاقی رخ نداده است که به دنبال عدم 
پرداخت بدهی ایران از سوی کره جنوبی، رئیس جمهوری 
ایران لایحه ارجاع اختلاف بین بانک مرکزی ایران و کره 
جنوبی را برای رئیس مجلس ارسال کرد و در صورت 
تبدیل این لایحه به قانون، ایران برای استرداد مطالبات 
خود از کره جنوبی شکایت می کند و دولت ایران به دنبال 
آن است که در سطح بین المللی اقدامات حقوقی لازم را 

برای استرداد طلب خود از کره پیگیری کند. 
   شکایت ایران از کره در چه مرحله ای است؟

سخنگوی کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس در این 
باره به همشهری آنلاین گفت: در این چند سال که شاهد 
تشدید تحریم ها علیه ایران بودیم عامل اصلی  عدم پرداخت 
طلب ایران از سوی کشورهایی که از ما کالا و خدمات 
دریافت کردند آمریکا بوده که در این میان، کره جنوبی از 
آنجا که بدون آمریکا آب نمی خورد در عدم پرداخت بدهی 
خود به ایران سماجت دارد ما تا الان تحمل کردیم ولی در 
صورتی که کره اقدامات لازم را انجام ندهد از طریق مراجع 

قانونی در سطح دنیا پیگیر حق مردم ایران خواهیم بود. 
سیدکاظم دلخوش اباتری در مورد اینکه آیا روند طرح 
شکایت برای استرداد طلب کشورهای دیگر به ایران 
مسبوق به سابقه است؟ گفت: بله، بعد از انقلاب کشورهایی 
که از ایران کالا گرفتند تحت سیاست های آمریکا خود را 
وارد درگیری با ایران کرده و مطالبات ایران را پرداخت 

نکردند. 
این نماینده مجلس ادامه داد: به جز کره، ما از هند 
و چین و کشورهای دیگر مطالباتی داشتیم که یک 
بخش هایی از آن پرداخت شده و بخش هایی مانده که 
در مورد کره جنوبی امیدواریم قبل از اینکه کار به دادگاه 
کشیده شود این کشور مطالبات بحق ما را پرداخت کند. 

سخنگوی کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس در پاسخ 
به اینکه چقدر احتمال دارد این بار کره مطالبات ایران را 

پرداخت کند؟ بیان کرد: ٢ راه وجود دارد؛ راه اول همان 
راه دوستانه است که ما امیدواریم همان طور که ایران 
اطمینان کرد و خدمات خود را به این کشور ارائه کرد، کره 
هم پاسخ درستی به بدهکاری خود بدهد و هر چه سریع تر 
طلب ایران را پرداخت کند، اما اگر همچنان از پرداخت 
طلب ایران خودداری کرد راه دوم فشار قانونی در سطح 

بین المللی است. 
این نماینده مجلس در مورد اینکه طرح شکایت ایران 
از کره جنوبی چه مدت ممکن است طول بکشد؟ گفت: 
لایحه هنوز به صحن مجلس نیامده و ابتدا به کمیسیون 
امنیت ملی به عنوان کمیسیون اصلی می رود و بعد از 
بررسی و انجام کارهای کارشناسی در آنجا وارد صحن 

مجلس می شود. 
دلخوش ادامه داد: هر زمان که این لایحه به صحن بیاید 
از آنجا که به نظر من همه نمایندگان همراهی می کنند ما 
در صحن مجلس در اسرع وقت آن را تصویب خواهیم کرد 
و در این زمینه مجلس قطعا از این فرصت استفاده می کند 

و به دولت برای دریافت مطالبات ایران کمک می کند. 

   آینده روابط تجاری ایران و کره چه می شود؟
مشاور اتاق مشترک بازرگانی ایران و کره جنوبی در 
پاسخ به اینکه این شرایط از چه زمانی به وجود آمده است؟ 
گفت: این وضعیت تقریبا از بعد از خروج یک جانبه آمریکا 

از برجام و وضع تحریم های دوم آمریکا علیه ایران اتفاق 
افتاد که منجر به خروج شرکت های کره ای از ایران شد و 
به تناسب افزایش اختلافات سیاسی ایران و کره جنوبی بر 
سر پول های بلوکه شده، به تدریج سطح مبادلات تجاری 

ما با کره جنوبی هم کاهش پیدا کرد. 
فیروزی در ادامه با بیان اینکه بالاترین سطح مبادلات 
ایران با کره جنوبی در سال های ۹۵، ۹٦ و ۹۷ بود، افزود: 
در آن سال ها مبادلات غیرنفتی بین ایران و کره جنوبی 
چیزی در حدود ٦ تا ۸ میلیارد دلار بود ولی الان این رقم 
مجموعا برای سال ۱۴۰۱ حدود ۸٢۰ میلیون دلار و برای 

۳ ماهه امسال هم ۱۷٦ میلیون دلار بوده است. 
دبیر سابق اتاق مشترک بازرگانی ایران و کره جنوبی 
در مورد اینکه خبر شکایت ایران از کره جنوبی در پی عدم 
پرداخت بدهی به ایران چه تاثیری بر روابط تجاری بین 
دو کشور خواهد گذاشت؟ هم گفت: واقعیت این است که 
این مسأله حقوقی است اما اینکه چه تغییری در سیاست 
تجاری ایران و کره جنوبی ایجاد خواهد شد را گذر زمان 
مشخص می کند اما گفتنی است که تا اینجا ما به دلیل 
گذشت زمان و کاهش مبادلات و عدم ترمیم روابط تجاری 
خود با کره جنوبی تقریبا ساختارهای ارتباطی مان برای 
مبادله کالایی با کره جنوبی را از دست داده ایم و عملا 
مبادلات بازرگانی ما با این کشور کاهش قابل توجهی 

داشته است. 

کره ۷ میلیارد دلار ایران را پس می دهد؟

  »آرمان ملی« تبعات افزایش حقوق
 و تاثیرآن بر تورم را بررسی می کند؛ 

 کارشناس اقتصادی:
در دایره تورم، دولت 
نمی تواند از افزایش حقوق 
به عنوان راهکار دائمی 
 استفاده کند بلکه باید
عوامل تاثیرگذار بر 
گرانی ها را یافته و 
راهکارهای مطلوب برای 
آن ارائه کند 

ذوب شدن 
افزایش حقوق ها
 در برابر 

آتش تورم



 فرهاد قائمیان از بازیگران سینما، تلویزیون 
و تئاتر در تشریح تازه ترین فعالیت های خود 
در عرصه بازیگری از حضور در چند پروژه 
فرهاد  تلویزیونی سخن گفت.  و  سینمایی 
قائمیان که طی ماه های اخیر حضور فعالی 
در پروژه های سینمایی و تلویزیونی دارد، در 
گفت وگو با »مهر« ضمن تشریح تازه ترین 
فعالیت های خود در عرصه بازیگری توضیح 
داد: این روزها علاوه بر اکران فیلم سینمایی 
»مصلحت« به کارگردانی حسین دارابی و 
تهیه کنندگی محمدرضا شفاه و »غریب« به 
کارگردانی محمدحسین لطیفی و تهیه کنندگی 
حامد عنقا که خوشبختانه با استقبال خوب 
مخاطبان مواجه شده، در سریال »بازپرس« 
به کارگردانی احمد معظمی و تهیه کنندگی 
محمدرضا شفیعی حضور دارم؛ این در حالی 
است که سریال »محرمانه« به کارگردانی محمود 
معظمی را نیز آماده پخش دارم. در این چارچوب 
دو کار سینمایی با نام های »بهشت تبهکاران« به 
کارگردانی مسعود جعفری جوزانی و »قلب رقه« 
به کارگردانی خیرا... تقیانی پور و تهیه کنندگی 
سعید پروینی هم دارم که هم اکنون در مرحله 
فنی قرار دارند. وی افزود: بنده به همراه تعدادی 
دوستان و همکارانم مدتی است بنیادی به نام 
»بنیاد هنرمندان مهرآفرین« را تاسیس کردیم 
و در آن بنا داریم فعالیت های حمایتی را برای 
هنرمندان عرصه های مختلف انجام دهیم. 
عموم این حمایت ها هم در حوزه های فرهنگی 
و هنری صورت می پذیرد. در همین راستا 
مدتی است آکادمی را با مدیریت محمدحسین 
لطیفی و دبیری حسین مسافرآستانه در حوزه 

استعدادیابی رشته بازیگری راه اندازی کردیم 
که طی آن، علاقه مندان به این حوزه از سن ۷ تا 
۷۰ سال در چند مرحله گزینش می شوند و بعد 
از عبور از چندین مسیری که در قالب هیات های 
داوری مختلف صورت می گیرد، به بازار کار 
این حوزه معرفی می شوند. قائمیان افزود: در 
کنار فعالیت های هنری مرتبط با آکادمی، 
پیگیری مباحثی چون بیمه هنرمندان، بیمه 
عمر، خدمات درمانی در حوزه های حمایتی، 
پرداخت تخصصی به موضوع کسب وکار در هنر 
با مجوز کارگزاری دانشکده کارآفرینی دانشگاه 
تهران و سازمان فنی و حرفه ای کشور از دیگر 
موضوعاتی است که به شدت روی آن تمرکز 
داریم و امیدواریم در آینده ای نزدیک بتوانیم 
به نتایج موثری در این زمینه برسیم. این بازیگر 
شناخته شده تئاتر، سینما و تلویزیون در تشریح 
دیگر فعالیت های فرهنگی هنری خود از جمله 
حوزه کتاب اظهار کرد: بنده ناشر نیستم، اما طی 
سال های اخیر به واسطه دوستان و همراهان 

خوبی که در عرصه نشر و کتاب دارم، همواره 
تلاش کردم تا فعالیت هایی را با هدف توسعه 
و گسترش فرهنگ کتابخوانی داشته باشم. در 
همین زمینه مدتی است در قالب همکاری با نشر 
»عنوان« به مدیریت محمدباقر نباتی از دوستان 
بسیار خوبم در این حوزه، کتاب هایی را با نظارت 
این ناشر و هزینه شخصی خودم در قالب پروژه 
»نقره فام« منتشر می کنیم، کارهایی که بدون 
هیچگونه حمایت دولتی و چشمداشت مالی و 
با هدف حمایت از نویسندگان و مترجمان جوان 
و مستعد در حال اجراست. وی افزود: تازه ترین 
کتابی که در این زمینه توسط این ناشر قرار است 
منتشر شود، کتابی با عنوان »فرهنگ سینمایی 
ایران« به نویسندگی وحید علیرضایی است که 
به زودی با نظارت فنی و هنری محمدباقر نباتی 
در قالب پروژه »نقره فام« منتشر می شود و این 
برای من باعث مباهات و افتخار است که در کنار 
چنین ناشران دغدغه  مندی که در عصره فرهنگ 
و توسعه کتابخوانی گام برمی دارند، می توانم 
فعالیت هایی را در این حوزه انجام دهم. قائمیان 
در بخش پایانی صحبت های خود گفت: در تولید 
چند کتاب توسط سازمان صداوسیما به ویژه 
مجموعه »ایران صدا« همکاری هایی خوبی 
داشتم که به زودی جزئیات آن اعلام خواهد شد. 
این در حالی است که طی ماه های گذشته هم 
همکاری های متعددی با برخی فیلمسازان کوتاه 
هم داشتم که برایم تجربه های بسیار ارزشمندی 
بود. تجربه هایی که می تواند شرایط روحیه بخش 
و خوبی را هم برای فیلمسازان جوان و مستعد 
کشورمان به همراه داشته باشد تا آنها با انگیزه 

بیشتری در این عرصه گام بردارند.

تئاتــــر

5فرهنگ وهنر   سال  پنجم
 شمار ه 1612
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a r m a n m e l i . i r

خبــــر

  با صدور مجوز برای ۴ رسانه فراگیر جدید، 
تعداد سکوهای دارای مجوز از ساترا به ۴۰۹ 
سکوی صوت و تصویر فراگیر رسید. چهار 
سکوی »ایران فیلم پرس«، »ایران صنعت«، 
»فیلم باکس« و »پرشین حساب« مجوزهای 
موقت خود را از ساترا دریافت کردند و تعداد 
سکوهای دارای مجوز از ساترا به ۴۰۹ سکوی 
صوت و تصویر فراگیر رسید. این چهار سکوی 
صوت و تصویر فراگیر، در هفته اول مردادماه 

سالجاری مجـوز فعالیـت خـود را از سـاترا 
دریافـت کردند. این رسانه ها بـا سپری کردن 
مراحل اداری و احراز شرایط صدور مجوز، 
موفق بـه اخذ مجوز غیرقطعی از سازمان 
تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر 
فراگیر)ساترا( شدند. مجوزهای غیرقطعی 
دارای مدت  زمان ٦ ماهه اند. بعد از گذشت این 
دوره ٦ ماهه و ارزیابی ساترا از نحوه عملکرد 
رسانه ها در صورت رعایت شرایط قانونی 

و آیین نامه های مرتبط، مجوزها به قطعی 
تبدیل خواهند شد و رسانه های صوت و تصویر 
فراگیر، مجوز قطعی خود را دریافت خواهند 
کرد. رســانه های صوت وتصویــر فراگیــر 
می تواننــد بــا مراجعــه بــه وبــگاه ســاترا 
بــه نشــانیwww.satra.ir  در بخــش 
ســامانه صــدور مجــوز این سازمان و یا 
مراجعه به نشانی https://g۴b.ir و انتخاب 
سازمان صداوسیما در بخش جست و جوی 
اقــدام  اخــذ مجوز  به منظور  پیشرفته، 

کننــد.

ساترا برای 4 پلتفرم مجوز صادر کرد

تجربیات فیلمسازی 
مسعود جعفری جوزانی 

 حسام منظور
 »مکبث« می شود

 بهره برداری 
از 11 سالن نمایش فیلم 

فناوری،  توسعه  دفتر  محترم  کل  مدیر   
سینمایی و سمعی بصری از بهره برداری ۱۱ 
سالن نمایش فیلم و ٢۵۸۱ صندلی در تیرماه 
سال جاری خبر داد. محمدرضا فرجی گفت: 
۱۰ سینما، تعداد ۱۱ سالن در تیرماه سال جاری 
به بهره برداری رسید و ٢ سالن سینما پارک 
بازار مشهد به تعداد ۵۳ صندلی نیز افتتاح شد. 
وی افزود: در راستای سیاست های سازمان، با 
همکاری ادارات کل ارشاد استان و سینماشهر، 
سالن های نمایش به ناوگان سینماهای کشور 
افزوده شدند. فرجی اظهار کرد: حمایت از بخش 
خصوصی در راستای حفظ سالن های نمایش 
فیلم، راه اندازی و فعال شدن سالن های موجود 
به خصوص در مناطق محروم و کم برخوردار 
و بالای پنجاه هزار نفر جمعیت، در اولویت 
سیاست های سازمان و معاونت توسعه فناوری و 
مطالعات قرار دارد. وی عنوان کرد: در حال حاضر 
نزدیک به ۱۱۹ شهر با جمعیت بالای ۵۰ هزار نفر 
و ٦۹ شهر با جمعیت بالای ۱۰۰ هزار نفر، فاقد 
سینما و سالن نمایش در کشور وجود دارد که در 
این راستا وظیفه پیگیری و اجرای سیاست های 
سازمان بر عهده دفتر توسعه فناوری، سینمایی و 

سمعی بصری است.

 »پشت ابر پاییزی« 
مقابل دوربین رفت

 »پشت ابر پاییزی« عنوان فیلم کوتاه جدید 
کیوان رضایی راد است که قصه یک انتظار را به 
تصویر می کشد. فیلم کوتاه »پشت ابر پاییزی« 
به کارگردانی و تهیه کنندگی مشترک کیوان 
رضایی راد در تهران مقابل دوربین رفت. در 
خلاصه داستان این فیلم آمده است: دختر بچه ای 
در پرورشگاه در انتظار خانواده ای است که او را به 
فرزندخواندگی بگیرند تا اینکه خانواده ای این 
دختر کوچک را به فرزندی می پذیرند. در »پشت 
ابر پاییزی«، شراره رخام، روح ا... حسین بیکی، 
مینا امدادی، ایمان میثمی، مهسا ماندگار و 
سهراب آقابابایی و بازیگران خردسال: تینا 
زندی، امیرحسین امان آبادی و برسام اسحاق 
ایفای نقش می کنند. امیرمحمد رضایی، سحر 
لنا بخشی، انیسا  امان آبادی، یسنا منتظری، ا
رضایی، ارمغان حاجی بابایی، بنیتا شفائی، نگین 
جعفری نسب و نگار جعفری دیگر بازیگران این 
فیلم کوتاه هستند. عوامل »پشت ابر پاییزی« 
عبارتنداز: نویسنده: بابک صفی خانی، مشاور 
کارگردان: شاهپور حسینی، دستیار اول کارگردان 
و برنامه ریز: ایمان میثمی، دستیار دوم کارگردان: 
فاطمه مکتبی، مدیر تصویربرداری: علی براری و...

 خبرگزاری رویترز با استناد به منابع آگاه گزارش داد، 
رئیس جمهور چاد برای مذاکره با رهبران کودتای نظامی 
اخیر نیجر داوطلب شده است. دو منبع آگاه وابسته به 
ریاست جمهوری نیجریه گفتند: »محمد ادریس دبی«، 
رئیس جمهور چاد برای گفت وگو با رهبران نظامی نیجر 
و گزارش کردن نتیجه مذاکراتش به »بولا تینوبو«، 
رئیس جمهور نیجریه که رئیس فعلی جامعه اقتصادی 
کشورهای غرب آفریقا )اکوواس( است داوطلب شده است. 
بعدازظهر چهارشنبه هفته گذشته کودتایی جدید در 
نیجر به وقوع پیوست. در جریان این کودتا نیروهای گارد 

ریاست جمهوری، »محمد بازوم« رئیس جمهور نیجر را در 
کاخ ریاست جمهوری در نیامی تحت محاصره درآوردند. 
تلویزیون رسمی نیجر هم اعلام کرد: ژنرال »عبدالرحمن 
تیچیانی« فرمانده گارد ریاست جمهوری به عنوان رهبر 
جدید نیجر و رئیس شورای انتقالی در این کشور تعیین شده 
است. کشورهای اروپایی به  ویژه فرانسه با این اقدام شدیدا 
مخالفت کردند. جامعه اقتصادی کشورهای غرب آفریقا 
یکشنبه نشستی اضطراری را برای ارزیابی اوضاع نیجر، در 
شهر ابوجا، پایتخت نیجریه برگزار کرد. محمد ادریس دبی، 
در حاشیه این اجلاس به دیدار بولا تینوبو، همتای نیجریه ای 

خود رفت. یک منبع وابسته به کاخ ریاست جمهوری نیجریه 
بیان داشت: »رئیس جمهور چاد در این نشست دوجانبه 
داوطلب شد تا به نیجر رفته و در آنجا با حاکمان نظامی 
مذاکره کند و نتیجه را گزارش دهد.« رهبران کودتای نیجر 
درباره هرگونه مداخله مسلحانه در این کشور هشدار دادند و 
در بیانیه ای از شهروندان این کشور خواستند که در حمایت 
از آن ها به خیابان ها بیایند. به دنبال صدور این بیانیه ، هزاران 
نیجری در حمایت از فرماندهان کودتاچی ظهر روز یکشنبه 
به خیابان ها آمدند و مقابل سفارت فرانسه در نیامی- پایتخت 

این کشور- تظاهرات بر پا کردند.

   سخنگوی کرملین گفت: مسکو مذاکرات درباره 
اوکراین به میزبانی عربستان سعودی را زیرنظر خواهد 
داشت تا بفهمد چه اهدافی در آنجا تعیین شده است. به 
گزارش ایسنا به نقل از اسپوتنیک، وال استریت ژورنال در 
روزهای گذشته گزارش داد که عربستان سعودی قصد دارد 
در اوایل ماه اوت میزبان مذاکرات درباره اوکراین باشد و از 
۳۰ کشور دعوت کرده است، اما روسیه در این مذاکرات 
حضور ندارد. دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین گفت: 
بدون شک، روسیه این نشست را زیرنظر خواهد داشت. ما 
باید درک کنیم که چه اهدافی تعیین شده است و در واقع 

برگزارکنندگان قصد دارند درباره چه چیزی صحبت کنند. 
وی افزود: سرگئی شویگو، وزیر دفاع روسیه، ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور را در مورد نتایج سفر اخیر خود به 
کره شمالی مطلع کرده است. یک هیات روسی به رهبری 
شویگو به دعوت وزارت دفاع کره شمالی برای شرکت 
در هفتادمین سالگرد امضای توافقنامه آتش بس که به 
جنگ  ۱۹۵۳ -۱۹۵۰کره پایان داد، از ٢۵ تا ٢۷ ژوئیه از 
کره شمالی دیدن کرد. پسکوف اظهارکرد: البته، وزیر قبلا 
گزارش هایی را ارائه کرده است، اما من نمی دانم آنها چقدر 
جزئیات دارند. اما چنین بازدیدهای مهمی بلافاصله به 

رئیس دولت گزارش می شود. در ادامه سخنگوی کرملین 
ضدحمله اوکراین را ناموفق در همه جهات ارزیابی کرد و 
گفت: روسیه به عملیات نظامی ویژه خود ادامه خواهد داد. 
پسکوف به خبرنگاران افزود: رژیم کی یف هیچ موفقیتی 
ندارد. علاوه بر این، رژیم کی یف در وضعیت بسیار بسیار 
دشواری قرار دارد. عملیات نظامی ویژه ادامه دارد. بدیهی 
است که ضدحمله آن طور که کی یف انتظارش را داشت 
پیش نمی رود. به گفته پسکوف، در حال حاضر امکان 
توافق بر سر راه حل مسالمت آمیز مناقشه اوکراین و روسیه 

وجود ندارد. 

چاد با کودتاچیان »نیجر« وارد مذاکره می شود

 سخنگوی کرملین: 
  نشست عربستان درباره اوکراین را زیر نظر داریم 

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

»نیکی هیلی« خواستار کناره گیری 
مقامات سالخورده آمریکا شد

نامزد میان سال انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
بعد از آنکه رهبر ۸۱ ساله اقلیت جمهوری خواه سنا در 
کنفرانس مطبوعاتی برای لحظاتی خشکش زد، گفت: 
و دیگر مقامات سالخورده باید بدانند چه زمانی کنار 
بروند. »نیکی هیلی« به شدت از انتخاب چهره های 
قدیمی و سالخورده در کشورش برای ریاست جمهوری 
انتقاد کرد و خواستار انتخاب های جدید و روی کار آمدن 
نسلی جدید شد. هیلی این اظهارات را در میانه نگرانی ها 
درباره وضعیت سلامتی سناتور ارشد و رهبر اقلیت 
جمهوری خواه سنای آمریکا مطرح کرد که این سناتور 
)مک کانل( چهارشنبه در جریان یک نشست مطبوعاتی 
٢۰ ثانیه خشکش زد. هیلی خواستار کناره گیری »میچ 
مک کانل« شد. مک کانل گفت که حالش خوب است و 
کل دوره اش را سر کار خواهد بود. اما به نوشته وبگاه 
خبری »هیل« وابسته به کنگره آمریکا، اظهارات وی 
نتوانسته نگرانی ها در بین همکاران وی را رفع کند 
و بسیاری به این فکر می کنند که آیا او باید از سمت 
رهبری خود کنار برود. هیلی در مصاحبه با »سی بی اس 
نیوز« ضمن اشاره به وضعیت بایدن )رئیس جمهور ۸۰ 
ساله( خواستار کناره گیری مسئولان سالخورده آمریکا 
شد. وی افزود: مک کانل باید بداند چه زمانی کنار برود... 
آنچه درباره میچ مک کانل ۸۱ ساله، داین فاینستاین 
۹۰ ساله، جو بایدن ۸۰ ساله، نانسی پلوسی ۸۳ ساله، 
همه  می گویند چه زمانی باید کنار بروید. ما مسائل 
بزرگی داریم که به راه حل های جدید نیاز دارد. وی به 
ژست های تبلیغاتی مقامات طعنه زد و بیان داشت: باید 
از انتخاب افراد، چون در عکس خوب به نظر می رسند یا 
بچه را خوب در بغل نگه می دارند، خودداری کنیم. باید 
از انتخاب افراد چون دوستشان داریم و مدت زیادی 
آنجا )سر کار( بودند، خودداری کنیم. باید محدودیت  
دوره داشته باشید. زیرا به ایده های جدید، راه حل های 
جدید نیاز داریم. باید نسل جدیدی داشته باشیم. او در 
پاسخ به این سوال که آیا ترامپ هم باید تست صلاحیت 
بدهد، ادامه داد: همه باید )این تست را( بدهند و نیاز به 
وجود رهبران جدید درباره رئیس جمهور سابق و نامزد 
فعلی جمهوری خواه هم صدق می کند. مک کانل ۸۱ 
ساله در اوایل سالجاری میلادی پس از زمین خوردن و 
ضربه واردشدن به سرش تقریبا شش هفته به مجلس 
سنای آمریکا نرفت. دفتر او بعدا اعلام کرد که دچار 
ضربه مغزی و شکستگی دنده شده است. در همین 
حال، شرایط جسمی و ذهنی جو بایدن رئیس جمهور 
۸۰ ساله آمریکا از حزب دموکرات نیز به عامل نگرانی 
در بین اعضای این حزب تبدیل شده است. جو بایدن 
٢۵ آوریل ٢۰۱۹ کارزار انتخاباتی نخست خود را در ۷٦ 
سالگی و در میانه نگرانی بسیاری از دموکرات ها درباره 

سنش آغاز کرد. 

دیمیتری مدودف: 

 مخالفت اوکراین با مذاکره، به نفع روسیه است
کوتــــاه

 نایب رئیس شورای امنیت ملی روسیه بیان داشت: 
مخالفت اوکراین با مذاکرات صلح، اتمام موفقیت آمیز 
می سازد.  ممکن  را  روسیه  ویژه  نظامی  عملیات 
»دیمیتری مدودف« گفت: مخالفت اوکراین با مذاکرات 
صلح با مسکو، به نفع روسیه است. مدودف  طی بیانیه ای 
در کانال تلگرامی خود نوشت:  مخالفت اوکراین با 
مذاکرات، اتمام موفقیت آمیز عملیات نظامی ویژه روسیه 
در اوکراین را ممکن می سازد. به نوشته خبرگزاری 
»اسپوتنیک«، وی توضیح داد: »در نهایت، چقدر 
خوشحال کننده است که جسد رو به زوال اوکراین را 
احمق های تنگ نظر اداره می کنند؛ تاجران فاسد و 
دلقک های بی صدایی که برای اربابان خود در خارج از 
کشور، دعا می کنند.« رئیس جمهور سابق روسیه ضمن 
اشاره به مخالفت خشمگینانه اوکراینی ها با پیشنهاد 
مسکو برای مذاکره جهت پایان دادن به درگیری ها، 
افزود: »چقدر مفید است که ولودیمر زلنسکی کاغذی 
را امضا کرد که مذاکره با کشور ما را ممنوع می کند.« 
طبق این گزارش، مدودف همچنین گفت: »همه اینها 

به روسیه اجازه می دهد تا آنچه را که در جریان عملیات 
نظامی ویژه آغاز کرده بود تا انتها تکمیل کند؛ تا پایان 
رژیم باندِرا، تا پایان ایدئولوژی نئونازیسم، تا پایان فیزیکی 
همه شرورانی که به خاطر پول گرفتن از غرب و ارضای 
جاه طلبی های دردناک خود، تعداد زیادی از شهروندان 
خود را کشتند.« همچنین »الکسی پولیشچوک« رئیس 
دپارتمان دوم کشورهای مستقل مشترک المنافع در 
وزارت خارجه روسیه تصریح کرد که اوکراین تمامی 
ایده های میانجیگری را رد می کند زیرا بر اولتیماتوم هایی 
که در فرمول صلح زلنسکی برای مسکو در نظر گرفته 
شده است، متمرکزند.ز زلنسکی در دوران زمامداری 
خود ٢۰ درصد از خاک اوکراین را در مقابل روسیه از 
دست داده است و هم اکنون اصرار دارد که صلح تنها با 
تأمین تمامیت ارضی این کشور و خروج کامل نیروهای 
روسی ممکن است. از طرف دیگر، سعی دارد با طرح 
این ادعا که حمله روس ها علیه کشورش به مثابه اقدام 
علیه کل اروپاست، صدها میلیارد دلار کمک نظامی از 

کشورهای غربی جلب کند. 

 چین و امارات 
رزمایش هوایی برگزار می کنند

 وزارت دفاع چین ضمن اشاره به برگزاری اولین رزمایش 
هوایی مشترک با امارات عربی متحده در ماه آینده میلادی، 
گفت که هدف از این اقدام تعمیق همکاری بین نیروهای 
مسلح دو کشور است. به گزارش فارس، در ادامه نزدیک شدن 
کشورهای عربی به چین و افزایش روابط و همکاری های 
مشترک در حوزه های مختلف، اکنون از برگزاری اولین 
رزمایش نظامی مشترک پکن و امارات عربی متحده خبر 
می رسد. وزارت دفاع چین اعلام کرد: ارتش های پکن و 
امارات عربی متحده برای اولین بار رزمایش هوایی مشترکی 
را در ماه آگوست برگزار خواهند کرد. به نوشته خبرگزاری 
»اسپوتنیک«، این وزارتخانه گفت: رزمایش مشترک نیروهای 
هوایی چین و امارات عربی متحده در منطقه خودمختار 
»سین کیانگ« در شمال غرب چین براساس برنامه سالانه و 
توافقات دو طرف برگزار می شود. در بیانیه وزارت دفاع چین 
آمده است: »این اولین رزمایش مشترک نیروی هوایی چین و 
امارات خواهد بود. هدف آن تعمیق تبادلات عملی و همکاری 
بین نیروهای مسلح دو کشور و همچنین تقویت درک متقابل 
و اعتماد متقابل است.« وزارت دفاع امارات عربی متحده نیز در 
فوریه ٢۰٢٢ اعلام کرده بود که قصد دارد ۱٢ فروند جت ال۱۵ 
از چین بخرد و در آینده امکان خرید ۳٦ هواپیمای دیگر از 
همین نوع را نیز دارد. همچنین با گذشت هفت ماه از نخستین 
حضور »شی جین پینگ« رئیس جمهور چین، در نشست 
کشورهای شورای همکاری خلیج فارس در ریاض، مبادلات 
اقتصادی بین دومین اقتصاد بزرگ جهان و کشورهایی نظیر 
عربستان سعودی و امارات عربی متحده در حال افزایش است. 

 محدودیت های پکن 
بر صادرات پهپادهای غیرنظامی

 پکن محدودیت هایی را بر صادرات پهپادهای غیرنظامی 
وضع کرده و جنگ روسیه و اوکراین را یکی از دلایل آن عنوان 
کرد. به گزارش شبکه خبری اسکای، محدودیت های وضع شده 
توسط پکن بر این پهپادها شامل تعدادی موتور پهپاد، لیزر، 
تجهیزات ارتباطی و سامانه های ضدپهپادی است و از یکم 
سپتامبر سالجاری اجرایی خواهد شد. هم چنین صادرات 
پهپاد با اهداف نظامی به کلی ممنوع اعلام شده است. انواع 
مختلف این پهپادها از جمله پهپادهای انتحاری، تجسسی و 
مهمات بر در جنگ اوکراین نقش پررنگی ایفا می کنند. ظاهرا 
چین نسبت به استفاده گسترده از این پهپادها آگاهی پیدا 
کرده و سعی دارد از استفاده از پهپادهای چینی به هر نحوی در 
جنگ ها و مناقشات جلوگیری کند. نهاد سازنده پهپاد در چین 
اعلام کرد: ما هرگز تجهیزاتی با هدف نظامی طراحی یا تولید 
نکرده ایم. هرگز هم محصولاتمان را برای استفاده در مناقشات 
نظامی جهان به فروش نگذاشته ایم. با وجود نزدیکی ولادیمیر 
پوتین و شی جین پینگ، رؤسای جمهور روسیه و چین، پکن 

در مناقشه اوکراین موضع بی طرفی اتخاذ کرده است.

 مسعود جعفری جوزانی کارگاه 
یک روزه انتقال تجربه کارگردانی را 
در موزه سینما برگزار می کند. این 
کارگاه یک روزه، شنبه ۱۴ مرداد 
ساعت ۱۴ در موزه سینما برگزار 
می شود. مسعود جعفری جوزانی 
در کارنامه هنری خود ساخت آثاری 
همچون »شیرسنگی«، »جاده های 
سرد«، »در مسیر تندباد«، »بلوغ« و 
»ایران برگر« را دارد. این کارگاه ویژه 
اعضاء باشگاه مخاطبان موزه سینما 
است و علاقه مندان برای حضور در 
این کارگاه باید تقاضای خود را در 

سامانه این باشگاه ثبت کنند.

 حسام منظور در نقش »مکبث« 
به کارگردانی آرش دادگر روی صحنه 
خواهد رفت. آرش دادگر، مدرس 
دانشگاه، نویسنده و کارگردان تئاتر، 
تجربه کارگردانی آثار متعددی از 
در  را  شکسپیر  نمایشنامه های 
در  و  دارد  خود  هنری  کارنامه 
تازه ترین فعالیت کارگردانی خود، 
نمایشنامه »مکبث« را به صحنه 
خواهد برد. نمایش »مکبث« دومین 
همکاری آرش دادگر و حسام منظور 
در اجرای اثری از ویلیام شکسپیر، 
پس از اجرای موفق نمایش »هملت« 

خواهد بود. 

برنامه های تالار های نمایشی تئاترشهر 
 برنامه تالار های مختلف تئاترشهر در حالی اعلام شد که علاوه 
بر آغاز دور تازه هفت اثر نمایشی دیگر، اجرای نمایش »سلول 
شخصی« به کارگردانی امیرحسین آلادپوش هم از روز یکشنبه 
هشتم مردادماه در تالار اصلی این مجموعه آغاز شد. در این اثر 
نمایشی که از هشتم تا بیست و سوم مردادماه ساعت ٢۰و۳۰ با 
مدت زمان ۷۵ دقیقه و قیمت بلیت ٢۰۰ هزار تومان روی صحنه 
می رود )به ترتیب حروف الفبا( جلیل فرجاد، کامران تفتی و مجید 
نوروزی به عنوان بازیگر حضور دارند. »جریان« به نویسندگی و 
کارگردانی علیرضا معروفی و بازی روزبه حصاری، وحید نفر، الهه 
شه پرست، صالح لواسانی، مازیار مهرگان، محمد نیازی، مهدی 
رحیمی سده، فرزاد تجلی، محمدحسین ثمری خسرواحمدی 
نیزعنوان دیگر اثر نمایشی به صحنه رفته در تالار اصلی تئاترشهر 
است که تا روز بیست و سوم مردادماه ساعت ۱۹ با مدت زمان ۵۰ 
دقیقه و قیمت بلیت ۱۰۰ تا ٢۰۰ هزار تومان روی صحنه می رود. 
در تالار چهارسو نمایش »ژنرال مجهول« به نویسندگی رنه د 
ابلدیا، کارگردانی میرعلیرضا دریابیگی و بازی مروارید جعفری، 
امیرحسین رضایی، فهیمه شایان فر، شهراد قدیری، علیرضا )نیما( 
قربان زاده، علیرضا قیاسوند، سارا مقدم، بهراد محمدی، افسانه 
نیازی و میرعلیرضا دریابیگی ساعت ۱۸و۳۰ و قیمت بلیت ۱۳۰ 
هزار تومان پذیرای دوستداران تئاتر است. »حرفه ای« عنوان دیگر 
نمایش تالار چهارسو به نویسندگی و کارگردانی وحید منتظری 
است که ساعت ٢۰و۳۰ با مدت زمان ۹۰ دقیقه، قیمت بلیت 
۱۳۰ هزار تومان و بازی سعید برجعلی، فاطیما بهارمست، سینا 
خوانساری عتیق، بنفشه ریاضی، علیرضا زارع پرست، سهیل ساعی، 
کیوان ساکت اف، نصیرساکی، آران شالودگی، مجید فرهنگ، 
مهناز کرباسچیان، مهران میری، امیر نوروزی، پویا نوروزی، 
امیرحسین هاشمی، امیرهدایت نژاد پیش روی مخاطبان قرار 
می گیرد. نمایش »هیدن« به نویسندگی ریحانه رضی و کوروش 
شاهونه، کارگردانی کوروش شاهونه و بازی حمیدرحیمی، ریحانه 
رضی، عطا عمرانی، آیت بی غم، فرناز حسینمردی، مبینا هداوند 
خانی هم هر روز ساعت ٢۰و ۱۵ با مدت زمان ۷۵ دقیقه و قیمت 
بلیت ۱۳۰ هزارتومان در تالار قشقایی تئاترشهر میزبان تماشاگران 
تئاتر است. »سایه روشن« عنوان دیگر اثر نمایشی تئاترشهر به 
نویسندگی و کارگردانی سعیده آجربندیان و بازی سید جواد 
یحیوی، فائقه شلالوند، فربد فرهنگ و سحرگلشیرازی است 
که این روز ها ساعت ۱۸ با مدت زمان ٦۰ دقیقه و قیمت بلیت 
۱۰۰ هزار تومان در تالار سایه مجموعه به صحنه می رود. نمایش 
»چخفته« به نویسندگی فرزانه محمدحسین، کارگردانی اشکان 
پیردل زنده و بازی رومینا فرمانی، فرزانه محمدحسین، یگانه 
منصوری، سارا زارعی، امیرحسین فروتن، سارا عزیزی، کیارش 
زرین، سیاوش کریما، محمدعلی الحمد، محمدعلی براتی هم اثر 
دیگر تالارسایه مجموعه تئاتر شهر است که ساعت ٢۰و۱۵ با مدت 
زمان ٦۰ دقیقه و قیمت بلیت ۱۱۰ هزار تومان پذیرای دوستداران 
تئاتر خواهد بود. در کارگاه نمایش تئاترشهر هم نمایش »شازده 
کوچولو ٢۰٢۳« با طراحی و کارگردانی نیما گودرزی ساعت ۱۹و 

۴۵ روی صحنه می رود.

فرهاد قائمیان خبر داد:

  حمایت از نویسندگان و مترجمان جوان و مستعد
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همزمان با افزایش دمای هوا در بخش های زیادی از دنیا، اخبار 
متعددی درباره آتش سوزی جنگل ها، بارش سنگین باران، جاری 
شدن سیل و رانش زمین در کشورهای مختلف گزارش شده است. 
آتش سوزی جنگل ها در کانادا و سوئیس، باران شدید و رانش زمین 
در کره جنوبی و طوفان تالیم در جنوب چین و ویتنام از جمله این 
موارد است؛ حوادث و بحران های طبیعی که در سال های گذشته در 
ایران نیز شاهد نمونه های تلخی از آنها بوده ایم، دلایل همگی آنها نیز 
تغییرات جوی و افزایش دمای زمین است و طبق تخمین و هشدار 
دانشمندان به دلیل تداوم این تغییرات، باید همچنان منتظر حوادث 
بیشتری نیز باشیم. بر این اساس، منطقه ای که ایران در آن واقع شده، 
یعنی منطقه غرب آسیا نیز با چالش های زیست محیطی متعددی 
مواجه است؛ مشکلاتی همچون کاهش تنوع زیستی، از بین رفتن 
گونه های حیاتی و تخریب اکوسیستم های طبیعی، بهره برداری 
بی رویه از منابع طبیعی، آلودگی هوا و آب، تغییرات آب و هوایی 
و تغییر الگوی استفاده از منابع طبیعی. این چالش ها می توانند 
تأثیرات جدی بر محیط زیست، اقتصاد و سلامت جمعیت منطقه 
داشته باشند و امنیت این منطقه پرتنش را از زاویه ای جدید نیز 
مورد تهدید قرار دهند. به طور کلی، تغییرات آب و هوایی در منطقه 
غرب آسیا تأثیرات چندگانه ای دارند. در بعد اقتصادی، تغییرات آب 
و هوایی می توانند به طور مستقیم تأثیراتی بر روند تولید محصولات 
کشاورزی داشته باشند. منطقه غرب آسیا با توجه به اقلیم خشک 
و نیمه خشک خود، به طور قابل توجهی وابسته به منابع آب است. 
افزایش دما، کاهش بارندگی و تغییر الگوی بارش ها ممکن است 
باعث کاهش ظرفیت آبیاری و کشاورزی در این منطقه شود. این 
موضوع می تواند منجر به کاهش تولید محصولات کشاورزی شود و 
در نتیجه، تأثیرات منفی بر رونق اقتصادی کشورهای منطقه غرب 
آسیا داشته باشد. همچنین، کاهش تولید محصولات کشاورزی 
ممکن است نیاز به واردات غذا را افزایش دهد که می تواند بر معیشت 
جمعیت و قابلیت خودکفایی اقتصادی منطقه تأثیر منفی داشته 
باشد. در بعد اجتماعی، تغییرات آب و هوایی می تواند به عنوان 
عامل تشدید بحران های آب و خشکسالی عمل کنند. کاهش منابع 
آب شیرین و افزایش نرخ خشکسالی ممکن است باعث تنش و 
افزایش رقابت بین کشورها و قومیت ها در این منطقه شود. این 
موضوع می تواند منجر به بروز منازعات اجتماعی و منطقه ای شود 
و به واسطه مداخله قدرت های بزرگ فرامنطقه ای، تأثیرات جدی بر 
توازن قدرت در منطقه بگذارد. همچنین، کاهش منابع آب می تواند 
به عنوان عامل جدیدی برای مهاجرت بخش هایی از جمعیت به 
سایر مناطق جهت تأمین نیازمندی های آبی و فرار از خشکسالی 
باشد که این امر نیز تأثیرات جمعیتی و اجتماعی قابل توجهی 
دارد. در بعد سیاسی، تغییرات آب و هوایی می تواند به عنوان عامل 
تأثیرگذار بر روابط بین المللی منطقه غرب آسیا عمل کند. رقابت 
برای منابع آب می تواند منجر به تنش ها و تعارضات بیشتر بین 
کشورها شود. همچنین، با کاهش روزافزون منابع آب ممکن است 
به تدریج از این منابع، به عنوان یک عامل تحریم و فشار سیاسی در 
روابط دوجانبه و چندجانبه بین کشورها استفاده شود. این مسائل 
می توانند منجر به تغییر در دینامیک قدرت و تأثیرگذاری کشورها 
در منطقه شود. همه موارد فوق در سطح درون کشوری برای ایران 
نیز صدق می کند. کاهش بارش ها، خشکسالی های مکرر، بالا رفتن 
دما، تغییر الگوی بارش و سایر تغییرات آب و هوایی مشکلات زیست 
محیطی را تشدید می کنند. این مشکلات در کشور دارای تبعات 
اقتصادی و امنیتی است و می تواند به دلایل زیر حکمرانی مطلوب 
در عرصه داخلی و توان چانه زنی کشور در عرصه منطقه ای را با 
مشکل مواجه سازد: نخست؛ تغییرات آب و هوایی و کاهش بارش ها 
می تواند منجر به کاهش هرچه بیشتر منابع آبی شود. این موضوع 
تأثیر جدی بر بخش های کشاورزی و صنعت در ایران دارد. همچنین 
خشکسالی های مکرر باعث کاهش تولید محصولات کشاورزی 
و افزایش ریسک حریق و خشکسالی می شود. کاهش منابع آب، 
کاهش تولید محصولات کشاورزی و در نتیجه افزایش فقر، کاهش 
قدرت خرید مردم به ویژه کشاورزان و دامداران و در نهایت شکل 
گرفتن تنش ها و رقابت های بین استانی را به دنبال دارند؛ تهدیدی 
که در سال های اخیر نمود جدی تری پیدا کرده و هر ساله شاهد 
تنش های مختلف بین شهروندان استان های مختلف و نمایندگان 
آنها در مجلس، پیرامون نحوه توزیع یا انتقال آب هستیم. بنابراین 
مشکلات زیست محیطی، ضمن کاهش سطح تولید و امنیت غذایی 
در کشور و ایجاد مشکلات اقتصادی داخلی متعدد، می تواند موجب 
بروز اعتراضاتی شده و ثبات کشور را به چالش بکشد. دیگر اینکه؛ 
کاهش سطح تولید و ضعف بخش های کشاورزی و صنعت در کشور 
و در نتیجه افزایش هزینه های صادرات محصولات ایرانی می تواند 
درعرصه منطقه ای نیز باعث تضعیف جایگاه کشور و منفی شدن 
تراز تجاری ایران با کشورهای همسایه شود. علاوه بر این، آلودگی 
هوا نیز یک چالش زیست محیطی مهم در ایران است که در صورت 
عدم مواجهه منطقی با آن، به زودی به یک چالش تبدیل می شود. 
استفاده از سوخت های فسیلی و صنایع آلوده کننده موجب آلودگی 
هوا و افزایش سطح ذرات معلق در هوا می شود. این مسأله بروز 
بیماری های تنفسی، اختلال در کیفیت زندگی و کاهش عمر مفید 

جمعیت ایران را در پی داشته و دارد. 

 محیط زیست؛ عرصه جدید ناامنی 

 

یادداشت

 لایحه دولت و احتمال
 تکرار پیروزی حقوقی ایران 

برخلاف برخی شائبه ها، دولت سیزدهم از 
مسیر سیاسی برای متعهد کردن کره جنوبی 
به وظایف خود دست نکشیده است بلکه با 
فعال کردن مسیر حقوقی، احقاق حقوق مردم 
ایران را با جدیت پیگیری می کند تا به سرعت 
کم کاری های دولتمردان سابق جبران شود. ۱۴ 
تیرماه سال جاری بود که به پیشنهاد معاونت 
حقوقی رئیس جمهور لایحه ای به منظور استرداد 
پول های بلوکه شده ایران در کره جنوبی در 
جلسه هیات وزیران به تصویب رسید. روز گذشته 
این لایحه که با عنوان »لایحه ارجاع اختلاف بین 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و دولت 
جمهوری کره به داوری« معرفی شده است 
توسط رئیس جمهور به رئیس مجلس شورای 
اسلامی ارسال شد. این اتفاق باعث شد برخی 
این اقدام دولت سیزدهم را به عنوان شکست 
مسیر دیپلماسی و سیاسی در آزادی پول های 
ایران توصیف کنند. اما شواهد و قرائن نشان 
می دهد دولت سیزدهم در دفاع و حراست از 
حقوق و منافع جمعی ایرانیان از همه ابزارهای 
خود استفاده کرده و اکنون نیز تلاش دارد تا 
در کنار مسیر سیاسی کانال های حقوقی را 

فعال نماید. 
   وعده های مثبت کره جنوبی

کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه 
کشورمان یک هفته قبل یعنی ٢ مردادماه در 
نشست خبری خود در خصوص آخرین اخبار 
مربوط به پول های بلوکه شده کشورمان گفته 
بود: »گفت وگوهای ایران با کشورهای مختلف 
از جمله کره جنوبی ادامه دارد و اخیرا هم 
مقامات سئول وعده های مثبتی را به ما دادند 
و امیدواریم شاهد عملیاتی کردن آنها باشیم.« 
صحبت از »وعده های مثبت کره جنوبی« 
درست دو هفته پس از تصویب لایحه ارجاع 
اختلاف بین ایران و دولت کره به داوری نشان از 
آن دارد که دولت سیزدهم به وعده های مثبت 
کفایت نکرده است و تلاش دارد تا مسیرهای 
گوناگون را به موازات یکدیگر پیش ببرد. به 
بیان دیگر فارغ از نتیجه مذاکرات سیاسی 
صورت گرفته و وعده های سئول، ایران از سایر 
ابزارهای خود برای نقد کردن بدهی کره جنوبی 
استفاده می کند. صحبت های محمد دهقان 
معاون حقوقی رئیس جمهور هم این مهم را 
اثبات می کند. وی در حساب کاربری خود در 
ویراستی تاکید کرد: »هرچند مسیر رایزنی های 
سیاسی برای آزادسازی حدود ۷ میلیارد دلار از 
دارایی های ایران نزد کره جنوبی باز است با این 
حال باتوجه به موافقت نامه تشویق و حمایت از 
سرمایه گذاری دوجانبه بین دو کشور، معاونت 
حقوقی رئیس جمهور از هیچ اقدام حقوقی برای 
بازگرداندن اموال ملت دریغ نخواهد کرد.« 
این اخبار به خوبی گویای این مساله است 
که برخلاف برخی شائبه ها، دولت سیزدهم 
از مسیر سیاسی دست نکشیده است بلکه با 
فعال کردن مسیر حقوقی، احقاق حقوق مردم 
ایران را با جدیت پیگیری می کند تا به سرعت 
کم کاری های دولتمردان سابق جبران شود. 
بر اساس لایحه ارسال شده از سوی دولت 
به مجلس شورای اسلامی به بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران اجازه داده می شود 
در اجرای ماده )۱٢( موافقتنامه تشویق و 
حمایت از سرمایه گذاری بین دولت جمهوری 
اسلامی ایران و دولت جمهوری کره مصوب 
۱۳۸٢ با همکاری معاونت حقوقی  /۷ /۱۳
رئیس جمهور نسبت به فرآیندهای داوری طبق 
موافقتنامه مذکور درباره پیگیری حقوقی و 
استرداد مطالبات خود از بانک های کشور مذکور 
و مطالبه خسارت ناشی از آن اقدام نماید. 
این لایحه یادآور پیروزی حقوقی ایران در 
ابتدای امسال در دیوان بین المللی دادگستری 
است. دهم فروردین ماه ۱۴۰٢ دولت سیزدهم 
توانست شکایت ایران از آمریکا در ارتباط با 
اقدامات واشنگتن در ضبط و مصادره غیرقانونی 
اموال بانک مرکزی و همچنین شرکت ها و 
مؤسسات ایرانی را به نتیجه برساند و با حکم 
دادگاه لاهه واشنگتن را ملزم به پرداخت غرامت 
به ایران کند. این اتفاق از سوی رویترز با عنوان 
»پیروزی برای ایران« معرفی شد و حقانیت 
مطالبات ایران در مجامع حقوقی بین المللی 

را نشان داد. 
   آغاز راه حل سیاسی

اما موارد فوق و فعال کردن مسیر حقوقی، 
به معنای از بین رفتن مسیر دستیابی به توافق 
سیاسی نیست؛ بلکه یاری رسان دستگاه های 
مربوطه در رسیدن به این هدف است و می تواند 
مسیر بازگشت پول های ایران را سهل نماید. 
پرونده پول های بلوکه شده ایران از ابتدا یک 
پرونده سیاسی بود؛ چرا که کره جنوبی در 
پی خروج یکجانبه و غیرقانونی ایالات متحده 
از برجام با بهانه تحریم های این کشور مانع 
انتقال پول های ایران از بانک های خود به تهران 
شد. مقامات سئول اما پس از آزادسازی برخی 
پول های ایران در کشورهای دیگر همچون 
عراق نمی توانند تحریم های غیرقانونی آمریکا 
را مانع انجام تعهدات خود معرفی کنند. دولت 
سیزدهم نیز همواره اعلام کرده  است، فارغ 
از نتایج مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا، 
پرداخت بدهی این کشور وظیفه دولت کره 
است و این کشور باید رویه خود در خودداری 
از پایبندی به تکالیف را پایان دهد. با این حال، 
آزادشدن پول های ایران در کره جنوبی همواره 
در طول مذاکرات رفع تحریم یکی از موضوعات 

مورد توجه بوده است. 

  محمد مهدی مظاهری 
 استاد دانشگاه 

   یکی از وعده های مهم ابراهیم رئیسی 
در انتخابات ریاست جمهوری ساخت یک 
میلیون مسکن در طول یک سال و چهار 
میلیون در طول چهار سال بود. وعده ای 
که در فضای انتخاباتی سبب جذب آرای 
بیشتری برای وی شد و پایگاه اجتماعی 
حامی او روی این موضوع مانور تبلیغاتی 
زیادی کردند. چه اتفاقی رخ داد که این 
وعده در دولت به فراموشی سپرده شده 

است؟ 
مبارزات  زمان  در  چه  رئیسی  آقای 
انتخاباتی و چه پس از پیروزی در انتخابات 
همواره به موضوعات بیکاری و تورم بالا در 
کشور که روی وضعیت مسکن تأثیرگذار 
اخیر  سفر  در  داشتند.  تأکید  هستند 
رئیس جمهور به کهگیلویه و بویراحمد دو 
طرح بزرگ یعنی پنجمین سد کشور به 
مرحله آب گیری رسید و یکی از نیروگاه های 
آن را هم مورد بهره برداری قرار دادند و 
به این ترتیب۸۰ هزار هکتار زمین که در 
استان های کهگیلویه و بویر احمد، بوشهر 
و خوزستان زیر کشت رفت. از آن جایی که 
آب دائم در اختیار دارند می توانند کشت 
تابستانه نیز داشته باشند. این اتفاق مهمی 
است. اتفاق مهم دیگری که در این سفر رخ 
داد پتروشیمی گچساران بود که به عنوان 
یک کالای استراتژیک ماده اولیه واحدهای 
پایین دستی را تولید می کند به بهره وری 
برسانند. این اتفاق در حالی رخ داد که وزیر 
نفت سابق یعنی آقای زنگنه به دنبال خام 
فروشی بود، اما آقای اوجی وزیر کنونی عکس 
آن را عمل می کنند. شاهد مدعا نیز این است 
که قرار است تا پایان دولت اول آقای رئیسی 
نسبت فروش نفت خام کاهش پیدا کند 
و نفت به صورت فرآورده های پتروشیمی 
و فرآورده های نفتی که دارای قیمت های 
بیشتری هستند صادر شود. حتی تا به این 
انداه جلو رفته اند که در بودجه سالانه دو 
درصد عوارض برای خام فروشی فولاد در 
نظر گرفته شده است. این در حالی است که 
دولت در زمینه مسکن با ناکامی های جدی 

مواجه بوده است. 

   دلیل این ناکامی ها چه بود؟ 
واقعیت این است که آقای رئیسی برنامه 
مدونی برای بخش مسکن نداشتند. به 
همین دلیل نیز با شرایطی که به وجود 
آمده جوانان نه می توانند ازدواج کنند و نه 

اینکه صاحب مسکن شوند. این در حالی 
است که در برخی مقاطع قیمت مسکن با 
احتساب قیمت دلار که در حدود۵۰ هزار 
تومان است از قیمت مسکن در کشورهای 
پیشرفته جهان نیز بیشتر شده است. در 
چنین شرایطی مردم و به خصوص جوانان 
توانایی خرید مسکن ندارند. این وضعیت 
به خوبی نشان می دهد برنامه ای که آقای 
رئیسی در بخش مسکن داشتند برنامه 
کاربردی نبوده است. مجهولات زیادی در 
این زمینه وجود داشت. نخست اینکه منابع 
مالی ساخت چهار میلیون مسکن در کجا 
تأمین خواهد شد و یا اینکه این تعداد مسکن 
توسط چه کسی قرار است ساخته شود؟ از 
سوی دیگر مشخص نبود که تکنولوژی 
ساخت این تعداد مسکن از کجا خواهد بود.  
به همین دلیل دولت رئیسی در زمینه مالی 
و اجرایی با یک بن بست در زمینه مسکن 
مواجه شده است. وزارت راه و شهرسازی 
نیز که با این مشکل مواجه شده توپ را به 
زمین مردم انداخته است. در چنین شرایطی 
وزارت راه و شهرسازی عنوان می کند ما 
زمین را به صورت رایگان به مردم واگذار 
می کنیم تا مردم به هر شکلی که دوست 
داشتند از این زمینه استفاده کنند. این 
رویکرد به وجود آمدن حلبی آبادهای جدید 
منجر خواهد شد. این وضعیت حتی با طرح 
مسکن مهردولت احمدی نژاد که انبوه سازی 

مسکن را در ایران پایه گذاری کرد فاصله 
معناداری دارد، بلکه گامی به عقب است. 
اگر وزارت راه و شهرسازی همین سیاست 
را دنبال کند و زمین رایگان در اختیار مردم 
قرار بدهد تا خودشان بسازد باید شاهد 
شهرهایی در اطراف شهرهای بزرگ باشیم 
که از ابتدا دارای بافت فرسوده بودند. دلیل 
این موضوع نیز این است که مردم به عنوان 
سازنده در حد توانایی که در اختیار داشتند 
مسکن ساخته اند و به همین دلیل بسیاری از 
استانداردها در ساخت مسکن در این مناطق 

مورد توجه قرار نگرفته است. 

  آیا با توجه به وضعیت اقتصادی کشور 
از ابتدا وعده ساخت چهارمیلیون مسکن 
در طول چهار سال امکان پذیر بود؟ آیا 
ایران از چنین تکنولوژی برخوردار است 
که در طول این مدت این تعداد مسکن 

بسازد؟ 
بله این امکان در ایران وجود داشت، اما 
نیازمند برنامه ریزی و مدیرانی کارآمد بود 
که بتوانند چنین وعده ای را عمل کنند. ایران 
از نظر تولید مصالح اولیه برای ساخت مسکن 
مانند فولاد، سیمان، کاشی و سایر ملزومات 
دیگر یک تولید کننده بزرگ در جهان به 
شمار می رود و در برخی مصالح صادرکننده 
نیز هستیم. به همین دلیل اگر تکنولوژی لازم 
در ایران وجود داشته باشد و منابع مالی از 

طریق مشارکت های مردمی و بازار سرمایه 
انجام بگیرد این اتفاق رخ خواهد داد. ایران 
از این ظرفیت برخوردار است که حتی در 
سال تا یک و نیم میلیون مسکن بسازیم. 
در سال های گذشته براساس اطلاعاتی که 
شهرداری ها ارائه می دهند میزان پروانه های 
صادره برای ساخت واحدهای مسکونی 
کاهش پیدا کرده و به همین دلیل در شرایط 
کنونی با کمبود عرضه مسکن مواجه هستیم. 
براساس علم اقتصاد قانون عرضه و تقاضا بر 
بازار حاکم است. در چنین شرایطی با توجه 
به کاهش میزان عرضه مسکن در کشور 
قیمت مسکن و اجاره آن افزایش پیدا کرده 
است. آن چیزی که در برنامه های دولت 
مشاهده نشد استفاده از تکنولوژی های 
جدید است که به صورت انبوه سازی، صنعتی 
سازی، ارزان سازی و سبک سازی باید انجام 
بگیرد. این در حالی است که ما در ایران 
دارای چنین تکنولوژی هایی نیستیم. این 
وضعیت در شرایطی است که تکنولوژی های 
ساختمان سازی در دنیا نسبت به گذشته 
ند. امروز  افزایش چشمگیری پیدا کرده ا
کشورهایی مانند چین و ترکیه به کشورهایی 
تبدیل شده اند که صادرکننده تکنولوژی های 
ایرانی  شرکت های  هستند.  ساختمانی 
نایی در اختیار ندارند. دولت به  چنین توا
بنیاد مسکن و بنیاد مستضعفان در حالی 
که دولت از کسری بودجه آشکار رنج می برد 
درخواست کرد که مسکن بسازد. اتفاقی که 
با توجه به کسری بودجه باعث افزایش تورم 
و کوچک تر شدن سفره مردم خواهد شد. 
بنابراین بهترین کار این بود که دولت از تجربه 
گذشته استفاده می کرد و از شرکت های ایران 
می خواست که یک شریک معتبر خارجی 
برای خود پیدا کنند و مسکن را به صورت 

انبوه بسازند. 

  آیا در شرایطی که کشور در وضعیت 
تحریم قرار دارند شرکت های خارجی 
تمایلی برای سرمایه گذاری و کار در زمینه 

مسکن در ایران دارند؟ 
ابتدا باید منابع مالی این موضوع تأمین 
می شد که برای این کار باید از بازار بورس 
در ایران کمک گرفته می شد. ما در۵۰ سال 
پیش به کمک شرکت های خارجی موفق 
شدیم بزرگ ترین پروژه ساختمانی خاورمیانه 
به نام شهرک اکباتان را در مساحتی به 
وسعت۵۱۴هکتار و طی مدت چهار سال 
بسازیم. این در حالی است که میزان تولید 
سیمان به عنوان مصالح اصلی این پروژه 
ساختمانی در آن زمان تنها هفت میلیون 
تن بود و به همین دلیل ایران باید سیمان را 
از خارج وارد می کرد. در شرایط کنونی ایران 
صادر کننده سیمان و فولاد است و بسیاری 
از مسکن هایی که در کشورهایی مانند ترکیه 
ساخته می شود و در شبکه های ماهواره ای 
درباره آنها تبلغیات می شود مصالح آن از ایران 
تأمین می شود. به همین دلیل آنچه در ایران 
کمبود آن احساس می شود فرایند صنعتی 
سازی ساختمان است. ما امیدوار بودیم در 
راستای قرارداد٢۵ ساله ای که بین ایران و 
چین بسته شده بخش مسکن نیز مورد توجه 
قرار بگیرد. در شرایط کنونی چین به اندازی 
در صنعت ساختمان سازی پیشرفت کرده 
که می تواند یک ساختمان ۵۰ طبقه را درطی 
مدت ٦ ماه بسازد. در چنین شرایطی است که 
باید عنوان کرد رویکردی که دولت در پیش 
گرفته حتی به تحقق۱۰ درصد از وعده هایی 
که به مردم داده شده نیز منجر نخواهد شد. 
تنها راهی که وجود دارد این است که دولت 
شرایطی فراهم کند که شرکت های ایرانی 
به تکنولوژی های روز جهان مجهز شوند و 
بتوانند از آنها در راستای ساخت مسکن در 
کشور استفاده کنند. این کار در گذشته در 
کشور رخ داده و شادروان مهندس گلزار 
شبستری که مسئولیت پروژه ساخت شهرک 
اکباتان را برعهده داشتند با کمک گرفتن از 
یک شرکت بزرگ آمریکایی موفق به ساخت 
چنین شهرکی شدند. این در حالی بود که 
فضای ساخت شهرک پیش از اینکه ساخته 
شود محلی برای ریختن زباله های شهری 
بود، اما به کمک تکنولوژی روز جهان به یکی 
از باکیفیت ترین شهرک ها برای زندگی مردم 
تبدیل شد. واقعیت تأسف برانگیز این است 
که ما در۴دهه گذشته هیچ گاه نتوانستیم 
حتی مجموعه ای با کیفیت یک دهم شهرک 
اکباتان شویم. دلیل این اتفاق نیز این است که 
در د هه های گذشته اصرار روی این موضوع 
بود که خودمان می توانیم و نیاز به کمک 
گرفتن از تکنولوژی های روز دنیا نیست. 
این در حالی است که استفاده از تکنولوژی 
روز جهان و شرکت های معتبر در صنعت 
ساختمان سازی یک هنر بود که ما فاقد آن 

بوده ایم. 

دکتر بهمن آرمان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 دولت در زمینه مسکن 

با بن بست مالی مواجه شده است 

خبــــر
دیدار وزیر کشور با همتای عراقی خود   

در مرز خسروی
منابع خبری از دیدار وزیر کشور ایران با همتای عراقی خود 
در گذرگاه مرزی المنذریه)خسروی( خبر دادند. احمد وحیدی، 
وزیر کشور ایران صبح دیروز)دوشنبه( در گذرگاه مرزی المنذریه 
)خسروی( با عبدالامیر الشمری، وزیر کشور عراق دیدار کرد. دو 
طرف در این دیدار درخصوص تامین امنیت مرزهای دو کشور و 
آمادگی برای عبور زائران ایرانی به خاک عراق در مراسم راهپیمایی 
اربعین حسینی تبادل نظر کردند. احمد وحیدی به منظور 
بررسی زیرساخت های ایجاد شده در مرز بین المللی خسروی 
و آمادگی جهت تردد زوار اربعین، دیروز )۹مرداد( به کرمانشاه 
سفر کرد. وحیدی پس از ورود به کرمانشاه، عازم شهرستان مرزی 
قصرشیرین شد تا از نزدیک در جریان زیرساخت های ایجاد شده 
در مرز خسروی جهت تردد زائرین اربعین قرار گیرد. وزیر کشور در 
خسروی از قرارگاه اربعین وزارت دفاع به عنوان بزرگ ترین قرارگاه 

اربعین در مرز خسروی بازدید کرد. 

آقای رئیســی برنامه مدونی برای بخش مســکن نداشتند. 
به همین دلیل نیز با شــرایطی که به وجــود آمده جوانان نه 
می توانند ازدواج کنند و نه اینکه صاحب مســکن شوند. این 
در حالی اســت که در برخی مقاطع قیمت مسکن با احتساب 
قیمت دلار که در حدود50 هزار تومان اســت از قیمت مسکن 
در کشورهای پیشرفته جهان نیز بیشتر شده است. در چنین 
شــرایطی مردم و به خصوص جوانان توانایی خرید مسکن 
ندارند. این وضعیت به خوبی نشان می دهد برنامه ای که آقای 
رئیسی در بخش مسکن داشتند برنامه کاربردی نبوده است. 
مجهولات زیادی در این زمینه وجود داشت. نخست اینکه منابع 
مالی ساخت چهار میلیون مســکن در کجا تأمین خواهد شد یا 
اینکه این تعداد مسکن توسط چه کسی قرار است ساخته شود؟ 
از سوی دیگر مشــخص نبود که تکنولوژی ساخت این تعداد 

مسکن از کجا خواهد بود

سیاست های دولت در مورد 
مسکن به حلبی آبادهای 

جدید منجر خواهد شد

قیمت مسکن در ایران از 
قیمت آن در کشورهای 

توسعه یافته بیشتر شده 
است 

دولت برنامه مدونی برای 
بخش مسکن نداشت 

سیاست های مسکن دولت 
سیزدهم ازدولت احمدی نژاد 

عقب تر است 

آرمان ملی- احسان انصاری: ابراهیم رئیسی در رقابت های انتخابات ریاست جمهوری شعاری داد که بسیاری از مردم جامعه را به تأمل فرو 
برد. وی وعده داد در طول یک سال یک میلیون و در طول چهار سال چهار میلیون مسکن در کشور می سازد. وعده ای که در صورتی که محقق 
می شد بسیاری از گره های جامعه را باز می کرد. با این وجود پس از مدتی که از عمر دولت گذشت دولت از این وعده کلیدی عقب نشینی کرد. 
وزرای راه و شهرسازی دولت سیزدهم هر کدام به شکلی تلاش کردند از زیر بار این موضوع شانه خالی کنند و توپ را به زمین مردم بیندازند، 
امروز اما در شرایطی که دو سال از عمر دولت گذشته گویی این شعار به فراموشی سپرده شده و جای آن را اولویت های دیگری گرفته است. 
شرایط به شکلی است که امروز هیچ کدام از اعضای کابینه درباره این وعده مهم صحبت نمی کنند و آن را یک شعار انتخاباتی قلمداد کرده 
که در فضای انتخاباتی داده شده است. گویا این وعده تنها یک وعده انتخاباتی برای جذب آرای بیشتر بوده است. با این وجود این سوال مهم 
برای افکار عمومی وجود دارد که آیا ایران از این ظرفیت برخوردار است که بتواند در طول یک سال یک میلیون مسکن بسازد و آیا مشکل از 
سیاست های دولت بوده یا کمبود ظرفیت ها در کشور؟ »آرمان ملی« برای پاسخ به این سوال با دکتر بهمن آرمان، اقتصاددان گفت وگو کرده 
است. آرمان معتقد است؛ »واقعیت این است که آقای رئیسی برنامه مدونی برای بخش مسکن نداشتند. به همین دلیل نیز با شرایطی که به 
وجود آمده جوانان نه می توانند ازدواج کنند و نه اینکه صاحب مسکن شوند. این در حالی است که در برخی مقاطع قیمت مسکن با احتساب 
قیمت دلار که در حدود۵۰ هزار تومان است از قیمت مسکن در کشورهای پیشرفته جهان نیز بیشتر شده است. در چنین شرایطی مردم و به 
خصوص جوانان توانایی خرید مسکن ندارند. این وضعیت به خوبی نشان می دهد برنامه ای که آقای رئیسی در بخش مسکن داشتند برنامه 
کاربردی نبوده است. مجهولات زیادی در این زمینه وجود داشت. نخست اینکه منابع مالی ساخت چهار میلیون مسکن در کجا تأمین خواهد 
شد یا اینکه این تعداد مسکن توسط چه کسی قرار است ساخته شود؟ از سوی دیگر مشخص نبود که تکنولوژی ساخت این تعداد مسکن از 

کجا خواهد بود. در ادامه این مصاحبه را می خوانید. 



  اولتیماتوم بانک مرکزی 
به دارندگان دسته چک

بانک مرکزی اعلام کرد: براساس آمار چک های مبادله ای 
در خرداد ماه سال ۱۴۰٢ بیش از ۷ میلیون و ۹۰۰ هزار فقره 
چک به ارزشی حدود ۵۰۳٦ هزار میلیارد ریال مبادله شد، به 
طوری که طی خرداد ماه ۱۴۰٢، ۹۱. ۷ درصد از کل چک های 
مبادله شده در سامانه چکاوک وصول شده است. این نسبت از 
نظر مبلغی نیز معادل ۸۸. ۴ درصد است. همچنین درصد تعداد 
و مبلغ چک های وصول شده در ماه قبل از آن )اردیبهشت ماه 
سال ۱۴۰٢( به ترتیب معادل ۹٢. ٢ درصد و ۸۹. ۳ درصد بوده 
است. همچنین این نسبت در ماه مشابه سال قبل به ترتیب برابر 
۹۰. ۵ درصد و ۸۹. ۱ درصد بوده است. پیشتر بانک مرکزی 
در بخشنامه شماره ۷۹۹٦٦ در تاریخ ۷/۴/۱۴۰٢ به شبکه 
بانکی اعلام کرد از ابتدای مهرماه سال جاری، چک های قدیمی 
)چک های بدون نیاز به ثبت و تایید در سامانه صیاد( فقط در 
شعب بانک های صادرکننده دسته چک پذیرفته می شوند و 
دارندگان این دسته چک ها در فرصت باقی مانده می توانند به 
شعب خود مراجعه کرده و دسته چک صیادی جدید دریافت 
کنند. به گزارش باشگاه خبرنگاران، در همین زمینه لازم به ذکر 
است چک های جدید بنفش رنگ که الزام ثبت و تایید در سامانه 
صیاد دارند مورد اقبال عمومی بوده و ۸۸. ۴ درصد چک های 

مبادله شده از چک های جدید بوده است. 

کاهش سهم خانوار ها از تسهیلات بانکی
روز گذشته بانک مرکزی با انتشار گزارشی در وب سایت 
رسمی خود، آمار و ارقام مربوط به وام های پرداخت شده 
توسط بانک ها درسه ماهه ابتدایی سال ۱۴۰٢ را به تفکیک 
بخش های اقتصادی و هدف از دریافت را منتشر کرد. گزارشی 
که بر اساس آن در بهار امسال بانک ها بیش از ۹٢۱ هزار میلیارد 
تومان وام به گروه های هدف مختلف پرداخت کرده اند که این 
رقم با رشدی ۱۸۹ هزار میلیارد تومانی معادل ٢۵. ۸ درصد در 
مقایسه دوره مشابه سال ۱۴۰۱ را به ثبت رسانده است. میزان 
وام های پرداختی شبکه بانکی در سه ماهه نخست سال جاری 
با رشدی ٢۵. ۸ درصدی همراه شد و ۱۴. ۸ درصد از این وام ها 
به خانوار ها تخصیص یافت این در حالیست که میزان پرداخت 
وام از خرداد ماه سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ معادل ۴۷ درصد رشد 
کرده بود؛ بنابراین با وجود تاکید مکرر دولت سیزدهم مبنی بر 
آسان تر شدن پرداخت وام، رشد تسهیلات اعطایی در سه ماهه 
نخست سال ۱۴۰٢ نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۱ کاهش 
یافته است. بررسی گزارش منتشر شده از سوی بانک مرکزی 
حاکی از آن است که در بهار سال جاری، حدود ۷۸۵ هزار 
میلیارد تومان معادل ۸۵. ٢ درصد از کل وام های پرداخت شده، 
به صاحبان کسب وکار )حقوقی و غیرحقوقی( تعلق یافته است. 
به علاوه ۱۴. ۸ درصد از وام ها به مبلغ ۱۳٦ هزار میلیارد تومان 
نیز به مصرف کنندگان نهایی یا همان خانوار رسیده است. این 
در حالیست که در پایان سال ۱۴۰۱ سهم خانوار از وام ها معادل 
۱۵. ۴ درصد بود؛ بنابراین سهم مصرف کنندگان نهایی از وام ها 
در سال ۱۴۰٢ کاهش یافته است. به گزارش تجارت نیوز، از 
سوی دیگر، طبق این گزارش ۷۸ درصد از وام های پرداخت 
شده به کسب وکارها، به منظور تامین سرمایه در گردش آن ها 
بوده و ۱٦. ۳ درصد از آنها برای ایجاد واحد های جدید تخصیص 
یافته است. به علاوه ۴. ۱ درصد از این تسهیلات برای توسعه 
فعالیت کسب وکار ها بوده و حدود یک درصد از آنها نیز صرف 
دیگر مصارف شده است همچنین ۴۰. ۳ درصد از وام های 
پرداخت شده به خانوار ها از نوع خرید کالای شخصی بوده است 
و وام های قرض الحسنه ضروری با ٢۳. ۵ درصد، ازدواج با ۱۷. 
۵ درصد، خرید انواع مسکن با ۷. ۴ درصد و فرزندآوری با ۴. ۷ 
درصد نیز در رده های بعدی بیشترین سهم از وام های پرداختی 

به خانوار قرار دارند. 

قیمت های بی قرار در بازار اجاره
روزهای گذشته  رئیس جمهور  بر پیگیری و مداومت در 
اجرای ۳ راهبرد فعلی برای کنترل بازار اجاره تأکید کرد و 
استمرار بازرسی از مشاوران املاک و توجه به نقش اتحادیه 
این صنف در حفظ نظم واحدها و برخورد به هموقع با متخلفان، 
نخستین موردی بود که رئیس جمهور به آن پرداخت. او 
همچنین تشدید نظارت بر سکوهای انتشار آگهی مسکن و 
اجاره را توصیه کرد و در سومین راهبرد، افزایش نظارت بر بازار 
اجاره بهای مسکن به ویژه در پایتخت را خواستار شد و این سه 
راهبرد، گرچه ماه هاست در دستور کار متولیان حوزه مسکن 
قرار گرفته، اما در عمل همچنان نتیجه ای که انتظار می رفت 
با این راهبردها حاصل شود، به دست نیامده است. بررسی های 
میدانی در بازار اجاره از شرایط بسیار نامساعد مستأجران جدید 
در این بازار حکایت دارد؛ به گونه ای که قیمت گذاری فایل های 
جدید در بازار، اختلاف بسیار فاحشی با قراردادهای جاری 
بازار دارد و همین مسأله، مستأجران جدید به ویژه زوج های 
جوان را با چالش جدی مواجه کرده است. در آن  سوی ماجرا، 
با وجود تلاش دولت و مجلس جهت کنترل قیمت برای تمدید 
قراردادهای اجاره، بازار هیچ توجهی به این موضوع ندارد و 
بنا به گواه مشاوران املاک، درصد افزایش قیمت اجاره در 
قراردادهای تمدیدی بسیار فراتر از نرخ ٢۵درصدی مصوب 
است. به گزارش همشهری، مشاوران املاک، رد شدن طرح 
مجلس برای ساماندهی بازار اجاره و به ویژه مغایر شناختن 
افزایش ٢۵درصدی قیمت اجاره در شورای نگهبان را دلیل 
این اتفاق می دانند علاوه بر بی قراری قیمت ها در بازار اجاره، 
اضافه دریافت حق کمیسیون از سوی برخی مشاوران املاک و 
تن ندادن برخی مالکان به دریافت کد رهگیری نیز از معضلات 

مستأجران است. 

   آرمان ملی: تصمیم به کاهش تولید نفت در 
جلسه دیروز وزیران نفت کشورهای اوپک پلاس 
به مدت یکسال خبری است که ممکن است بازار 
جهانی نفت را تحت تاثیر قرار دهد این درحالی 
است که در ماه های گذشته نیز اعضای سازمان 
کشورهای صادرکننده نفت از این حربه بارها 
برای بالاکشیدن قیمت نفت استفاده کرده بودند 
که یکبار به نتیجه رسید اما بار دیگر محکوم به 
شکست شد اما سوال مهم اینجاست حال که 
عربستان به صورت اختیاری اعلام کرده تولیدات 
خود را کاهش می دهد قادر خواهد بود بازار جهانی 
را مجبور به تقویت قیمت کند یا خیر. از سوی 
دیگر اقتصاد کشورهای وابسته به واردات نفت نیز 
تحت تاثیر قرار می گیرد و به عقیده کارشناسان 

ممکن است کشورهای متکی به درآمد نفتی بیش از هر کشور 
دیگری تحت تاثیر تبعات افزایش قیمت نفت قرار بگیرد، چرا که  
درآمد ارزی کمی داشته و به شدت متکی به واردات نفت هستند 

و قیمت نفت براساس دلار آمریکا تعیین می شود. 
 عزم جدی عربستان برای کاهش تولید نفت

ایرنا گزارش می دهد که وزیران نفت کشورهای اوپک پلاس 
در نشست روز گذشته خود اعلام کردند که تولید خود را از 
ابتدای سال آینده میلادی به میزان ۱. ۴ میلیون بشکه در روز 
به مدت یک سال کاهش خواهند داد که عربستان سعودی 
به عنوان بخشی از یک توافق گسترده تر برای محدود کردن 
تولید اوپک پلاس، به صورت داوطلبانه تولید خود را کاهش 
خواهد داد. گروه کشورهای عضو سازمان اوپک و متحدانش 
موسوم به اوپک پلاس، طی نشست دیروز خود اعلام کردند تولید 
خود را تا پایان سال ٢۰٢۴ تا ۱. ۴ میلیون بشکه در روز کاهش 
خواهند داد و طبق تصمیم گرفته شده توسط کشورهای اوپک 
پلاس میزان تولید در سال آینده حدود ۴۰ میلیون بشکه در 
روز خواهد بود در حالی عربستان مذاکره با کشورهای آفریقایی 
برای کاهش تولید را آغاز کرده است که کشور عمان هم اعلام 
کرده به صورت داوطلبانه تولید نفت خود را کاهش خواهد داد. 
وزیر انرژی عربستان طی سخنانی گفته است که این کشور نیز 
داوطلبانه سیاست کاهش ۵۰۰ هزار بشکه در روز را تا پایان سال 
٢۰٢۴ ادامه خواهد داد و کشور عمان نیز اعلام کرده قصد دارد 

داوطلبانه تولید نفت خود را کاهش دهد. 
 کارشناسان چه می گویند؟

بسیاری از تحلیلگران می گویند که اوپک پلاس مایل است 
کف قیمت نفت را روی ۸۰ دلار در هر بشکه نگه دارد، در حالی 
که شرکت های سرمایه گذاری »یوبی اس« و »ریستاد« جهش 
مجدد قیمت به ۱۰۰ دلار را پیش بینی کرده اند. با این حال، 
قیمت  بیش از حد بالای نفت برای اوپک پلاس هم خطرناک 
است، چراکه رشد تورم را سرعت می بخشد. مخصوصا که این 
کشورها به هر حال باید کالاهای مورد نیازشان را وارد کنند. 
علاوه بر این، قیمت های بالاتر، باعث ایجاد تشویق برای افزایش 
تولید بیشتر در اعضای غیراوپکی می شود و سرمایه گذاری 
در منابع جایگزین انرژی فسیلی را تسریع می بخشد. گلدمن 
ساکس در این باره گفت که قدرت اوپک در سال های اخیر 
افزایش یافته، زیرا در این مدت شیل ایالات متحده به قیمت های 

بالاتر، واکنش کمتری نشان داده است و این اتفاق تا حدی به 
دلیل فشار بر سرمایه گذاران برای توقف تامین مالی پروژه های 

سوخت فسیلی است. 
 بازار بر ریسک تقاضای نفت متمرکز است

وله هانسن، رئیس راهبرد کالا در بانک ساکسو گفت: با 
توجه به نگرانی های مربوط به رکود ناشی از فقدان گسترده در 
شاخص مدیران خرید )PMI( ایالات متحده، بازار همچنان بر 
ریسک تقاضای نفت متمرکز است. در پی کاهش سفارش های 
تازه بخش خدمات ایالات متحده آمریکا در ماه مه رشد اندکی 
را تجربه کرد و فعالان بازار منتظرند آیا بانک مرکزی آمریکا نرخ 
بهره را در ژوئن افزایش می دهد یا ثابت نگه می دارد؛ نرخ بهره 
بالاتر می تواند تقاضای انرژی را کاهش دهد و داده ها حکایت 
از آن دارد که سفارش های صنعتی آلمان در ماه آوریل به طور 

غیرمنتظره ای با کاهش روبه رو بوده است. 
 سه دلیل اصلی در پس کاهش تولید نفت اوپک پلاس 
محمد بن فرحان، مشاور مالی و عضو انجمن اقتصادی 
عربستان گفت: تصمیم اوپک پلاس ثبات بازارهای نفت را 
حفظ و عرضه و تقاضا را که به شدت افزایش یافته است، متعادل 
می کند. کاهش تولید نفت موجب تعادل میان عرضه و تقاضا در 
بازارهای جهانی، حمایت از بازارهای نفت و جلوگیری از نوسانات 
قیمت نفت می شود. وی معتقد است، این تصمیم امکان دارد به 
افزایش قیمت ها کمک کند، اما تأثیر شدیدی بر اقتصاد کشورها 
نخواهد داشت، زیرا تعادل مورد نیاز را در نظر می گیرد و تنها 

ممکن است برخی کشورهای واردکننده آسیب ببینند. 
 طبق گزارش رویترز، سه دلیل اصلی در پس کاهش 

تولید نفت اوپک پلاس وجود دارد: 
نخست، نگرانی های ائتلاف نفتی در زمینه تقاضای ضعیف 
جهانی برای نفت: همان گونه که عربستان چند روز پیش از 
تصمیم جدید اعلام کرد، کاهش تولید داوطلبانه قبلی ۱. ٦٦ 
میلیون بشکه در روز علاوه بر کاهش های قبلی ٢ میلیون بشکه 
در روز، اقدامی پیشگیرانه برای بهبود ثبات بازار است. قیمت 
نفت همچنین تحت تأثیر نگرانی ها در زمینه نتیجه مذاکرات 
تعیین سقف بدهی آمریکا قبل از دستیابی به توافق و نگرانی از 
پرداخت نکردن بدهی این کشور به عنوان بزرگ ترین مصرف 
کننده نفت جهان قرار گرفت. دوم، مجازات قماربازان بازارهای 
نفتی: این افراد معمولاً روی قیمت های پایین تر شرط بندی 

می کنند. سال ٢۰٢۰ میلادی وزیر انرژی عربستان 
به معامله گران درباره شرط  بندی سنگین در بازار 
نفت هشدار داد و با بیان اینکه آنها تلاش می کنند 
بازار را بی ثبات کنند، به کسانی که روی قیمت 
نفت قمار می کنند، قول داد وضعیت جهنمی 
پیش رویشان قرار دهد. وی هشدار خود را حدود 
۱۰ روز پیش تکرار کرد و از دلالان خواست مراقب 
رفتارشان باشند. تصمیم اخیر اوپک پلاس از منظر 
بسیاری از ناظران و سرمایه گذاران بازار نشانه ای 
مبنی بر این است که عربستان قصد دارد قماربازان 
بازارهای نفتی را تنبیه کند. سوم، حمایت از 
تولیدکنندگان نفت: رویترز در گزارشی نوشت، 
تصمیم اخیر اوپک پلاس به کاهش ارزش دلار 
آمریکا منجر می شود و این یعنی اوپک پلاس باید 
از درآمدهای خود از محصول اصلی صادراتی )نفت( که به دلار 

معامله می شود، محافظت کند. 
 پیام اوپک پلاس به دنیا 

منیر سیف الدین کارشناس اقتصادی می گوید: به نظر نمی آید 
عربستان سعودی بخواهد قیمت نفت را مانند فوریه ٢۰٢۱ 
میلادی، یعنی زمان آغاز عملیات نظامی ویژه روسیه در اوکراین 
افزایش دهد؛ اما با سایر کشورهای ائتلاف به دنبال ایجاد تعادل 
و بازگرداندن اعتماد به بازارهای نفت پس از فرار سرمایه گذاران 
از آن در دوره اخیر است. وی افزود: اوپک پلاس می خواهد به 
دنیا بگوید مدیریت بازارهای نفت رسالت آنهاست و نمی توان 
آن را با استفاده از ذخایر در انبار یا تدوین قانون سقف قیمت 
تحت تأثیر قرار داد. اوپک پلاس می خواهد کنترل بازار نفت را 
در دست خود نگه دارد، در غیر این صورت سپردن آن به دست 
تغییرات اقتصادی به سقوط آن منجر می شود. این کارشناس 
اقتصادی عنوان کرد: در غرب و سایر نقاط جهان تحرکات 
اقتصادی عمده ای وجود ندارد و آنچه در حال حاضر اقتصاد 
جهانی را به حرکت درمی آورد، تنها در چین و شرق آسیاست. به 
گفته تحلیلگران اقتصادی بعضی از بازارهای در حال ظهور که از 
ظرفیت ارزی کافی برای پشتیبانی از واردات سوخت برخوردار 
نیستند، از افزایش قیمت نفت به بشکه ای ۱۰۰ دلار آسیب 
شدیدی خواهند دید که آرژانتین، ترکیه، آفریقای جنوبی و 
پاکستان از جمله این اقتصادها خواهند بود. سریلانکا، که هیچ 
تولید داخلی نفتی ندارد و برای تامین نیازهای انرژی خود ۱۰۰ 
درصد وابسته واردات نفت است، ممکن است بیش از هر کشور 
دیگری تحت تاثیر تبعات افزایش قیمت نفت قرار بگیرد. به 
گفته تحلیلگران کشورهایی که دارایی ارزی کمی دارند و به 
شدت متکی به واردات نفت هستند، بیشترین آسیب را خواهند 
دید زیرا قیمت نفت براساس دلار آمریکا تعیین می شود.با این 
همه اگرچه احتمال ۱۰۰ دلاری شدن هر بشکه نفت در آینده 
وجود دارد، اما تحلیلگران انتظار دارند این نقطه اوج قیمت 
دائمی نباشد. این انتظار وجود دارد که در طولانی مدت قیمت 
نفت به قیمت های کنونی آن، یعنی بشکه ای ۸۰ تا ۹۰ دلار 
نزدیکتر شود. زیرا این احتمال وجود دارد که وقتی قیمت نفت 
به بشکه ای ۱۰۰ دلار برسد و برای مدتی قیمت آن تثبیت شود، 
تولید کنندگان تشویق شوند تا تولید خود را دوباره افزایش 

دهند.
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   خشکسالی منجر به 

کشتار دام ها شد؟
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی گفت: در دو 
سال گذشته که خشکسالی بود، قیمت نهاده ها 
بسیار افزایش یافت و بنابراین دامداران دام ها را 
راهی کشتارگاه کرده حتی دام های مولد نیز 
ذبح شده اند.علی اصغر ملکی درباره وضعیت 
بازار گوشت در کشور اظهار داشت: اکنون قیمت 
گوشت روند افزایشی را طی می کند و در عین 
حال میزان عرضه نیز کاهش یافته است.وی 
تصریح کرد: در حال حاضر بازار بسیار کم رونق 
است و قدرت خرید چندانی دیده نمی شود و 
باتوجه به این شرایط، عرضه نیز کم است. البته 
قیمت دام زنده افزایش پیدا کرده، به طوری 
که قیمت هر کیلو دام زنده گوسفندی حدود 
٢۰۰ هزار تومان و گوشت شقه با نرخ ۴٢۰ تا 
۴٢۵ هزار تومان به دست فروشندگان می رسد 
و با اعمال ۱۰ درصد سود از سوی قصابی ها، در 
اختیار مردم قرار می گیرد.رئیس اتحادیه گوشت 
گوسفندی با اشاره به دلایل کاهش عرضه دام 
گفت: در دو سال گذشته که خشکسالی بروز 
کرد، همچنین قیمت نهاده ها بسیار بالا بود 
بنابراین دامداران دام ها را راهی کشتارگاه 
کرده وحتی دام های مولد نیز ذبح شده اند. این 
موضوع بر کاهش عرضه و کمبود دام اثرگذار 
بوده و باعث شده نسل کشی اتفاق بیفتد به 
طوری که دام در میادین در شهرستان ها نیز 
کم است.وی میزان کاهش تقاضا نسبت به سال 
گذشته را ۳۰ تا ۳۵ درصد عنوان کرد و افزود: 
هر زمان که گوشت گران می شود توان خرید نیز 
کاهش پیدا می کند.ملکی درباره برنامه واردات 
گوشت خاطرنشان کرد: مسئولین اعلام کردند 
که بنا دارند واردات داشته باشند، اما هنوز آثار 
آن را در بازار مشاهده نکرده ایم.وی با تاکید بر 
اینکه اگر واردات انجام نشود افزایش قیمت را 
شاهد خواهیم بود، یادآور شد: در حال حاضر 
شرایط به گونه ای است که اگر واردات نداشته 
باشیم دوباره اعمال قیمت شده و عرضه کم در 
نتیجه بازار تشنه می شود و گوشت هم گران تر 
می شود.به گزارش ایلنا، رئیس اتحادیه گوشت 
گوسفندی درباره کیفیت گوشت وارداتی تاکید 
کرد: گوشت زیر نظر دامپزشکی وارد شده 
و بررسی های کافی انجام می شود، بنابراین 

استاندارد لازم را دارد.

 افزایش عجیب وغریب 
قیمت تن ماهی در دو ماه!

بررسی آمار های مرکز آمار ایران و قیمت بازار 
نشان می دهد در ماه های اخیر قیمت تن ماهی 
یک رشد عجیب وغریبی داشته است، به طوریکه 
قیمت هر یک قوطی تن ماهی ۱۸۰ گرمی از ۴۰ 
هزار تومان در اسفند ۱۴۰۱ و ابتدای امسال، 
با رشد حدود ۸۷ درصدی به ۷۵ هزار تومان 
رسیده است .مقایسه قیمت تن ماهی ۱۸۰گرمی 
با قیمت یک کیلوگرم ماهی قزل آلای زنده 
از ابتدای فروردین ۱۳۹۹ تا انتهای تیرماه 
امسال نشان می دهد در تیرماه قیمت یک 
تن ماهی ۱۸۰ گرمی معادل ۵٢ درصد قیمت 
یک کیلوگرم ماهی قزل آلای زنده بوده است.به 
گزارش برترین ها، طبق آمارها، این نسبت به جز 
شهریور و مهرماه ۱۳۹۹ در هیچ ماهی سابقه 
نداشته و میانگین نسبت قیمت یک تن ماهی 
۱۸۰ گرمی همواره معادل ۴۰ درصد قیمت 
یک کیلوگرم ماهی قزل آلای زنده بوده است 
که با این حساب، با قیمت فعلی ماهی قزل آلا، 
قیمت منصفانه یک تن ماهی ۱۸۰ گرمی باید 
حول وحوش ۵۸ تا ٦۰ هزار تومان باشد که رقم 
فعلی )قیمت ۷۵ هزار تومان( ٢۹ درصد گران تر 

از میانگین تاریخی است.

 کدام کارگران مشمول 
افزایش حقوق شدند؟

بخشنامه سازمان تامین اجتماعی با موضوع 
افزایش ضرایب دستمزد ثابت صنوف موضوع 
ماده ۳۵ قانون تامین اجتماعی ابلاغ شد که بر 
اساس این ضریب، از ابتدای امسال پنج درصد بر 
دستمزد ثابت کارگران تامین اجتماعی اعمال 
می شود.بخشنامه سازمان تامین اجتماعی 
موضوع افزایش ضرایب دستمزد ثابت صنوف 
موضوع ماده ۳۵ قانون تامین اجتماعی که 
خردادماه امسال با امضای میرهاشم موسوی 
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی ابلاغ شده 
است، در سامانه قوانین کشور در دسترس 
عموم مردم قرار گرفت که بر اساس آن ضریب 
دستمزد ثابت کارگران تامین اجتماعی افزایش 
می یابد.این بخشنامه در راستای اجرای مفاد 
ماده ۳۵ قانون تامین اجتماعی و ارتقاء سطح 
رضایتمندی کارگران شاغل در کارگاه های 
مشمول قانون تأمین اجتماعی و همچنین 
به استناد مصوبه یکصد و سی و هشتمین 
جلسه هیات امنای سازمان تامین اجتماعی 
و صندوق های تابعه صادر شده است.بر این 
اساس، ضریب دستمزد کارکنان شاغل در 
مشاغل صنفی دارای دستمزد مقطوع، از ابتدای 
سال ۱۴۰٢ و همزمان با اعمال افزایش مزد 
سال جاری کارکنان مشمول قانون کار، موضوع 
بخشنامه شماره ٢۹٦۱۳۷ مورخ ٢۹ /۱٢ /۱۴۰۱ 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به میزان پنج 
)۵( درصد افزایش می یابد همچنین مفاد مصوبه 
یادشده قابل تعمیم به ضرایب دستمزد رانندگان 
حمل ونقل بار و مسافر بین شهری و همچنین 
کارگران ساختمانی موضوع بند های ۹ و ۱۰ 
بخشنامه شماره ٢۸ /۱۴۰٢ /۱۰۰۰ مورخ ششم 

فروردین امسال نخواهد بود.

   رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه اگر هدف مهار 
تورم است، حتماً باید نقدینگی را کنترل کنیم، گفت: برخی 
افراد از نرخ ارز شناور برای بازار آزاد یاد می کنند، اما نرخ شناور 
به معنای تغییر لحظه به لحظه یا ساعت به ساعت نیست؛ این 
درواقع به معنای بی ثباتی است. رئیس کل بانک مرکزی در 
تشریح نظریات مربوط به بازار گفت: از نگاه راث، همان طور 
که زبان قواعد و دستورالعمل های خاص خود را دارد، بازارها 
نیز، قواعد و ضوابط مشخص خود را دارند. او مثالی مطرح 
و از مشت زنی یاد می کند که افراد از قدیم الایام با هم دعوا 
می کردند، اما فردی آمد و دعوا را به مسابقه مُشت زنی تبدیل 
کرد. بازارها براساس قواعد و ضوابط شکل می گیرند و حتی 
آزادترین بازارها هم اگر قواعد و ضوابط مشخصی نداشته 
باشند، کارکرد خوبی ندارند و قطعاً نتایج آن به چپاول و 
هرج ومرج می انجامد. این همان نگاهی است که راث دارد و به 
نوعی متعلق به جریان اصلی اقتصاد و کاملاً متعهد به آموزه های 
بازار به عنوان یکی از قدیمی ترین نهادهای بشر است. از این 
نگاه ما بازار را رد نمی کنیم، بلکه برای ما کارکردهای بازار 

بسیار مهم است. 
 مهم ترین مساله امروز اقتصاد ایران، تورم است

وی افزود: اکنون اگر به بحث اصلی برگردیم، مهم ترین 
مساله امروز اقتصاد ایران، تورم است و مسئول این مقوله طبق 
قانون، بانک مرکزی است که باید با تدوین سیاست پولی و 
ابزارهای در اختیار، مهار تورم را انجام دهد. البته همچنان 
که خودتان به این موضوع هم اشاره ای داشتید، مساله تورم 

در ایران فقط به بانک مرکزی محدود نمی شود و تورم ناشی از 
سلطه مالی یا ناترازی ها یا کسری بودجه هم هست، اما بانک 
مرکزی باید به سیاستگذاران پاسخگو باشد و سیاست های 
صحیح را در این باره اتخاذ کند. رئیس شورای پول و اعتبار 
اظهار کرد: ما در سال جاری هم باید به مساله مهار تورم و هم 
به مساله رشد بپردازیم. رشد یک مفهوم بلندمدت است، اما آن 
چیزی که مراد ما از رشد اقتصادی خواهد بود، تغییرات تولید 
ناخالص داخلی )GDP( در سال ۱۴۰٢ است. ما می خواهیم 
مساله رشد کاهشی نشود و همچنان در مسیرمان به نرخ رشد 
ادامه دهیم. این را نباید از یاد ببریم که متوسط نرخ رشد 
در دهه ۹۰ نزدیک ۰. ۷ درصد بود و این دهه ای است که ما 
به راحتی آن را از دست دادیم. اگر می خواهیم به شرایط تعادلی 
برگردیم، باید مسیر رشد اقتصاد را هموار کنیم، چون به رشد 
بالاتری هم نیاز داریم. وی گفت: سیاست های بانک مرکزی در 
زمینه های مختلف همچون شبکه بانکی یا نظام پرداخت در 
هر صورت می تواند اثر خود را در مقوله رشد )در کوتاه مدت( 
بگذارد و قطعاً نوع سیاست های پولی و عملکرد بانک مرکزی 
در این مساله اثرگذار خواهد بود. با این وصف، اولویت بانک 
مرکزی همان مهار تورم است و به همین دلیل روی مساله 
مهار تورم تمرکز کرده ایم. دیدگاه بانک مرکزی این است 
که بتوانیم ضمن ایجاد ثبات پولی، در بلندمدت زمینه رشد 
اقتصاد را هم فراهم کنیم. البته این رشد باید در مسیری فراهم 
شود که نوسان ها و التهاب های اقتصادی به پایین ترین سطح 
کاهش یابد و اعتماد به عاملان اقتصادی در آینده شکل گیرد؛ 
بنابراین اهداف و سیاست های بانک مرکزی مهار تورم و مساله 
رشد اقتصاد است. فرزین تصریح کرد: در نظر داشته باشید که 
اقتصاد ایران در دهه ۹۰ با تشدید تحریم ها مواجه شد و بعد 
از آن، فرآیند تامین منابع مالی در تنگنا قرار گرفت. دولت و 
نظام پولی به اجتناب و ناگزیر برای تامین نیاز دولت و جامعه 
به سمت خلق بیشتر پول گام برداشت. سرمایه گذاری کاهش 
یافت، فروش نفت سخت شد و بسیار کاهش یافت و معادل این 
کاهش درآمد و سرمایه گذاری، دولت برای تامین مالی و درآمد 
به روش تورمی روی آورد. نرخ های اقتصاد کلان در اقتصاد 
ایران از سال ۹٦ از سطوح تعادلی فاصله گرفت و تورم به بالاتر 
از متوسط گذشته درآمد. در این برهه زمانی نقدینگی بیشتر 

می شود و اقتصاد در حالت رشد حباب گونه قرار می گیرد. 
 برای مهار تورم باید به ریشه ناترازی ها بپردازیم

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تاثیر ناترازی ها بر تورم 
گفت: اگر می خواهیم تورم را مهار و کنترل کنیم، باید به 

ریشه ناترازی ها در اقتصاد ایران )چه در بودجه، چه در نظام 
بانکی، چه در صندوق ها( بپردازیم. اگر هدف مهار تورم است، 
حتماً باید نقدینگی را کنترل کنیم. در بحران مالی سال 
٢۰۰۸ میلادی یا در دوره همه گیری کووید ۱۹ اگرچه پایه 
پولی بعضاً تا ۴۰ درصد هم رشد داشت، اما دولت های غربی 
توانستند تورم را کنترل کنند. فرزین اظهار کرد: اساس مساله 
مهار تورم، کنترل نقدینگی است و پایه پولی ممکن است به 
دلیل مسائل رشد اقتصاد یا تغییرات تولید ناخالص داخلی 
افزایش یابد، اما باید سعی کنیم تورم را مهار کنیم. در بسیاری 
از تحقیق ها، مساله اثر نقدینگی بر تورم مورد بحث است. پایه 
پولی جزئی از نقدینگی است و ما باید نقدینگی را کنترل کنیم. 
برای کنترل نقدینگی باید ناترازی را ملاحظه و کنترل کنیم. 
ما امسال بسته جامعی را در دولت طراحی کردیم که به واسطه 
آن، سیاست های پولی و مالی به تفکیک وظایف بانک مرکزی، 
وزارت اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه پیگیری شود. ما به این 
مساله واقفیم که بانک مرکزی نمی تواند به تن هایی اهداف را 

محقق کند و این نیازمند یک سیاستگذاری جامع نگر است. 
 تخصیص ارز 2۸۵۰۰ برای ثبات بخشی به بازار

رئیس کل بانک مرکزی در واکنش به انتقادها از سیاست 
تخصیص ارز ٢۸۵۰۰ تومانی گفت: نقدی که بسیاری به ما 
وارد می کنند، درباره تثبیت نرخ ارز با دلار ٢۸ هزار و ۵۰۰ 
تومانی است. ما در علم اقتصاد بحثی داریم که به »وابستگی 
به مسیر« مشهور است. یادمان باشد ما همین که اراده کنیم، 
به وضع تعادلی برنمی گردیم. این بدان معناست که در یک 
مسیر مشخص سیاستگذاری می کنیم. با حذف تخصیص 
دلار ۴٢۰۰ تومانی و افزایش قیمت جهانی مواد غذایی ناشی 
از تشدید جنگ اوکراین و روسیه و وارد شدن شوک های 
متعدد، مواد غذایی هم با شیب روبه بالایی افزایشی شدند. 
دوستان این سیاست را نقد می کنند، اما ما در تلاش هستیم 
امسال هم مانند سال گذشته تلاش های لازم را برای تامین ارز 
انجام دهیم که قیمت خوراک و مواد غذایی بسیار بالا نرود. 
اگر به غیر از این مسیر، راه دیگری را انتخاب کنیم، چه کسی 
پاسخگوی تورم خواهد بود. به گزارش ایرنا، فرزین افزود: ما باید 
در سیاستگذاری صبور باشیم. به طور مثال، دوستان از نرخ ارز 
شناور برای بازار آزاد یاد می کنند، اما نرخ شناور به معنای تغییر 
لحظه به لحظه یا ساعت به ساعت نیست، کجای دنیا این وضعیت 
هست. این در واقع به معنای بی ثباتی است. به همین دلیل ما 
سیاستگذاری تثبیت نرخ ارز ٢۸ هزار و ۵۰۰ تومانی را با آن 

رویکردی که داریم دنبال می کنیم که بازار به ثبات برگردد. 

انتقاد فرزین از قیمت دلار در بازار غیررسمی

 »آرمان ملی« به بررسی کاهش تولید نفت از سوی کشورهای اوپک پلاس و تاثیر آن در بازارهای جهانی می پردازد؛ 

تکانه های کاهش تولید نفت بر اقتصادتکانه های کاهش تولید نفت بر اقتصاد
   بازار بر ریسک تقاضای نفت متمرکز است
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»آلو« به رفع کم خونی کمک می کندتامین 8 درصد فیبر بدن با »هلو«
  هلو، میوه ای با مقادیر زیاد آب است. نوع برتر 
هلو از نظر کیفیت، هلویی است که تازه، رسیده، 
بزرگ و پرآب است. این ویژگی ها نشان از شادابی 
و رسیدگی کامل هلو است و طعم فوق العاده ای 
را به همراه دارد. خواص میوه های فصل تابستان 
به قدری ارزشمند است که خوردن آن ها را نباید 
از دست داد. یک هلوی متوسط، ۸ درصد از 
نیاز روزانه به فیبر را تأمین می کند و دریافت 

آن بهبوددهنده یبوست است. این مقدار فیبر، 
سطح کلسترول خون را پایین می آورد و ابتلاء به 
بیماری های قلبی را نیز کم می کند. هلو کم خونی، 
خستگی و هم چنین کلسترول بالا را کاهش 
می دهد. این میوه از منابع ویتامین C نیز محسوب 
می شود و به همین دلیل توصیه می شود افرادی 
که به بیماری های لثه مبتلا هستند، آن را در برنامه 

غذایی روزانه بگنجانند. 

 میوه ها بهترین منابع تامین کننده آب، املاح 
و ویتامین های مورد نیاز بدن هستند. در فصل 
تابستان به دلیل گرمای هوا و تعریق بیشتر، نیاز 
بدن به آب، املاح و ویتامین ها افزایش می یابد. در 
بین میوه های فصل تابستان، آلو یکی از میوه هایی 
است که خوردن آن برای سلامت افراد به ویژه 
خانم ها، خیلی لازم است. خوردن ۱۰۰ گرم آلو 
٢۰ درصد از نیاز روزانه خانم ها به آهن را برطرف 

می کند. به همین دلیل به گیاهخواران توصیه 
می شود این میوه را در برنامه غذایی روزانه خود 
بگنجانند تا احتمال ابتلاء به کم خونی و فقر آهن 
در آنها کاهش پیدا کند. این میوه از منابع مناسب 
پتاسیم نیز محسوب می شود به همین دلیل به 
بیماران فشارخونی پیشنهاد می شود آلو را در سبد 
میوه خود داشته باشند و روزانه ٢ تا سه عدد از این 

میوه میل کنند. 

 تشخیص زودهنگام ،کلید درمان 
»گلوکوما« است

 گلوکوما یکی از بیماری های چشمی جدی است که می تواند 
به کوری منتهی شود. این عارضه به دلیل بالارفتن غیرعادی 
فشار داخلی چشم ایجاد شده و متاسفانه هنوز درمان قطعی 
برای آن کشف نشده است. یافته های جدید پژوهشگران نشان 
می دهد، تشخیص زودهنگام بیماری می تواند علائم شایع ترین 
نوع گلوکوما را کنترل کرده و بینایی فرد را نجات دهد. معمولا 
تغییرات فشار چشم که می تواند به بینایی آسیب برساند 
توسط خود فرد احساس نشده و زمانی بیمار پی به مشکل خود 
می برد که خیلی دیر شده است. به همین دلیل محققان توصیه 
می کنند کلیه افراد و به ویژه کسانی که سابقه خانوادگی ابتلا به 
گلوکوما دارند، از میانسالی به بعد به چشم پزشک مراجعه کنند. 
متخصصان چشم پزشکی معتقدند: فرد نباید منتظر این باشد که 
فشار به عصب بینایی وی آسیب برساند، بلکه باید با مراقبت های 
بهداشتی منظم بینایی خود را حفظ کند. دکتر تارا اورورک، 
اپتومتریست گفت: بعضی از مردم می گویند که نیازی به 
عینک ندارند، بنابراین نیازی به مراجعه به چشم پزشک ندارند. 
برای همه افراد به ویژه برای افراد بالای ۵۰ سال مهم است که 
سالانه معاینه بینایی را برای نظارت بر سلامت چشم خود انجام 
دهند. آمارهای بین المللی نشان می دهد این بیماری دومین 
عامل نابینایی در جهان است. علت یا مکانیسم دقیق گلوکوم 
زاویه باز در حال حاضر ناشناخته است ولی خوشبختانه افراد 
می توانند فشار چشم را مدیریت کنند هرچند هنوز درمانی برای 
این بیماری وجود ندارد. به گفته متخصصان، هم وراثت و هم 
افزایش سن می توانند در ایجاد این بیماری نقش داشته باشند. 
برخی بیماران ممکن است علائم اولیه ای مانند درد، تاری دید 
و حساسیت به نور را تجربه کنند، اما بسیاری از آن ها در اوایل 
بیماری هیچ علامتی ندارند. متاسفانه کاهش بینایی محیطی 
ناشی از گلوکوما جریانی پیشرونده و آهسته دارد که غیر قابل 
برگشت است. شواهد نشان می دهد: در نهایت، افراد مبتلا به 
این بیماری بدون درمان، بینایی کامل را از دست خواهند داد. 
با این حال، گلوکوم به ویژه در مراحل اولیه قابل درمان است. 
برای تشخیص گلوکوم، پزشکان برای تعیین فشار چشم، فرد 
را آزمایش می کنند. فشار معمولی از ۱۰ میلی متر جیوه تا ٢۱ 
میلی متر جیوه است.چ شم پزشکان برای بررسی گلوکوما معمولا 
از دستگاهی به نام تونومتر گلدمن استفاده می کنند. با این 
آزمایش، قطره ویژه ای چشم را بی حس می کند، سپس دستگاه 
به آرامی روی سطح جلوی چشم ضربه می زند. یک درمان رایج 
استفاده از قطره های چشمی است که باید به طور نامحدود ادامه 
یابد. انواع قطره ها اثرات متفاوتی خواهند داشت. برخی از قطره ها 
باعث کاهش تولید مایع داخلی چشم شده و برخی دیگر به بهبود 
خروج مایعات کمک می کنند. گفتنی است داروهای خوراکی نیز 
می توانند فشار را در چشم کاهش دهند و لیزر درمانی های جدید 
هم می تواند خروج مایع را از طریق سیستم تخلیه چشم افزایش 
دهد. البته تحت هر شرایطی، برای پایین نگه داشتن فشار در 
چشم معمولا به دارو نیاز است. در خاتمه باید توجه داشت 
گزینه های جراحی شامل نصب لوله های کوچکی به نام استنت 

است که به پاکسازی مایع چشم کمک می کنند. 

نکتــــه 
  رعایت بهداشت دهان و دندان در دیابتی ها

 کارشناس سلامت دهان و دندان دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی با اشاره به ضرورت معاینات منظم دندانپزشکی 
و آشنایی با نحوه مراقبت صحیح از دندان ها در مبتلایان 
به دیابت، بر اهمیت رعایت بهداشت دهان و دندان در این 
افراد تاکید کرد. دکتر بهناز ولی زاده گفت: دیابت یکی 
از بیماری های همه گیر و شایع در سراسر جهان است که 
گروه های سنی مختلف را درگیر می کند. به گفته وی، بسیاری 
از مبتلایان به دیابت متاسفانه از اهمیت بهداشت دهان و 
دندان آگاه نیستند و فقط درصد کمی از آنها مراجعات منظم 
به دندانپزشک دارند. ولی زاده یادآور شد: بیماری لثه، از دست 
دادن دندان، خشکی دهان، پوسیدگی های دندانی، سوزش 
دهان، اختلال چشایی، اختلال عملکرد غدد بزاقی، تاخیر در 
ترمیم زخم و بیماری کاندیدیازیس )یک نوع بیماری قارچی( 
از جمله تظاهرات دهانی مرتبط با دیابت هستند. وی مراقبت 
از دهان و دندان در مبتلایان به دیابت را بسیار مهم برشمرد 
و افزود: معاینات منظم دندانپزشکی در این افراد بسیار با 
اهمیت است و حتما مبتلایان به دیابت باید با نحوه مراقبت 
صحیح از دندان ها آشنایی داشته باشند. او تاکید کرد: افراد 
مبتلا به دیابت حتما در مراجعه به دندانپزشک باید بیماری 
خود را اطلاع دهند. این کارشناس سلامت دهان و دندان 
با اشاره به اینکه دیابت یک عامل خطر شناخته شده برای 
بیماری پریودنتال )بیماری لثه( است، بیان داشت: میزان 
تخریب بافت پریودنتال )لثه( با سطح کنترل قند خون و مدت 
زمان ابتلا به بیماری دیابت ارتباط دارد که این موضوع لزوم 
رعایت صحیح بهداشت دهان و دندان و مراجعات منظم به 
دندانپزشک را بیش از پیش مشخص می کند. وی یکی از 
مشکلات و دغدغه های بیماران دیابتی را کم شدن میزان 
بزاق در دهان عنوان کرد و افزود: کاهش میزان بزاق، قدرت 
پاکسازی دهان را کاهش می دهد و می تواند زمینه پوسیدگی 
دندان ها را فراهم کند. وی  با اشاره به تاخیر ترمیم بافت های 
آسیب دیده در دیابتی ها، گفت: این تاخیر در ترمیم بافت ها 
در مواردی نظیر کشیدن دندان یا جراحی های ایمپلنت بسیار 
تاثیرگذار است و با به تعویق افتادن بهبود زخم ها روند درمان 
را با دشواری روبه رو می سازد. وی به مبتلایان دیابت توصیه 
کرد: -۱ در فواصل زمانی منظم به دندانپزشک مراجعه کنید. 
-٢ حتما در مراجعه اول به دندانپزشک شرایط بیماری خود را 
کامل توضیح دهید. -۳ بعد از هر وعده غذایی مسواک بزنید. 
-۳ حداقل روزی یکبار از نخ دندان استفاده کنید. -۴ مراقب 
باشید هنگام استفاده از نخ دندان به لثه ها آسیب نزنید. 
-۵ روزانه لثه هایتان را معاینه کنید و در صورتی که زخم، 
التهاب، قرمزی، خونریزی از لثه، زخم عفونی یا زخم ناشی از 
دندان مصنوعی مشاهده کردید به دندانپزشک مراجعه کنید. 
-٦  برنامه درمانی خود را در نظر داشته باشید و با دندانپزشک 
خود برای انتخاب بهترین روش و زمان برای پیشگیری از 
شرایط افت قند خون )هیپوگلیسمی( صحبت کنید. -۷ برای 
پیشگیری از بیماری های دهان و دندان ضمن کنترل قندخون 

از استعمال دخانیات پرهیز کنید.

 عمــود ی  افقــی

  استفاده زیاد از لپ تاپ و موبایل در حالت 
و ظرفیت  قدرت عضلانی  خوابیده سطح 
قلبی وعروقی را کاهش می دهد و این روند 
می تواند در درازمدت عواقبی مانند مشکلات 
دیسکی، ساییدگی مفاصل و حتی پوکی 
زودرس استخوانی در پی داشته باشد. بر 
بهداشت،  اساس گزارش سازمان جهانی 
انجام ۱۵۰ دقیقه فعالیت فیزیکی با شدت 
متوسط در طول هفته می تواند علاوه بر کاهش 
مشکلاتی عضلانی و اسکلتی، احتمال ابتلا 
به سرطان های سینه و کولون را کم کند. 
افزایش میزان فعالیت های فیزیکی می تواند 
نقش مهمی در پیشگیری از این بیماری ها 
ایفا کند و فیزیوتراپیست ها می توانند در میان 
شاغلان حرف پزشکی بهترین راهنما برای 
آموزش مناسب و منطقی اینگونه ورزش ها 
و فعالیت های فیزیکی بر اساس شرایط و 
توانایی های فردی بیمار باشند. در شرایط فعلی 
رشته فیزیوتراپی از رشته های علوم توانبخشی 
است و نقش بسیار مهمی در پیشگیری، درمان 
و بازتوانی مشکلات مرتبط با سیستم های 
حرکتی و بیماری های اسکلتی عضلانی دارد و با 
توجه به زندگی شهرنشینی و زندگی سالمندی 
و کم بود تحرک و فقر حرکتی و بیماری هایی 
مانند سائیدگی مفاصل، پوکی استخوان و موارد 
مشابه، طبیعتا نقش فیزیوتراپی هم در عرصه 
پیشگیری از بروز بیماری ها و درمان و بازتوانی 
بیماران بسیار حائز اهمیت است و همکاران 
ما در خط مقدم حفاظت از سلامت مردم 
به خصوص در بهبود کیفیت زندگی بیماران 
و آحاد مردم نقش بسیار مهمی را ایفا می کنند.

 فوق تخصص گوارش و کبد کودکان، درباره 
باور اشتباه برخی افراد مبنی بر اینکه موی کوتاه 
کودک موجب قدبلند او خواهد شد، توضیحاتی 
داد. امیرحسین حسینی، گفت: هرگونه تأثیر 
اندازه مو بر قد و رشد کودک بی ربط است. 
وی افزود: قد کودک کاملا تحت تأثیر ژنتیک 
پدر، مادر و سایر اعضای خانواده است، بنابراین 
کوتاه کردن مو؛ روی رشد قد کودک اثری 
نخواهد داشت. حسینی با اشاره به اینکه تغذیه 
مناسب یا سوءتغذیه شدید بر روند رشد کودک 
اثر داد، اظهارکرد: بیماری هایی که به صورت 
سیستمیک بدن فرد را تحت تأثیر قرار می دهد 
و یا اختلالات ژنتیکی که بر هورمون های رشد 
اثر دارد، می تواند باعث مشکلاتی بر روند رشد 
شود، ولی نکته اینجاست که کوتاهی یا بلندی 
موی »سر« هیچ اثری بر اندازه قد ندارد و یک 

باور غلط و اشتباه است.

احمد موذن زاده 
 رئیس انجمن علمی  

 فیزیوتراپی

اینفوگرافیک : آرمان ملی 
 ، B6 روز خود را با نوشیدن آبگرم همراه با لیمو آغاز کنید تا مشکلات رایج بهداشتی را بدون نیاز به مصرف قرص درمان کنید. آبلیمو منبع شگفت انگیز ویتامین

آهن، پتاسیم و فیبر است. مصرف فقط یک عدد لیمو می تواند 1۷۸ درصد از میزان نیاز روزانه شما به ویتامین C را تامین کند.

خواص مصرف روزانه آبلیمو

نوشیدن آبلیمو هنگام صبح و قبل از شروع صبحانه باعث هیدراتاسیون و جلوگیری از کم آبی بدن می شود و به کاهش وزن نیز کمک 
می کند. نقش ویتامین C برای جلوگیری و مبارزه با چاقی، ثابت شده است.

اگر مبتلا به فشارخون بالا هستید، آبلیمو بنوشید. اگر در حال حاضر از دارو های فشارخون استفاده می کنید، این دارو ها را 
ترک نکنید و با پزشکتان به طور خاص درباره جایگزین کردن آب لیمو مشورت کنید.

 کمک به کاهش وزن

 تنظیم فشارخون

 آبلیمو می تواند به تقویت پوست و محافظت در برابر استرس های محیطی کمک کند و مانع ابتلا به آکنه شود. 

 بیماری کیسه صفرا عموما ناشی از التهاب و تحریک کیسه صفرا است. این نکته ثابت شده که کمبود ویتامین C در 
بدن شما را در معرض خطر این بیماری قرار می دهد. از آنجا که لیمو خاصیت ضدالتهابی دارد و منبع ویتامین C است، 

مصرف آن می تواند به پیشگیری از بیماری کیسه صفرا کمک کند.

رفع آکنه 

پیشگیری از بیماری کیسه صفرا 

  ۱- جســوروبی باک- خاتم  الانبیــا ٢- حــرف اول 
یونانی- فروغ وروشنی- واحدپرواز هواپیماهاي جنگي 
۳- افسانه گوئی- استوارومحکم- وقت چیزی یا کاری 
۴-  خون بها- صدای درد- دورویی-  بزرگتر از روســتا 
۵- درخت  زبان گنجشک- ســازگارومطلوب- آشیانه 
٦- خصلت ها- آرزوها- زوبین ۷- جای داخل شــدن- 
پادشاهی در شاهنامه- مجلس اعیان ۸- نمایشنامه ای 
از آریستوفان- جناح لشکر- شهرمدفن ناصرخسرو ۹- از 
اعضای دستگاه تنفســی- قرارداد ساختمانی- اعضای 
هیات  دولت ۱۰- فتنه وبدی- به خاطر- برد آن معروف  
است ۱۱- جزیره- ســقزفرنگی- گفت وگوی خودمانی 
۱٢- دست  مالیدن- لباس شنا- علامت مفعولی- زندگی 
کن ۱۳- شهری تاریخی در اردن- شــهری در عراق- 
حقیقت و طبیعت چیزی ۱۴- ترشح کننده- از نمازهای 

واجب- از هفت سین ۱۵- شهری در پاریس- حبوبات
 

۱- شــترمرغ آمریکایی- ژنرال فرانســوی و قهرمان جنگ جهانــی اول ٢- القا- معلم مقطع 
متوسطه-  قطار زیرزمینی ۳- آسودگی- کار بی مزدواجرت- زیاده روی وولخرجی ۴- معادل ۱٢ 
ماه-  از نشــریات- مقابل خوب- نخســت و آغاز ۵- قانون مغولی- احترام گذاشتن- خاندان وقوم 
٦-  یارکارتونی مت- ترسناک- به آرزو نرسیده ۷- اســب چاپار- ناپایدار- آهسته وآرام ۸- سد- 
درخت تسبیح- وصیت کنندگان ۹- ناظر و نگرنده- شهری در استرالیا- بی سروپا ۱۰- بندری در 
سوئد- خرمافروش- داخل ۱۱- خاک سفالگری- از شاعران ایرانی- پیشواورهبر ۱٢- معلق- برج 
فرانسه- همدم- ازحیوانات اهلی ۱۳- ازعلائم نگارشی- شهری در استان اصفهان- ماه دوم زمستان 
۱۴- مقام و درجه- جای روشنایی- انتخاب کردن ۱۵- شکل کهن نام جشن مهرگان- نوعی مار 

بزرگ



ازدواج های ناموفق؛ دلایل و راهکارها 

 داده های موجود در سایت سازمان ثبت احوال نشان می دهد 
نسبت طلاق به ازدواج در سه ماهه ابتدایی سال جاری افزایش 
یافته است. از ابتدای سال تاکنون ۷۹٢٦۰ ازدواج و ۳۷۷۰۱ طلاق 
ثبت شده که نسبت طلاق به ازدواج را به عدد ۵/۴۷ درصد رسانده 
است. نسبت طلاق به ازدواج در استان هایی چون البرز، مازندران، 
سمنان، تهران و مرکزی بحرانی تر از سایر نقاط کشور است. در ۱٢ 
استان کشور به ازای هر دو ازدواج حداقل یک طلاق ثبت شد. طلاق 
همچون سایر معضلات اجتماعی، پدیده مهم چند بعدی است که 
به طور کلی می توان آن ها را به عوامل اجتماعی و روانی- اجتماعی 
تقسیم بندی کرد بنابراین عوامل روانی- اجتماعی آن: نارضایتی، 
ناهماهنگی میان زوج ها، فشارهای عصبی و اعمال خشونت، انواع 
بدبینی و اختلالات روانی، عدم بلوغ عاطفی، عوامل اقتصادی: 
فقر، فقدان منابع مالی و امکانات، عوامل فرهنگی: سبک زندگی 
خانواده ها، قومیت ها، همگونی آداب و رسوم و نیز عوامل زیستی: 

عدم تناسب، بیماری و نازایی هستند. 
دلایل زیادی برای افزایش نرخ طلاق در کشور وجود دارد. 

برخی از این دلایل عبارتند از: 
۱. تغییر در نگرش جامعه: افراد بیشتر به دنبال تجربه زندگی 
شخصی و شادی هستند و برای رسیدن به این هدف، طلاق را یک 

راه حل می دانند. 
٢. افزایش سطح تحصیلات: افزایش سطح تحصیلات در 
جامعه، باعث شده است که زنان بیشتر در بازار کار حضور پیدا 

کنند و از استقلال مالی بیشتری برخوردار شوند. 
۳. فراگیر شدن فرهنگ انفرادی: این موضوع باعث شده است 
که افراد بیشتر به دنبال رضایت شخصی خود باشند و به ندرت به 

فکر رضایت خانواده و جامعه باشند. 
۴. مشکلات اقتصادی: مشکلات اقتصادی در کشور، مانند 
تورم و گرانی، بیکاری و اعتیاد باعث شده است که نرخ طلاق 

افزایش یابد. 
علت زیاد شدن طلاق در کشور به دلایل متعددی برمی گردد، 

از جمله: 
  تغییر شیوه زندگی: برای مثال، افراد در شهرها بیشتر کار 
می کنند و برای شروع زندگی مشترک، به دنبال کسب درآمد 
بیشتر هستند که ممکن است باعث کاهش زمانی برای صرف 

وقت با همسر و خانواده شان شود. 
  تحولات اجتماعی: به عنوان مثال، افزایش آگاهی زنان از حقوق 
و فرصت هایشان، می تواند باعث شود که زنان در کشورهایی 
مانند ایران، ازدواج را به تعویق بیندازند و در صورت وجود 

مشکلات در زندگی مشترک، بیشتر به طلاق روی بیاورند. 
  نبود تعادل در نقش های خانوادگی: در برخی موارد، نداشتن 
تعادل در نقش های خانوادگی می تواند باعث زیاد شدن نرخ 

طلاق شود. 
  فرهنگ و تربیت: فرهنگ و تربیت ممکن است نیز بر تصمیم 

یک زوج در مورد ادامه زندگی مشترک تاثیرگذار باشد. 
عوامل مختلفی برای افزایش نرخ طلاق در ایران دخیل هستند 
و برای کاهش این نرخ، نیاز به برنامه ریزی و تدابیر مناسب از سوی 
جامعه و دولت است. برای مثال، در سال ۱۳۹۹، وزارت کار، تعاون 
و رفاه اجتماعی ایران، طرحی به نام »طرح خانواده« را ارائه کرد که 
به منظور حمایت از خانواده های ایرانی و کاهش نرخ طلاق اجرا 

می شود. 
این طرح شامل اقداماتی مانند افزایش تسهیلات ازدواج، 
ایجاد مراکز مشاوره خانواده، افزایش تسهیلات ارائه شده به 
خانواده هایی که فرزندان بیشتری دارند و تشویق به ایجاد شغل 

در خانواده هاست. 
فرهنگ زندگی شاد و مسالمت آمیز زناشویی باید از همان 
دوران مدرسه، با محتوای آموزشی درخور به دانش آموزان آموزش 
داده شود و از سوی دیگر مشکلات اقتصادی با تدبیر دولت به 
حداقل رسیده و خانواده ها نیز در جهت زندگی پایدار فرزندانشان ، 
آسان گیری و پرهیز از مشاجره را با استفاده از گفت وگو جهت حل 
مساله سرلوحه قرار دهند تا زندگی پایدار و جامعه سالم پیش روی 
فرزندان سرزمین مان قرار گیرد. آموزش مهارت های زندگی، 
ارتقای ارتباط و افزایش ایمان، افزایش سواد اجتماعی و سواد 
رسانه ای، انتخاب همسر مناسب، حمایت از خانواده و توسعه 
ساختارهای حمایتی می توانند از راهکارهای کاهش طلاق باشند. 
متأسفانه پدیده طلاق بین افراد تحصیلکرده، سلبریتی ها و افراد 
مشهور زیاد است. همچنین سن طلاق نیز بالا رفته و خانواده هایی 
هستند که بعد از ٢۰ الی ۳۰ سال  زندگی مشترک به فکر طلاق 
می افتند که این امر بیش ترین آسیب را به فرزندان وارد می کند. 
طلاق تبعات جبران ناپذیر اجتماعی فراوانی دارد که باید مسئولین 
کشور به این مهم توجه ویژه ای داشته باشند. به طور کلی پیشگیری 
از طلاق نیازمند تلاش همه جانبه ای از جمله ارتقای فرهنگ و رفع 
موانع اجتماعی و سیاسی است که با همکاری مسئولان، خانواده ها 

و افراد می توان به آن دست یافت. 
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پیشنهاد به راهنمایی و رانندگی
اتصال انشعاب فاضلاب منطقه٢ تهران در خیابان جانبازان 
)بلوار مرزداران( آغاز شده از راهنمایی و رانندگی شهرک 
آزمایش تقاضا داریم برای جلوگیری از ایجاد هرج و مرج 
خودروها در این خیابان باریک و دوطرفه، نسبت به یک طرفه 

اعلام کردن خیابان جانبازان اقدام نماید.
 محمدی از ساکنان محل  

جمع آوری معتادین
جا دارد مسئولان نیروی انتظامی نسبت به جمع آوری 
معتادین میدان میوه  و تره بار مرکزی اقدامات لازم را انجام 
دهند زیرا این میدان تبدیل شده است به مکانی برای معتادان 

زیادی که برای مردم مزاحمت ایجاد می کنند. 
احدی از تهران

                       881۰۵۰۰7                 
روی خط آرمان ملی

مراقب حمله گاندوها باشید
سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست 
سیستان و بلوچستان گفت: جریان های آبی 
فصلی موسوم به بارش های مونسون موجب 
جابه جایی گاندوها در مناطق جنوب استان 
می شود. به گزارش محیط زیست استان، 
محمدرضا علیمرادی توضیح داد: با شروع 
بارش های فصلی و ایجاد جریان های آبی در 
جنوب استان علاوه بر خطر بروز سیلاب در 
منطقه، موجب جابه جایی تمساح پوزه کوتاه یا 
همان گاندوها بین آبگیرها و هوتک ها می شود 
که مردم باید به شدت مراقب حمله آنها باشند. 
او تأکید کرد: شهروندان نسبت به تردد در 
مناطق سیلابی، حاشیه رودخانه باهوکلات، 
هوتک ها، مرداب ها و مناطق حاشیه ای که 
محل تجمع آب های راکد است خودداری 
حفاظت  کل  اداره  سرپرست  کنند.  
محیط زیست سیستان و بلوچستان گفت: 
احتمال حضور گاندوها در زیستگاه های 
انسانی از قبیل روستاها، کنار رودخانه های 
دوردست از حوزه زیستی یا در سایر مناطق 
باتوجه  به جریان های آبی، وجود دارد و به تمام 
هم استانی ها، مسافران و گردشگران توصیه 
می شود از حضور در کنار رودخانه ها، آبگیرها 
یا هوتک ها و سایر مناطقی که در مسیر آب 

بوده، خودداری کنند. 

 حدود 3۰ هزار دستفروش
 در تهران 

 علیرضا زاکانی شهردار تهران با بیان این که 
دستفروشی در تهران نیاز به ساماندهی دارد، 
بیان کرد: حدود ٢۰ الی ۳۰هزار و شاید بیشتر 
دستفروش در تهران وجود دارد که بخش 
عمده شان داخل مترو هستند و یک بخش 
هم در خیابان ها و معابر قرار دارند و ما به دنبال 
این هستیم که آنها را ساماندهی کنیم.  او در 
گفت وگو با ایلنا، درباره ساماندهی دستفروشان 
اطراف حریم تئاتر شهر و بحث بازگشت آنها 
به این محدوده گفت: ان شاا... بازنمی گردند 

برای شان جای دیگری درست می کنیم. 
به گفته زاکانی: با ساماندهی دستفروشان به 
دنبال این هستیم که آنها که از این مسیر ارتزاق 
می کنند، مسئولیت کار خودشان را بپذیرند و از 

طرفی دیگر متعرض حریم ها نشوند. 

 ساخت 18۰ هزار واحد
 در طرح تامین مسکن

مهدی هدایت، مدیرعامل سازمان نوسازی 
شهر تهران از برنامه ریزی برای ساخت ۱۸۰ 
هزار واحد مسکونی در قالب »طرح تامین 
مسکن« در سطح پایتخت خبر داد و گفت: 
در دوره کنونی مدیریت شهری تهران ۳ هزار 
و ۸۰۰ هکتار از اراضی اراضی و عرصه های 
ناکارآمد و بلااستفاده در قالب ٢٦ طرح 

بازآفرینی شهری تعیین تکلیف شده اند. 
هدایت در پاسخ به این سوال که شهرداری 
تهران دقیقا چه نقشی در طرح تامین مسکن 
دارد، به ایلنا توضیح داد: شهرداری تهران 
در طرح تامین مسکن که از طریق قرارگاه 
جهادی پیگیری می شود، نقش تسهیل گری و 
مانع زدایی دارد و سعی می کند با مساعدت در 
صدور مجوزها و سرعت بخشی به فرآیندهای 
مربوطه، از کنشگران و فعالان تولید مسکن 
پشتیبانی کند. تدوین بسته های تشویقی و 
تهیه طرح های بازآفرینی از جمله اقدامات 
انجام شده توسط شهرداری در این راستا 
است که توانسته شرایط مناسب تری را برای 
ساخت وساز در شهر، به ویژه در بافت های 

فرسوده و ناکارآمد فراهم کند. 

مسیر رفت و برگشت متروی پرند 
تکمیل شد

به گزارش پایگاه خبری شهر، محسن 
هرمزی در خصوص افتتاح متروی پرند در 
هفته دولت گفت: متروی پرند ۹۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد و دو خط رفت و برگشت 
آن تکمیل شده است. عملیات ساختمانی 
ایستگاه پرند هم رو به اتمام است.  او افزود: 
دو تا سه گیر برای افتتاح این ایستگاه در حوزه 
برق رسانی وجود داشت که در حال حل شدن 
است. پروژه به مرحله غیرقابل بازگشت رسیده 
و به فاز بهره برداری رفته است. با این اتفاق 
٢۰ کیلومتر مسیر دوخطه جمعا ۴۰ کیلومتر 
مسیر به خطوط اضافه می شود.  گفتنی است، 
با بهره برداری از این خط مسیر تجریش تا پرند 

در یک ساعت طی می شود. 

 خسارت ۵۰ میلیاردی
 پل های تاریخی لرستان 

با توجه به سیل سال ۱۳۹۸ به ویژه سیل 
ویرانگر ۱٢ فروردین ماه این سال که بسیاری 
از صاحب نظران، دوره بازگشت آن را حدود 
۵۰۰ سال تخمین زدند، بخشی از پل های 
تاریخی مسیر رودخانه کشکان دچار آسیب 
جدی شدند و پل تاریخی کَل هُرت هم یکی از 
این پل ها بود که هم اکنون چشم انتظار اعتبار 
برای مرمت و بازسازی است.  مهدی پازوکی 
مدیرکل مدیریت بحران استانداری لرستان 
در گفت وگو با ایلنا، کوتاهی میراث در ارائه 
گزارش دقیق برآورد خسارات سیل و اعتبارات 
مورد نیاز برای مرمت را به عنوان یکی ازدلایل 
عدم موفقیت در تامین اعتبارات مرمت پل های 

تاریخی در زمان وقوع سیل برشمرد. 

آرمان ملی: پیشتر فکر می کردیم، که آلودگی هوا 
متعلق به هوای سرد و اوج آن در زمستان و ماه های سرد 
سال است اما آلوده شدن هوا در روزهای گرم و البته 
داغ ترین روزها این معادله ذهنی ما را به هم زد. روز گذشته 
در خصوص آلودگی هوای تهران، این پایتخت پرازدحام، 
محمدمهدی میرزایی قمی، مدیرعامل شرکت کنترل 
کیفیت هوای تهران گفته است که مردم تهران در۸۰۰۰ 
روز، ۵۵۷۸ روز هوای مطلوب و ٢۴٢٢ روز هوای نامطلوب 
تنفس کردند؛ به عبارتی ۷۰ درصد روزها هوای پایتخت، 

مطلوب و ۳۰ درصد روزها نامطلوب بود. 
کارشناسان و فعالان محیط زیست هم هراز چندگاهی 
نسبت به آلودگی هوای پایتخت هشدارهایی می دهند و 
مدیران را در تیررس اتهام کوتاهی قرار می دهند مثل این 
جمله که »مدیریت شهری جدید تهران به تمام تجربه های 
جهانی بی توجه است«؛ این صحبت های محمد درویش، 
فعال محیط زیست است با این ادامه که تجربیاتش حکایت 
از این دارد که ذرات کوچک تر از ۱۰ میکرون در هوای 

تهران در حال افزایش است. 
او درباره علت افزایش آلودگی تهران در تابستان به 
»انتخاب« گفته: با توجه به اینکه ما چند سال است که 

در تابستان شاهد آلودگی و گرما هستیم، انتظار چنین 
وضعیتی را داشتیم. در حقیقت این سوال را باید مراکز 
پژوهشی معتبر دانشگاهی پاسخ دهند. مراکز دانشگاهی 
در تهران که بیش ترین جمعیت متخصص را دارد وقتی 
گزارشی نمی دهند چه انتظاری از شهرهای دیگر می رود. 
تجربیات من حکایت از این دارد که ذرات کوچک تر از 
۱۰ میکرون در هوای تهران در حال افزایش است. تمام 
مناطق اطراف تهران به شدت در حال خشک شدن 
است. تهران مثل یک جاروبرقی منابع آبی که سهم این 
سرزمین بوده است را می بلعد. این مسئله سبب شده که 
رطوبت سطح خاک در مناطق جنوبی تهران کاهش یابد. 
ما تمام تالاب های تهران را از دست داده ایم و این پهنه ها 
که زمانی به یکدیگر متصل بودند و در ثبات اکولوژیک 
منطقه نقش تعیین کننده داشتند کاملا خشک شده اند. 
رودخانه کرج و قم رود و جاجرود و قره سو یک در زمانی 
ما کاملا خشک  به سمت تالاب ها حرکت می کردند ا

شده اند. 
به گفته این کارشناس محیط زیست: در زمان گرما، 
خشک شدن اطراف تهران تشدید می شود و کانون های 
فرسایش بادی شکل می گیرد. گزارش کمیته خشکسالی 

بیان می کند که میانگین دما هرساله افزایش می یابد و باران 
نیز کم شده است. ما متاثر از تغییر اقلیم هم هستیم و پدیده 
خشک شدن سطح خاک و از بین رفتن پوشش گیاهی را 
تشدید می کند. یک زمان فاضلاب ها مجال رفتن به یک 
سری مناطق پیدا می کرد اما الان آن ها را هم می فروشند. 
اراضی کشاورزی که می توانست سطح خاک را مرطوب 
نگه دارد از گردونه خارج شده است. برداشت شن و ماسه از 
دشت شهریار نیز به شدت افزایش پیدا کرده و فعالیت های 
آبی مختلف در پاکدشت ورامین و جنوب کرج متاسفانه 
در معرض خشکی اند و نمی توانند خاک را مثل سابق 
حفاظت کنند. این عوامل باعث شده بار آلایندگی تهران 

افزایش یابد. 
این فعال محیط زیست، سپس در رابطه با نقش بنزین 
بی کیفیت در آلودگی تهران اشاره کرده است که کیفیت 
سوخت خودرو ها به عنوان مهم ترین عامل تولید آلودگی 
در تهران باید در نظر گرفته شود. آخرین مطالعات شرکت 
کنترل کیفیت هوا نشان می دهد که ۸٢ درصد علت انتشار 
گاز آلاینده مربوط به خودروهاست. بنابراین احتمال اینکه 
افت کیفیت سوخت و کاربراتور خودرو ها در آلودگی تاثیر 

داشته باشد زیاد است. 

یک فعال محیط زیستی گفته تمام مناطق اطراف تهران در حال خشک شدن است

تمام تالاب های تهران را از دست داده ایم

 حسین معافی
 فعال اجتماعی

  از اخبار داغ که بگذریم به این شعر
 اخوان ثالث، نقبی می زنیم که هوا بس 

ناجوانمردانه سرد و البته در اینجا گرم است. سرد 
هم هست به این واسطه که شهروندان امکانات 
لازم برای هیچ کدام نه سرما و نه گرما را ندارند. 

کولرهای شهروندان توان خنک کردن هوا را ندارد 
و قبض کولرهای گازی آن قدر بالا می آید که آنها 
هم که این وسیله را دارند ترجیح می دهند از آن 

استفاده نکنند! حالا تصورش را کنید در جای 
جای این کشوری که شهرهایش داغ کرده اند، 

عده ای کولر آبی هم نداشته باشند!

آرمان ملی: هوا گرم است نه گرمایی روح بخش و جان افزا که 
نفس گیر و عرق ریزان است و عطشی سیری ناپذیر که تردد در 
شهری که امکانات سرمایشی مناسبی برای شهروندانش ایجاد 

نکرده آن را خیلی بیشتر از دو چندان و تحمل ناپذیر می کند. 
در پایتخت اگر تردد کنید، تنها چیزی که به عنوان خنک 
کننده ها به چشمتان می خورد، همین قطرات ریز آب است 
که برخی مغازه ها با هزینه شخصی خود در هوا و بالای سر 
مشتری هایشان می افشانند. نه سایبانی، نه خنک کننده ای و نه 
مسیرهای تعبیه شده سایه داری؛ هرچه هست تیغ داغ آفتاب است 
که راه گریزی از آن نیست و تازه بر اساس برخی طرح های جدید 
شهری به منظور صرفه جویی در مصرف آب، آبیاری بوستان ها و 
فضاهای سبز خصوصا فضاهای سبز بزرگراه ها فعلا متوقف شده اند 
و به جای افزایش پارک ها و فضاهای سبز برای مقابله با گرما، 
ساختمان ها و برج ها در همه جا قد کشیدند و اسف بارتر از همه 
قطع درختان و تخریب باغاتی  توسط عده ای سودجو بوده که در 
سال های طولانی تهران را از آن خطه خوش آب و هوا و رویایی 
به مکانی نیمه بیابان، خشک بدل کرده. اینکه چه می شود و چه 
فرآیندی طی می شود تا برخی باغات به راحتی تخریب و مجوز 
ساخت و ساز آن ها صادر می شود بحث این شماره و این روز گرم 
ما نیست. اینکه چه عوامل و دلایلی هم این گرمای طاقت فرسا 
را تشدید کرده اند هم همین طور. در حال حاضر در شرایطی 
از گرمای هوا گرفتار آمده ایم که شاید تنها منتظر شنیدن خبر 
تعطیل شدن و البته دورکاری برای جلوگیری از گرما زدگی و فرار 
از شر اشعه فرابنفش باشیم.  آنچه مورد توجه مسئولان فعلی واقع 
شده و در طول گزارش به آن خواهیم پرداخت. اما در این باره که 
مدیران شهری برای پیشگیری از بیمار شدن شهروندان و بر اثر 
گرمای زیاد و آسان تر شدن تردد آن ها در شهر چه کرده اند، نگاهی 
به کشور های دیگر انداختیم و آب نماها و تصاویری از سایبان ها 
و فضاهای وسیع سبز و بسیاری فعالیت های دیگری که برای 
شهروندانشان ترتیب داده اند تا حد زیادی ما را به فکر فرو برد. 
برای پیگیری بیشتر تقریبا به همه اعضای شورای شهر تهران در 
ششمین دوره آن تماس گرفتیم که متاسفانه هیچکدام پاسخگوی 
این رسانه نبودند. قصد داشتیم جویای این مطلب باشیم که 
چه فعالیت هایی برای مواجهه با گرمای زیاد انجام شده و البته 
فعالیت هایی که در مقابله با یخبندان و زمستان سخت پایتخت 
هم صورت گرفت، از مقابل چشمانمان گذشت.  به هر صورت، 
اخبار روز گذشته در کنار رسیدن دمای تهران به ۴۰ درجه، توصیه 
مسئولان و کارشناسان محیط زیست است به شهروندان که مراقب 
اشعه فرابنفش باشند و البته مهم تر اینکه وزارت بهداشت درباره 
گرمازدگی شدید در امروز و روزهای آینده هشدار داده و تعطیلی 
آخر هفته را برای شهرهایی که دمای بالا دارند را پیشنهاد کرده. 
نماینده های مجلس هم  بیکار نماندند؛ پیش تر اقبال شاکری 
پیشنهاد تعطیلی را داده بود؛ روز گذشته هم همایون سامه یح و 

معین الدین سعیدی درباره  این تعطیلی حرف هایی زدند. 

    اخبار داغ 
آسمان تهران، امروز ۱۰مرداد، با حداقل دمای ٢۸ و حداکثر 
دمای ۳۹ درجه سانتیگراد و در روز چهارشنبه ۱۱مرداد با حداقل 

دمای ٢۸ و حداکثر دمای ۴۰ درجه سانتیگراد پیش بینی می شود. 
۴۰ درجه دمای بالایی و البته خطرناکی است برای شهروندانی که 
باید از خانه بیرون بروند آن هم در اوج گرما. این تنها مربوط به 
تهران نیست بسیاری از شهرهای کشور هم همین وضعیت را 
دارند؛ شهرهای جنوبی هم که همیشه به بالا بودن دما عادت 
داشته اند در شرایطی قرار گرفته اند که دیگر تاب تحمل خود را 
از دست بدهند. یکی از مواردی که خصوصا امسال بیشتر به آن 
توجه می شود بحث اشعه فرابنفش است و تذکر در مورد خطرات 
آن با افزایش گرمای بی سابقه؛ کارشناسان می گویند بر اساس آمار 
سامانه های جهانی هواشناسی،  تابستان سال جاری از گرم ترین 
روزها و شب های یک دهه گذشته است و بنابر اعلام متخصصان 
امروز یعنی سه شنبه، میزان اشعه ماورای بنفش خورشید در تهران 
شدید است و مردم باید اقدامات حفاظتی را مورد توجه قرار دهند تا 

از خطرات و آسیب های این اشعه خطرناک در امان باشند. 
خبرگزاری فارس از زبان جهانگیر پرهمت، عضو هیات علمی 
پژوهشکده آبخیزداری با اشاره به افزایش سطح اشعه فرابنفش، 
نوشته: ماندن در خانه، استفاده از پوشش های ضد اشعه فرابنفش 
و نرفتن به ارتفاعات از جمله اقداماتی است که در این شرایط 
باید در دستور کار قرار گیرد. در ادامه توضیحات آمده که اولین 
خطر خورشید برای ما به شکل اشعه ماوراء بنفش که جزء تابش 
خورشید است بعد هم از آسیب به چشم و پوست و ایجاد انواع 
سرطان ها صحبت و استفاده از کلاه و عینک و غیره را گوشزد کرده. 

   شربت آبلیمو
بله؛ گرمای هوا به حدی رسیده که وزارت بهداشت پیشنهاد 
تعطیلی آخر هفته را مطرح کرده؛ برخی نماینده های مجلس 
هم همین طور؛ در حالیکه سعید کریمی، معاون درمان وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از آماده باش مراکز درمانی برای 
روز های گرم این هفته خبر و نسبت به گرمازدگی شدید شهروندان 
هشدار داده، وزیر بهداشت پیشنهاد کرده که شهرهای بالای ۴۰ 

درجه آخر هفته تعطیل شوند. 
کریمی با اشاره به هشدار های هواشناسی مبنی بر گرم شدن 
هوا در سه روز آینده، گفته: تمام مراکز درمانی در آماده باش برای 
پذیرش افراد گرمازده و بیماران پرخطر قرار دارند؛ کودکان زیر ۴ 
سال و افراد بالای ٦۵ سال و افراد پرخطر همچون بیماران قلبی، 
دیابتی، افراد دارای فشار خون در معرض گرمازدگی هستند و باید 
خودمراقبتی بیشتری داشته باشند؛ در روز های بسیار گرم چند 
روز آینده، افراد حتی الامکان نباید بین ساعات ۱۰ تا ۱٦ از منزل 
خارج شوند و در صورت پیدا شدن علائم شدید گرمازدگی باید 

فرد به اورژانس و پزشک منتقل شود. 
این مسئول، ضعف، بی حالی، تشنگی شدید، گرفتگی عضلات، 
افت فشار خون، غش، بیهوشی، ضعف شدید و در موارد شدید 
حتی به کما رفتن فرد را از علائم گرمازدگی دانسته و گفته در 
چنین وضعیتی فرد باید از گرما و آفتاب دور نگه داشته و در سایه 

یا جای خنک قرار داده شود. 
از طرفی گفته خوردن آب و مایعات خنک مثل شربت آبلیمو و 
قرار گرفتن در مکان های خنک توصیه همگانی است. مایعات بدن 

باید در روز های گرم تأمین شود. 

   تاسف برای گرما
همان طور که به صحبت های وزیر بهداشت اشاره شد، بهرام 
عین اللهی، در حاشیه مراسم روز ملی اهدای خون در جمع 
خبرنگاران، با اشاره گرمای بی سابقه هوا در کشور، گفته: سلامت 
مردم عوامل مختلفی دارد که بخشی از آن محیطی است و ممکن 
است سلامت را به خطر اندازد؛ به عنوان مثال در زمستان موضوع 
آلودگی هوا را داریم که اگر به میزان خاصی برسد مجبور به 

تعطیلی هستیم. 
او اظهار تاسف کرده که امسال با گرمای بی سابقه ای مواجه 
شدیم که وقتی از ۴۰ درجه بالاتر رود می تواند سلامت را دچار 
اختلال کند؛ به ویژه این موضوع در افراد سالخورده، مبتلایان به 

بیماری های زمینه ای و کودکان بیشتر دیده می شود. 
عین اللهی به پیشنهاد خود اشاره کرده و گفته: در هر شرایطی 
که عوامل محیطی سلامت مردم را دچار مشکل کند وزارت 
بهداشت وارد می شود و با توجه به پیش بینی سازمان هواشناسی 
برای گرمای آخر هفته که احتمال می دهیم درجه حرارت بالا 
رود ما پیشنهاد تعطیلی را به هیات دولت دادیم که برای سلامت 
مردم هر وقت درجه حرارت بالا رود تعطیلی لازم است و امیدواریم 
پیشنهاد ما را بپذیرند که این موضوع بسته به پیش بینی سازمان 
هواشناسی تا آخر هفته برای مناطق مورد نیاز مشخص می شود. 

   مردم خودشان را تطبیق می دهند 
از طرفی همایون سامه یح، عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
هم درباره پیشنهاد وزارت بهداشت برای تعطیلی آخر هفته 
مناطق دارای دمای بالاتر از ۴۰ درجه با تاکید بر اینکه مردم این 
مناطق توانایی تطابق با هوای گرم را دارند، گفته است که طرح این 
پیشنهاد از سوی وزیر بهداشت در راستای وظایف این وزارتخانه 
بوده است اما باید فکری کنیم تا با این تعطیلی مشکلی برای مردم 

در حوزه مسائل اقتصادی و معیشتی ایجاد نشود. 
او گفته که تجربه حضور و خدمت در مناطق گرمسیر و جنوبی 
کشور را داشته و توضیح داده که در این مناطق در دورانی که 
ساعت آغاز به کار ادارات در کشور ۷ و ۳۰ دقیقه بود، در نقاط گرم 
کشور کارکنان و کسبه در این مناطق زودتر آغاز به کار می کردند 
و در طول روز، زمان اوج گرما را در منزل سپری می کردند و پس 

از فروکش کردن اوج گرما مجدداً کار خود را از سر می گرفتند. 
از طرف دیگر، نماینده مردم چابهار در مجلس هم گفته با توجه 
به شدت بی سابقه گرمای هوا در جهان و ایران به نظر می رسد 
بتوان با تعطیلی ادارات و دستگاه های اجرایی نسبت به حفظ 
سلامت مردم اقدام کرد. معین الدین سعیدی با اشاره به اطلاعیه 
وزارت بهداشت مبنی بر گرمای بی سابقه هوا در روزهای آینده و نیز 
پیشنهاد وزیر بهداشت تعطیلی آخر هفته در شهرهای بالای ۴۰ 
درجه ادامه داده که این اقدام باعث صرفه انرژی می شود و با توجه 

به شرایط موجود از این پیشنهاد حمایت می کنم. 
 چهارم مرداد هم اقبال شاکری با اشاره به افزایش دمای هوا در 
هفته پیش رو و هفته آینده)یعنی این هفته( گفته بود: مطابق اخبار 
هواشناسی، شاخص اشعه فرابنفش به سطح بسیار زیاد رسیده و 

همین مسئله می تواند سلامت مردم را دچار مشکل کند. 

مسئولان نسبت به گرمازدگی شدید 
در چند روز آینده هشدار داده اند

با شدت گرفتن گرما در ایران وزارت بهداشت پیشنهاد تعطیلی 
آخر هفته را مطرح کرده؛ نمایندگان مجلس هم همین طور

 هــــــــوا 
 بس ناجوانمردانه 

گرم است!
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کلاهبرداری با ادعای فروش سوالات کنکور
فرمانده انتظامی شهرستان فردیس از دستگیری شخصی که با 
ادعای فروش سوالات کنکور اقدام به چندین فقره کلاهبرداری از 
کاربران فضای مجازی کرده بود، خبر داد. سرهنگ کامران ملکی 
گفت: ماموران پلیس فتای شهرستان فردیس در حین رصد 
فضای مجازی با یک کانال تلگرامی که ادعای فروش سوال های 
کنکور را داشت، مواجه شدند. وی افزود: پس از بررسی های 
تکمیلی، ماموران متوجه شدند که گرداننده این کانال تلگرامی با 
ادعای اینکه به سوال های کنکور دسترسی دارد، اقدام به اخاذی 
و کلاهبرداری از کاربران می کند. فرمانده انتظامی شهرستان 
فردیس تصریح کرد: بلافاصله با انجام اقدامات فنی و پلیسی 
هویت گرداننده این کانال شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی 
در یک عملیات غافلگیرانه در شهر فردیس دستگیر شد. این مقام 
انتظامی با اشاره به اعتراف متهم به کلاهبرداری از طریق ایجاد 
کانال تلگرامی و ادعای فروش سوال های کنکور، اظهارداشت: 
متهم پس از دریافت وجوه از کاربران فضای مجازی با ارسال 
پرسش های تقلبی از این طریق اقدام به کلاهبرداری از شهروندان 
می کرد. سرهنگ ملکی در پایان با اشاره به انجام تحقیقات 
تکمیلی بر روی این پرونده، خاطرنشان کرد: به کاربران فضای 
مجازی توصیه می کنیم از اعتماد بی مورد به شبکه ها و صفحات 

اینترنتی خودداری کنند.

دستگیری مامور قلابی 
فرمانده انتظامی شهرستان تبریز از دستگیری فردی که خود 
را مامور پلیس آگاهی معرفی و از شهروندان اخاذی می کرد، خبر 
داد. سرهنگ رمضان الهوردیان بیان داشت: برابر گزارش واصله 
از مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ شخصی مبنی بر اختلاف حساب 
با فردی به هویت معلوم و معرفی خود به عنوان مامور پلیس 
آگاهی، موضوع سریعا در دستور کار ماموران انتظامی کلانتری 
۱۹ اندیشه قرار گرفت. وی افزود: ماموران با حضور در محل مغازه 
شاکی و تحقیقات لازم متهم را شناسایی و در محل دستگیر 
کردند. فرمانده انتظامی شهرستان تبریز تصریح کرد: متهم در 
بازجویی های فنی به بزه ارتکابی خود اعتراف و مقداری طلا و 
یک عدد شوکر، اسپری و چاقو کشف و همچنین در بررسی ها 
مشخص شد ۱۰ فقره سابقه سرقت با یک دستگاه خودروی 
سواری داشته است.  سرهنگ الهوردیان اضافه کرد: متهم پس از 
تکمیل تحقیقات با معرفی به مرجع قضائی طی قرار مناسب روانه 
زندان شد. این مقام انتظامی به شهروندان توصیه کرد: در صورت 
مشاهده چنین مواردی صرفا به معرفی فرد به عنوان پلیس قانع 
نشده و جهت پیشگیری از سوءاستفاده از نام پلیس حتما با ۱۱۰ 

تماس داشته باشند.

عاملان تیراندازی دستگیر شدند
فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان از شناسایی و دستگیری 
عاملان تیراندازی در شهرستان زاهدان و کشف یک قبضه سلاح 
از متهمان خبر داد. سردار دوستعلی جلیلیان اظهار کرد: به دنبال 
اعلام مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰مبنی بر تیراندازی به سمت 
یک شهروند در شهرستان زاهدان، بلافاصله اقدامات تخصصی 
ماموران پلیس برای شناسایی و دستگیری عوامل این تیراندازی 
آغاز شد. وی افزود: با تحقیقات میدانی و تخصصی ماموران پلیس 
اطلاعات و امنیت عمومی مشخص شد شخصی به دلیل اختلافات 
قبلی با سلاح کمری به سمت یک شهروند اقدام به تیراندازی کرده 
که علاوه بر ایجاد رعب و وحشت عمومی، موجب ایجاد جراحت 
به وی شده و سپس از محل متواری شده است. فرمانده انتظامی 
سیستان و بلوچستان تصریح کرد: بلافاصله اقدامات ویژه پلیس 
برای دستگیری متهمان متواری آغاز شد که در نهایت با اشراف 
اطلاعاتی، عامل اصلی تیراندازی و همدستش در مخفیگاهشان در 
یکی از محلات شهرستان زاهدان شناسایی و در عملیاتی ضربتی 
دستگیر شدند. وی با اشاره به کشف یک قبضه سلاح کلت کمری 
از مخفیگاه متهمان، بر عزم جدی پلیس در برخورد با مخلان نظم 

و امنیت عمومی تأکید کرد.

دستگیر ی سارقان اماکن خصوصی 
فرمانده انتظامی استان البرز از دستگیری اعضای باند سارقان 
غیربومی اماکن خصوصی در شهر  کرج با ۳۰ فقره سرقت خبر داد. 
سردار حمید هداوند گفت: در پی دستگیری یک سارق اماکن 
خصوصی توسط کلانتری ۱۱ مرکزی شهر کرج و ارجاع پرونده 
برای انجام تحقیقات تکمیلی به پلیس آگاهی استان، رسیدگی 
تخصصی به موضوع در دستور کار اداره مبارزه با سرقت قرار گرفت. 
وی افزود: برابر بررسی های صورت گرفته مشخص شد سارقان با 
پوشش کارگران فضای سبز شهرداری، اماکن خصوصی خالی از 
سکنه را شناسایی و با استفاده از یکدستگاه پیکان وانت سرقتی، 
اقدام به سرقت وسایل داخل ملک خصوصی می کنند. این مقام 
ارشد انتظامی اضافه کرد: در ادامه با انجام تحقیقات تخصصی 
و به کارگیری اقدامات فنی و پلیسی هویت سارقان که از اوباش 
سابقه دار یکی از استان های همجوار بودند شناسایی و با دریافت 
نیابت قضائی هر ۳ نفر آنها دستگیر شدند. سردار هداوند با بیان 
اینکه متهمان در تحقیقات تکمیلی به انجام ۳۰ فقره سرقت از 
اماکن خصوصی در شهرهای کرج، شهریار و ملارد اعتراف کردند، 
افزود: همچنین ٢ مالخر اموال مسروقه نیز در خصوص این پرونده 
دستگیر و در بازرسی از مخفیگاه آنها تعداد زیادی لوازم سرقتی 
از قبیل لوازم خانگی، سنگ فرز، دستگاه جوش و غیره کشف شد. 
سردار هداوند در پایان از شناسایی همه مالباختگان خبر داد و 
ادامه داد: با تکمیل پرونده متهمان به همراه مالباختگان برای انجام 

مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی شدند.

کــوتــاه

انهدام باند سارقان سابقه دار
فرمانده انتظامی شهرستان قدس از انهدام باند 
سارقان سابقه دار توسط ماموران پلیس آگاهی و 
کشف اموال مسروقه خبر داد. سرهنگ شاهپور 
فلاحی گفت: در پی اعلام شکایت تعدادی از 
شهروندان مبنی بر سرقت اموال و اجناس صنفی، 
موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران 
پلیس آگاهی شهرستان قدس قرار گرفت. فرمانده 
انتظامی شهرستان قدس افزود: ماموران انتظامی در 
بررسی های میدانی و اقدام فنی موفق به شناسایی 
سارقان شده و با اخذ دستور قضائی وارد مخفیگاه 
آنان شده و علاوه بر کشف مقادیر قابل توجهی اقلام 
سرقتی، هر دو سارق را در شهرستان قدس دستگیر 
و به پلیس آگاهی انتقال دادند. این مقام انتظامی با 
بیان اینکه ارزش اموال کشف شده بالغ بر ۸ میلیارد 
ریال بوده است، تصریح کرد: با اعتراف صریح متهمان 
و شناسایی مالخران اشیای سرقتی، ماموران پلیس 
آگاهی با اخذ دستور نیابت قضائی، ۳ مالخر را نیز در 
شهرستان های همجوار دستگیر شدند. سرهنگ 
فلاحی بیان داشت: در این خصوص پرونده مقدماتی 
تشکیل و هر ۵ متهم جهت سیر مراحل قانونی 
تحویل مراجع قضائی شدند. فرمانده انتظامی 
شهرستان قدس در پایان خاطرنشان کرد: پلیس با 
تمام توان و به صورت شبانه روزی در تلاش است تا 
امنیت و آرامش را در جامعه نهادینه کند و همکاری 
شهروندان در خصوص معرفی سارقان، مجرمان و 
مخلان نظم و امنیت عمومی برای برخورد قاطعانه و 
قانونی پلیس با این افراد، می تواند این روند را تسریع 
بخشیده و احساس امنیت را در جامعه افزایش دهد.

توقیف تریلی با 1۰۰ کیلو تریاک
فرمانده انتظامی استان از کشف ۱۰۰ کیلو و 
۹۰۰ گرم تریاک در بازرسی از یکدستگاه تریلی 
در شهرستان خوسف خبر داد. سرهنگ حسن 
شجاعی نسب اظهار داشت: مأموران فرماندهی 
انتظامی استان خراسان جنوبی هنگام کنترل 
خودروهای عبوری به یکدستگاه تریلی که از 
نهبندان به سمت اصفهان درحرکت بود، مشکوک 
شدند و خودرو را جهت بررسی بیشتر متوقف 
کردند. وی بیان داشت: مأموران پس از هماهنگی 
با مقام قضائی در بازرسی از تریلی، مقدار ۱۰۰ کیلو 
و ۹۰۰ گرم تریاک که به طرز ماهرانه ای جاساز 
شده بود کشف کردند. فرمانده انتظامی استان 
خراسان جنوبی افزود: ماموران در این رابطه تریلی را 
توقیف و متهم را دستگیر و با تشکیل پرونده جهت 
سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی کردند. 
این مقام ارشد انتظامی به قاچاقچیان موادمخدر 
و سوداگران مرگ هشدار داد: رزمندگان پلیس 
به صورت شبانه روزی با چشمانی بیدار تحرکات 
اشرار و برهم زنندگان نظم و امنیت عمومی را رصد 
می کنند و اجازه ناامنی و جولان به مخلان امنیت 

نخواهند داد.

 توقیف تجهیزات پزشکی
 در آزادراه

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان البرز از 
توقیف بیش از ٢ هزار قلم انواع تجهیزات پزشکی 
خارج از شبکه توزیع توسط ماموران اداره مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز خبر داد. سرهنگ حسنعلی 
پارسافر شناسایی و برخورد با مخلان اقتصادی و 
متخلفان فروش دارو خارج از شبکه توزیع را یکی از 
اولویت های پلیس در سال ۱۴۰٢ برشمرد و گفت: 
در این راستا ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز استان حین گشت زنی در محور تهران- کرج 
به یکدستگاه پژو مظنون و آن را متوقف کردند. 
وی افزود: پس از هماهنگی قضائی در بازرسی از 
خودرو ٢ هزار و ۱۳۵ قلم انواع تجهیزات پزشکی 
خارج از شبکه توزیع کشف شد. این مقام انتظامی 
تصریح کرد: برابر نظر کارشناسان ارزش اموال 
توقیفی یک میلیارد ریال برآورد شده که با هماهنگی 
قضائی این محموله تحویل معاونت غذا و دارو 
دانشگاه علوم پزشکی استان شد. سرهنگ پارسافر 
به تکمیل پرونده و تحویل متهم به مراجع قضائی 
اشاره و تصریح کرد: پلیس با افرادی که ضمن 
قاچاق و احتکار دارو قصد ضربه زدن به سلامت 
عمومی شهروندان را دارند برخورد جدی می کند 
و مردم در صورت اطلاع از هرگونه فعالیت افراد 
سودجو درخصوص تهیه و توزیع داروهای غیرمجاز، 
می توانند مراتب را از طریق تلفن ۱۱۰ به پلیس 

اطلاع دهند.

فرمانده انتظامی شهرستان قشم از انهدام باند ۳ 
نفره سرقت در این شهرستان مرزی و اعتراف آنها 
به ارتکاب ۱۹ فقره سرقت منزل خبر داد. سرهنگ 
مهراب کاظمی، افزود: در پی اظهار نارضایتی تعدادی 
از شهروندان مبنی بر اینکه کولرهای منازل شان 
در شهر قشم به سرقت رفته است، شناسایی و 
دستگیری سارقان در دستور کار ماموران تجسس 
کلانتری ۱۱ جانبازان قرار گرفت. وی ادامه داد: 
ماموران با انجام اقدامات اطلاعاتی، موفق شدند 
یک نفر سارق و مالخر که در حرفه تعمیر و نصب 
کولر گازی فعالیت می کرد را شناسایی و در یک 
عملیات وی را دستگیر و از طریق این فرد ٢ نفر 

از همدستانش را در شهر قشم شناسایی و پس 
از هماهنگی قضائی، در یک عملیات منسجم و 
غافلگیرانه در مخفیگاه شان دستگیر کردند. فرمانده 
انتظامی شهرستان قشم توضیح داد: در تحقیقات 
متهمان تاکنون به ۱۹ مورد سرقت کولرهای گازی 
و موتور این آنها از منازل شهروندان اقرار و اموال 
مسروقه نیز از محل اختفای این افراد کشف شده 
است. سرهنگ کاظمی با اشاره به اینکه اموالی که از 
این سارقان کشف شده، پس از سیر مراحل قانونی 
به مالباختگان تحویل شد، اضافه کرد: متهمان پس 
از تشکیل پرونده به مراجع قضائی معرفی و روانه 

زندان شدند.

باند سارقان منهدم شد

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات پایتخت 
از شناسایی و دستگیری ٢ کلاهبردار که با روش اسکیمر 
بیش از پنج میلیارد ریال از شهروندان کلاهبرداری کرده 
بودند، خبر داد. سرهنگ داوود معظمی گودرزی اظهار 
داشت: تعداد زیادی از شهروندان به پلیس فتا تهران بزرگ 
مراجعه و مدعی شدند مبالغی به صورت غیرمجاز از حساب 
آنان برداشت شده است. این مقام انتظامی افزود: پس از 
اخذ اظهارات مالباختگان این پرونده موضوع در دستور کار 
قرار گرفت و کارشناسان پلیس فتا پایتخت تحقیقات خود 
را در این زمینه آغاز کردند. وی افزود: در تحقیقات اولیه 
کارشناسان پلیس فتا پایتخت مشخص شد همه قربانیان این 
پرونده بعد از خرید قسطی لوازم آشپزخانه از یک دوره گرد 
در تهران حسابشان خالی شده و به روش اسکیمر مورد 

کلاهبرداری قرار گرفته اند. سرهنگ معظمی گودرزی بیان 
داشت: افسران پلیس فتا تهران بزرگ در مرحله تحقیقات 
پرونده متوجه شدند مجرمان تحت پوشش فروش لوازم 
آشپزخانه به صورت قسطی با یک خودروی وانت بار در 
تهران مشغول کار شده و پس از کپی برداری کارت های 
بانکی مالباختگان به وسیله دستگاه اسکیمر اقدام به برداشت 
غیرمجاز از حساب بانکی آنان کرده اند. این مقام مسئول با 
اشاره به اینکه افسران پلیس فتا موفق شدند این افراد را 
شناسایی و پس از تشریفات قضائی، هر ٢ مجرم را در محل 
اختفای خود در یکی از مناطق جنوبی تهران دستگیر کنند؛ 
خاطرنشان کرد: متهمان پس از انتقال به پلیس فتا و مواجهه 
با شکات پرونده و مستندات به کلاهبرداری از بیش از ۵۵ نفر 
با این روش به ارزش ریالی حدود پنج میلیارد ریال اعتراف 

کردند و پرده از نحوه اقدامات مجرمانه خود برداشتند. این 
مقام سایبری ادامه داد: شهروندان جهت پیشگیری از سرقت 
به صورت اسکیمینگ، انجام عملیات بانکی و واردکردن رمز 
کارت حساب بانکی را به شخصه انجام دهند چرا که حتی 
در صورت نصب اسکیمر بر روی دستگاه کارت خوان، بدون 
اطلاع از رمز عبور، امکان برداشت از حساب شهروندان 
امکان پذیر نخواهد بود. رئیس پلیس فتا تهران بزرگ با بیان 
اینکه تغییر رمز دوره ای یکی از بهترین راه ها برای جلوگیری 
از عملی شدن اهداف مجرمانه کلاهبرداران است، توصیه 
کرد: در صورت اطلاع از هرگونه فعالیت مجرمانه در فضای 
مجازی مراتب را از طریق مرکز فوریت های سایبری با شماره 
www. تلفن ۰۹٦۳۸۰ و یا سایت پلیس فتا به آدرس

Cyberpolice.ir گزارش کنند.

قسطی فروش، کلاهبردار از آب درآمد

فرمانده انتظامی شهرستان پاکدشت از شناسایی 
فردی خبر داد که با راه اندازی صفحه ای در اینستاگرام 
از شهروندان کلاهبرداری می کرد. سرهنگ نجم الدین 
مرادی بیان داشت: یکی از شهروندان به پلیس فتا مراجعه 
و عنوان داشت: »برای خرید اینترنتی کالایی به یکی از 
lavazem. صفحات خرید و فروش در فضای مجازی با نام

khangi_farogh مراجعه کردم و از آنجا که مبلغ 
پیشنهادی از آنچه در بازار وجود دارد بسیار ارزان تر بود با 
مسئول پیج ارتباط برقرار کردم.« وی افزود: شاکی مبلغی را 
به حساب مسئول پیج واریز می کند که پس از پرداخت هیچ 
خبری از دریافت کننده وجه و تحویل لوازم خانگی موردنظر 

نمی شود. سرهنگ مرادی اظهارداشت: کارشناسان رصد و 
پایش فضای مجازی پلیس فتا با تشکیل پرونده ای تحت 
عنوان کلاهبرداری اینترنتی، پیگیری موضوع را به صورت 
ویژه در دستور کار خود قرار دادند و با تحقیقات به عمل آمده 
دریافتند متهم با ساخت صفحه ای در یک شبکه اجتماعی، 
کالا موردنظر را با قیمت های اغواکننده و دروغین، زیر قیمت 
بازار معرفی و از این طریق از شهروندان کلاهبرداری می کند. 
وی افزود: کارشناسان پلیس فتا با اشراف اطلاعاتی متهم را 
در یکی از شهرستان های استان تهران شناسایی و با دستور 
مقام قضائی دستگیر کردند. رئیس پلیس پاکدشت ادامه 
داد: متهم در تحقیقات به عمل آمده لب به اعتراف گشوده و 

اعلام داشت: »بنده حدودا ۳ سال است که این کار را شروع 
نموده ام که در ابتدا اجناس را برای شهروندان ارسال و بعد 
از جلب اعتماد مبالغی را به عنوان بیانه دریافت می کردم و 
با توجه به اینکه محل زندگی بنده متغیر بوده شکات موفق 
به دستگیری بنده نمی شدند و طی این ۳ سال ۱۰۰ مورد 
کلاهبرداری با مبالغ حدودا ۵۰ میلیارد ریال کلاهبرداری 
کردم و در حال حاضر درصدد جبران خسارت تک تک 
شکات با ضرر و زیان هستم.« در پایان سرهنگ مرادی 
از شهروندانی که به این صورت و از طریق این پیج مورد 
کلاهبرداری قرار گرفتند خواست: جهت طرح شکایت به 

پلیس فتا شهرستان پاکدشت مراجعه کنند.

کلاهبرداری میلیاردی در اینستاگرام

برادرکشی با سلاح کلاشینکف 

کشف میلیاردی کالای احتکاری 

دستگیری کلاهبردار متواری 

سانحه هوایی 2 کشته داشت

فرمانده انتظامی استان اردبیل از دستگیری کلاهبردار حرفه ای و متواری با محکومیت مالی 
۱۳۰ میلیارد ریالی در عملیات پلیس شهرستان »نیر« خبر داد. سردار جواد تقوی اظهار داشت: در 
پی مراجعه یکی از شهروندان ساکن شهرستان نیر به ماموران خدمات قضائی کلانتری مرکزی این 
شهرستان و ارائه دستور قضائی مبنی بر دستگیری کلاهبردار حرفه ای متواری، بررسی موضوع در 
دستور کار پلیس قرار گرفت. وی افزود: با راهنمایی شاکی محل اختفاء کلاهبردار متواری در یکی 
از محلات شهر نیر شناسایی که پس از هماهنگی قضائی و با اشرافیت کامل اطلاعاتی، کلاهبردار 
در عملیاتی هوشمندانه و مقتدرانه پلیسی دستگیر شد. فرمانده انتظامی استان اردبیل با اشاره به 
اعتراف کلاهبردار حرفه ای به جرم ارتکابی گفت: شگرد مجرمانه این فرد کلاهبرداری در خرید و 
فروش ملک است. سردار تقوی خاطرنشان کرد: کلاهبردار حرفه ای مجکومیت مالی به مبلغ ۱۳۰ 

میلیارد دارد که با دستور مرجع قضائی روانه زندان شد.

مدیر روابط عمومی فرودگاه بین المللی پیام از وقوع حادثه برای یک هواپیمای آموزشی و جانباختن ٢ 
سرنشین آن خبر داد. مهدی جعفری در گفت وگو با ایسنا با اشاره به وقوع حادثه هوایی در فرودگاه پیام 
اظهار کرد: حدود ساعت ٦ صبح روز دوشنبه ۹ مردادماه، یک فروند هواپیمای آموزشی قبل از ورود به باند 
پرواز و در حال فرود دچار سانحه شد و سقوط کرد. وی توضیح داد: متاسفانه هر ٢ سرنشین این هواپیما بر اثر 
شدت جراحت وارده در دم جان باختند. این مسئول تاکید کرد: در حال حاضر تیم بررسی سانحه سازمان 

هواپیمایی، اورژانس و آتش نشانی در محل حضور دارند و در حال بررسی دلیل این سانحه هستند.

مرد میانسالی که با سلاح کلاشینکف برادر خود را به قتل رسانده بود، توسط کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی دستگیر شد. کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی با اقدامات اطلاعاتی از حضور 
یک قاتل فراری در تهران خبردار شدند. تحقیقات ابتدایی حکایت از آن داشت، مرد میانسالی 
در یکی از محله های اردبیل به دلیل اختلافات خانوادگی برادر خود را با سلاح کلاشینکف به قتل 
رسانده و پس از ارتکاب جنایت به تهران متواری شده است. کارآگاهان در نخستین گام با اقدامات 
فنی و مخابراتی مخفیگاه مرد جنایتکار را شناسایی و سپس متهم را در یک عملیات غافلگیرانه 
بازداشت کردند. متهم پس از انتقال به اداره دهم پلیس آگاهی در جریان تحقیقات ابتدایی به 
جرم قتل برادر خود با سلاح کلاشینکف به دلیل اختلافات خانوادگی در اردبیل اعتراف کرد. به 
گزارش تسنیم، متهم برای روشن شدن زوایای پنهان پرونده و سیر مراحل قانونی به دادسرای 

اردبیل اعزام شد.

فرمانده انتظامی شهرستان کاشمر از کشف ۷ میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریال 
کالای احتکاری در این شهرستان خبر داد. سرهنگ حسن مشهدی  بیان داشت: 
در پی کسب خبری مبنی بر اینکه مقادیر قابل توجهی ارزاق عمومی در یک انبار 
تجاری در یکی از مناطق شهرستان کاشمر توسط فردی سودجو احتکار شده 
است، پیگیری موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز پلیس آگاهی قرار گرفت. وی افزود: ماموران پلیس آگاهی با هماهنگی 
مقام قضائی و همکاری بازرسان اداره جهاد کشاورزی وارد عمل شدند و محل 
موردنظر را شناسایی و در بازرسی از این انبار ٢۰٢ حلب ۵ کیلویی روغن خوراکی، 
٢۳٢ کیسه برنج ۱۰ کیلویی پاکستانی، یک تن شکر و هزار و ۸٢۴ عدد انواع 
موادشوینده بهداشتی، ٢۳٦ عدد تن ماهی و مقدار یک تن و ۱۳۰ کیلوگرم قند فله 
و بسته بندی احتکاری را کشف کردند. این مقام انتظامی با بیان اینکه کارشناسان 
ارزش کالاهای مکشوفه را ۷ میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریال برآورد کرده اند، گفت: 
در این زمینه یک متهم به منظور سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد. 
فرمانده انتظامی شهرستان کاشمر با اشاره به عزم جدی پلیس برای مبارزه با 
احتکارکنندگان، از مردم خواست: در صورت اطلاع از احتکار هر نوع کالا بلافاصله 

موضوع را از طریق تلفن ۱۱۰ به پلیس اعلام کنند.



 آرمان ملی: لیست ۱۵ نفره تیم ملی 
بسکتبال ایران برای جام جهانی در حالی 
منتشر شد که خط خوردن نام یک ملی پوش، 

شائبه هایی را به همراه داشت. 
   شروع ماجرا 

لیست ۱۵ نفره تیم ملی بسکتبال ایران 
برای جام جهانی در حالی منتشر شد که 
خط خوردن نام یک ملی پوش، شائبه هایی 
را به همراه داشت. روز شنبه ۷ مرداد ۱۴۰٢، 
بسکتبال  تیم ملی  سرمربی  دمیر  هاکان 
ایران، لیست نهایی و مدنظر خود برای 
حضور در جام جهانی ٢۰٢۳ را در حالی اعلام 
کرد که خط خورذدن محمد جمشیدی، از 
نکات مهم این لیست بود. البته خط خوردن 
جمشیدی تنها نکته این لیست نیست و کنار 
گذاشتن نفراتی چون رسول مظفری هم 
موضوعی بود که باعث شد به برخی از حواشی 
و شائبه ها در تیم ملی بسکتبال ایران دامن 
زده شود. موضوع از آنجایی شروع می شود 
که پس از حضور تیم ملی بسکتبال ایران 
در اردوی ترکیه، ناگهان ارسلان کاظمی 
و رسول مظفری به دلیل آنچه که از سوی 
فدراسیون بسکتبال مصدومیت اعلام شد، 
به کشور بازگشتند تا به صورت انفرادی در 
ایران تمرین کنند. با این حال اما شائبه هایی 
مطرح شد که ادعای فدراسیون بسکتبال 
مبنی بر مصدومیت این نفرات را رد می کند. 
طبق شنیده ها گویا »هاکان دمیر« از نحوه 
تمرین کردن برخی ملی پوشان و رفتار 
غیر حرفه ای آن ها در اردو ناراحت بوده و 
همین امر باعث شده تا عذر آنها از اردوی 
تیم ملی را بخواهد. البته گفته می شود که پا 
در میانی بزرگان تیم و فدراسیون باعث شده 
تا ارسلان کاظمی مجددا در لیست نهایی 
قرار بگیرد، اما رسول مظفری که پای ثابت 
تیم ملی در این سال ها بود، شانس حضور 
مجدد در لیست نهایی را از دست داد. اما 
موضوع مهمی که از روز شنبه گذشته خبر 
ساز شد، کنار گذاشتن محمد جمشیدی 
ستاره این سال های تیم ملی بسکتبال از 
لیست نهایی تیم بود؛ اتفاقی که حتی باعث 
شد برخی ملی پوشان مثل بهنام یخچالی نیز 

با انتشار تصاویر و متن هایی، به حمایت از او 
بپردازند. جمشیدی از جمله نفراتی بود که 
به همراه بازیکنانی چون یخچالی، پذیرفته، 
منجی و مظفری دیر به اردوی تیم ملی اضافه 
شد و دلیل این اتفاق هم حضور آن ها با تیم 
شهرداری گرگان در سوپر لیگ غرب آسیا 
بود. البته بعد از آن هم جمشیدی یک مرتبه 
دیگر برای همراهی تیم الاهلی سوریه در 
فینال لیگ این کشور، از اردوی تیم ملی 
جدا شد که البته این اتفاق طبق خبرها، با 
هماهنگی سرمربی تیم ملی بوده که اگر آن را 
صحیح بدانیم، نمی تواند دلیل خط خوردن 
این بازیکن باشد. جمشیدی به تازگی با 
یک تیم لبنانی هم مذاکراتی داشته تا برای 
فصل بعد در لیگ لبنان دست به توپ شود. 
بدون شک خط خوردن بازیکنی چون محمد 
جمشیدی که سال ها در سطح ملی بازی 
کرده و از ستاره های بسکتبال آسیا به شمار 
می رود، نمی تواند مباحث فنی باشد و شنیده 
می شود ایجاد نظم و هماهنگی بیشتر در تیم، 
از اهداف اصلی دمیر برای این تصمیم بوده که 
در نوع خود قابل تامل است. نکته قابل توجه 
دیگر مدت زمان بازی جمشیدی در دیدار 
دوستانه با لبنان بود. پس از آنکه آمار بازی 
نخست تیم ملی ایران با لبنان منتشر شد، 
محمد جمشیدی مشخصا کمترین زمان 
حضور در زمین میان سایر نفرات تیم را داشت 

و همین موضوع نیز بحث هایی را درباره عدم 
رضایت دمیر از او مطرح کرد. طبق شنیده ها، 
»هاکان دمیر« نظم و شخصیت تیمی را ارجح 
بر هر چیزی می داند و اگر مسائل فنی را 
دلیل خط خوردن جمشیدی ندانیم، شاید 
موضوعی حاشیه ای باعث کنار گذاشته شدن 

این بازیکن شده است. 
   نظر حدادی 

حامد حدادی اسطوره بسکتبال ایران 
در خصوص آغاز تمرینات گروهی تیم ملی 
بسکتبال اظهار داشت: در دو هفته اخیر هم 
که تیم ملی در اردوی ترکیه حضور داشت، 
تمرینات آمادگی بدنی و درمانی خودم را 
دنبال کردم تا از شرایط تیم دور نشوم و تلاش 
دارم بتوانم به تیم کمک کنم. الان هم که 
زودتر از موعد مقرر به میدان بازگشته ام تلاشم 
را برای اضافه شدن به تیم ادامه می دهم و 
امیدوارم شرایط به خوبی پیش رود. حدادی در 
ارتباط با اردو و بازی های تدارکاتی پیش روی 
تیم ملی گفت: روسیه سبک خاص خودش 
را دارد و اگر با تیم اصلی حاضر شوند محک 
جدی برای ما خواهد بود چرا که آنها اروپایی 
و از جمله تیم هایی هستند که قدرتی بازی 
می کنند. وی افزود: بعد از دو بازی که تیم ملی 
با لبنان داشت، روسیه محک جدی برای ورود 
به مرحله نهایی آمادگی قبل از جام جهانی 
محسوب می شود و امیدوارم با ۷، ۸ بازی 

خوب و پرفشار با تیم های اروپایی، آماده 
جام جهانی شویم. قطعا هر چه بازی های 
تدارکاتی بیشتر باشد، می تواند شرایط بازی 
و نتیجه گیری ایران را به سمت بهتری ببرد. 
بازیکن صاحب نام بسکتبال ایران در خصوص 
حمایت از تیم ملی بسکتبال ایران گفت: مردم، 
تیم ملی را در هر شرایطی حمایت کنند و این 
حمایت باید فارغ از اینکه چه بازیکنانی عضو 
تیم هستند یا مثلا من باشم یا نباشم را ادامه 
دهند. بسیاری از بازیکنان ما جوان هستند 
و نیاز به حمایت و دلگرمی دارند و به نتیجه 
نگاه نکنند و به حمایت شان همچنان ادامه 
دهند. کاپیتان تیم ملی در مورد نبود محمد 
جمشیدی در تیم ملی نیز گفت: همه محمد 
را دوست داریم و تصمیم مربی است و تمام 
مسئولیتش نیز با مربی است. من به عنوان 
بازیکن کارم را انجام می دهم و سعی می کنم 
کمک کنم. با محمد هم صحبت کردم و برای 

تیم آرزوی موفقیت کرد. 
   صحبت سرمربی

تیم ملی بسکتبال ایران روزهای چهارشنبه 
و پنج شنبه دو بازی تدارکاتی مقابل لبنان 
برگزار کرد که در هر دو بازی مغلوب میزبان 
خود شد. البته این دو بازی دوستانه استارت 
کار هاکان دمیر، سرمربی ترکیه ای با تیم ملی 
ایران بود که به همین منظور از او درباره 
عملکرد تیم ملی پرسیدیم. دمیر در پاسخ به 
این سوال ایسنا که آیا از عملکرد تیم راضی 
است و ارزیابی او از عملکرد بازیکنان چگونه 
است؟ توضیح داد: خوشبختانه تیم ملی در این 
دوره دو ماهه که بنده حضور داشته ام، برنامه 
تمرینی بسیار خوبی را داشت و همچنان نیز 
این روند خوب در مسیر پیش رو ادامه دارد. 
او افزود: ما در تیم ملی ایران یک مطالبه ملی 
برای جوان سازی و تغییر نسل داریم. این 
یک مطالبه یا هدف کوتاه مدت نیست و به 
زمان بیشتری نیاز داریم تا به هدف نهایی که 
جوانگرایی و تغییر نسل است برسیم. در واقع 
ما تازه در ابتدای این مسیر هستیم. با انجام 
مسابقات بیشتر در کنار هم، با شایستگی 
از شرایط فعلی عبور خواهیم کرد و از هیچ 

تلاشی کوتاهی نمی کنیم.  
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گفت وگو

ماجراهای لیست تیم ملی بسکتبال

  کوتاه 
تسنیم: یکی از کارشناسان فوتبال هلند اعتقاد دارد 
کاپیتان تیم ملی ایران تاکنون ارزش خود را با درخشش در 
پیراهن فاینورد اثبات کرده است. تیم فوتبال فاینورد هلند 
در دیداری دوستانه به مصاف قهرمان فصل گذشته لیگ برتر 
پرتغال یعنی بنفیکا رفت و به برتری ٢ بر یک دست یافت. 
علیرضا جهانبخش که از ابتدا در ترکیب فاینورد به میدان 
رفته بود، تا دقیقه ۸۳ مسابقه در زمین بود و چند موقعیت 
خطرناک روی دروازه بنفیکا خلق کرد. با این حال عملکرد 
وی مورد انتقاد برخی رسانه های هلندی قرار گرفت. کیس 
کواکمان بازیکن سابق فوتبال هلند که کارشناس شبکه 
ESPN است، درباره نمایش وینگر تیم ملی کشورمان اظهار 

داشت: شما نمی توانید بگویید جهانبخش تلاش نکرد و او 
را به این خاطر ملامت کنید. جهانبخش بازیکنی است که 
بیش ترین خطر را روی دروازه حریف آفرید. وی با تمجید 
از جهانبخش گفت: با توجه به عملکردی که جهانبخش در 
فاینورد داشت، هنوز فکر می کنم که او بازیکنی ویژه است. 
علیرضا گاهی اشتباهات بسیار عجیبی مرتکب می شود، اما 
گل های بسیار مهمی به ثمر می رساند. او ارزش خود را ثابت 
کرده است. فاینورد فصل گذشته به قهرمانی لیگ اردویژه 
هلند دست یافت که جهانبخش نقشی انکارناپذیر در کسب 

این عنوان داشت. 

بیــن المــلل 
 پیروزی ۳ بر صفر بارسلونا مقابل رئال مادرید در 
ال کلاسیکوی دوستانه آنقدر که باید به هواداران تیم 
کاتالان نچسبید، چراکه در طول بازی اتفاقاتی رخ داد که 
آنها را نگران کرد. یکی از آنها مصدومیت ستاره جدید تیم 
ایلکای گوندوگان بود که به زحمت یک ماه از ورودش به 
جمع شاگردان ژاوی هرناندس می گذرد. او که بدون شک 
مهم ترین خرید بارسلونا در بازار تابستانی امسال بود پس از 
احساس درد از ناحیه عضله نزدیک کننده پای راست تعویض 
شد. اولین گزارش ها از وضعیت ستاره سابق منچسترسیتی، 
از خانه نشینی حداقل یکی دو هفته ای او و غیبتش در دو 
بازی دوستانه باقیمانده بارسلونا پیش از شروع فصل جدید 
مقابل میلان و تاتنهام حکایت داشته و حتی احتمال غیبت او 
در هفته  نخست فصل هم داده شده است. این بازیکن آلمانی 
اما با انتشار پیامی نگرانی ها درباره مصدومیتش را برطرف 
کرد. او در صفحه شخصی خود در پاسخ به هوادارانی که 
درباره وضعیتش سؤال پرسیده بودند، گفت: نگران نباشید. 
آسیب دیدگی ام آنقدرها هم بد نیست. بارسلونا در آخرین 
بازی اردوی پیش فصل خود در آمریکا به مصاف میلان خواهد 
رفت )٦: ۳۰ صبح روز چهارشنبه( و پس از آن در جام خوان 
گامپر که روز سه شنبه ۱۷ فروردین برگزار می شود، میزبان 

تاتنهام است. 

 
موسوی و عبادی پور

 مثل دو برادر کنار هم هستند 
ایسنا: مسابقات والیبال قهرمانی آسیا از 
٢۸ مرداد تا چهارم شهریور به میزبانی ارومیه 
برگزار می شود. در این راستا تیم ملی ایران در 
اردوی آماده سازی به سر می برد و تا چند روز 
دیگر به ارومیه اعزام می شود تا در این شهر 
اردو بزند. مصطفی کارخانه، سرپرست تیم ملی 
والیبال در گفت وگو با ایسنا به شرایط تمرینی 
ملی پوشان اشاره و بیان کرد: خوشبختانه 
شرایط تیم ملی خوب است. ۱۰ روز قبل از 
مسابقات به ارومیه می رویم تا با شرایط آب و 
هوایی آنجا آشنا شویم. لیگ ملت ها تمام شده 
و تیم ریکاوری خوبی داشته است. بازیکنان 
تمرینات خیلی خوبی را هم پشت سر می گذارند 
و خیلی جدی، مصمم و باانگیزه کار را دنبال 

می کنند.

خارج ازمستطیل سبز

IOC شیخ کویتی را برکنار کرد  
 ،inside the games به گزارش سایت
کمیته بین المللی المپیک از راندیر سینگ 
هندی خواست تا به عنوان سرپرست شورای 
المپیک آسیا ادامه دهد. این اتفاقات در حالی 
رخ داد که کمیته، انتخاب برادر کوچک تر شیخ 
احمد الفهد الصباح را به عنوان رئیس این نهاد 
به رسمیت نشناخت. سینگ از سال ٢۰٢۱ پس 
از اینکه شیخ احمد مجرم شناخته و به حداقل 
۱۳ ماه زندان محکوم شد، به عنوان سرپرست 
شورای المپیک آسیا فعالیت داشت. شیخ طلال 
فهد آل احمد آل صباح ۵۸ ساله در اوایل ماه 
جاری در مجمع عمومی شورای المپیک آسیا 
در بانکوک با ٢۴ رای موافق در مقابل ٢۰ رای 

مخالف به عنوان رئیس انتخاب شد. 

خبـــــر

کار سخت استقلال 

تا چند روز دیگر فصل جدید مسابقات شروع می شود و 
برخی از تیم ها آماده سازی خوبی داشتند و هم در یارگیری 
موفق عمل کردند و هم اردوهای خوبی برپا کردند. من دو 
تیم سپاهان و تراکتور را از این جهت دارای بهترین عملکرد 
می دانم و پرسپولیس هم با اینکه اردوی خارجی از کشور 
نداشت ولی نقل و انتقالات خوبی داشت و این سه تیم 
می توانند وضعیت خوبی در فصل جدید داشته باشند و 
مدعیان اصلی قهرمانی هم هستند. طبق معمول هر ساله 
فکر می کنم هفته های اول تحت تاثیری تعطیلی طولانی 
مدت لیگ و بدنسازی کیفیت لازم را نداشته باشد و موتور 
لیگ از هفته ۷- ۸ روشن می شود و تیم ها به وضعیت لازم 
می رسند و کم کم چهره تیم های مدعی هم مشخص خواهد 
شد. تا اینجا وضعیت سه تیمی که نام بردم را بهتر از سایرین 
می بینم. در مورد استقلال چه بگوییم؟ همه چیز اظهر من 
الشمس است. دیگر وضعیت بدتر از این برای یک تیم سراغ 
دارید؟ حتی تیم هایی که تازه به لیگ برتر صعود کردند 
هم اوضاع پیش فصل بهتری از استقلال داشتند. نه نقل و 
انتقالات خوبی داشتیم نه حتی توانستیم ستاره های خودمان 
را حفظ کنیم. همه اینها به کنار باشگاه حتی پول بازیکنان 
را هم پرداخت نکرده و در این شرایط نه تنها اردوی آماده 
سازی نداشتیم، که حتی تمرینات تیم هم به دلیل اعتصاب 
تعطیل شد. این شرایط تیمی است که از آن انتظار قهرمانی 
می رود و می خواهد با تراکتور و استقلال و پرسپولیس رقابت 
کند. واقعاً وضعیت اسفناک است و من نمی دانم چه بگویم؟ 
دلم برای هوادار می سوزد که نمی داند اعتراضش را به گوش 
چه کسی باید برساند؟ هیچکس متاسفانه پاسخگوی این 
وضعیت نیست و کسی حتی مسئولیت این شرایط را هم 
قبول نمی کند. الان مقصر اوضاع کنونی استقلال کیست؟ 
وزارت ورزش؟ سازمان خصوصی سازی؟ موقع تصمیم گیری 
که می شود همه در رأس کار هستند ولی موقع پاسخگویی 
کسی در دسترس نیست. اگر این تیم به موفقیتی برسد و 
قهرمانی کسب کند همین آقایان که امروز خودشان را پنهان 
کرده اند اولین نفر می آیند و با جام قهرمانی استقلال عکس 
یادگاری می گیرند و آن را حاصل عملکرد خودشان می دانند 
ولی الان کسی نیست پاسخگوی هوادار بیچاره باشد. برای 
او هم به شدت ناراحت هستم. نکونام یکی از مربیان خوب 
فوتبال ما و یک سرمایه است که می تواند در استقلال موفق 
شود و بعد از آن هم یک سرمربی خوب برای تیم ملی باشد 
ولی با این اتفاقات و مسائل فکر می کنم او روی نیمکت 
استقلال بسوزد. واقعا تنها مانده و در وضعیت بدی گیر کرده 
است. هیچکدام از نفرات اصلی که او خواست جذب نشدند 
و کلیدی ترین مهره های تیم هم از دست رفتند. چه کسی 
می خواهد برای محبی و قایدی جانشین پیدا کند؟ این 
وضعیت تیمی است که فصل قبل هم قهرمان نشد و نیاز 
داشت برای این فصل تقویت شود ولی تضعیف هم شد. این 
تیم اگر امسال موفقیتی کسب کند به خاطر درایت کادرفنی 
و از خودگذشتگی بازیکنان بوده است، هرچند کار خیلی 

سخت است و نباید انتظار معجزه داشت. 

مربی  و  فوتبال  پیشکسوت  منافی  جواد 
تیم فوتبال امید در خصوص شرایط این تیم و 

وضعیت پرسپولیس صحبت کرد. 
   درباره حضور در تمرین تیم فوتبال 

پرسپولیس توضیح می دهید؟
یکی از وظایف مربیان تیم فوتبال امید حضور 
در تمرینات و بازی های ملی پوشان باشگاه هاست 
و بازی هرکدام از بازیکنان در تیم های مختلف را 
زیر نظر می گیریم. چند بازیکن تیم امید در دو 
تیم پرسپولیس و مس رفسنجان بازی می کنند، 
به خاطر همین در دیدار دوستانه این دو تیم 
حاضر شدم تا از نزدیک عملکرد بازیکنان را 
ببینم. تا آنجا که بتوانیم عملکرد بازیکنان تیم 
فوتبال امید را در تیم های باشگاهی شان را رصد 

می کنیم. 
   کمبود اردو های آماده سازی برای تیم 

فوتبال امید را شرح می دهید؟
 قبل از شرکت در رقابت های مرحله نخست 
مقدماتی بازی های المپیک، آخرین اردوی 
آماده سازی خودمان را در ترکیه برگزار کردیم و 
۳ بازی تدارکاتی انجام دادیم. چون زمان زیادی 
برای برگزاری اردوی آماده سازی نداریم تا نفرات 
تیم در کنار هم جمع شوند، باید بیشتر وضعیت 
و آمادگی بازیکنان را زیر نظر داشته باشیم. تیم 
فوتبال استقلال که اصلا بازیکن به تیم امید نداد، 
پرسپولیس و سپاهان هم هر کدام یک بازیکن به 
تیم امید ندادند. شرایط تیم امید در سال های 
گذشته نیز بدین شکل بود که باشگاه ها می گفتند 
بازیکنان شان را نیاز دارند، اما باید تعامل بهتری 
بین باشگاه ها و تیم امید برقرار شود تا بعد از 

مدت ها به بازی های المپیک برویم. 
نخست  مرحله  بازی های  درباره   

مقدماتی چه نظری دارید؟
 در روز های ۱۵، ۱۸ و ٢۱ شهریور ماه در 
تیم های  مقابل  بازی سخت  ازبکستان سه 
ازبکستان، افغانستان و هنگ کنگ داریم. یک 
تیم از هر گروه به دور بعد مقدماتی بازی های 
المپیک به جمع ۱٦ تیم صعود خواهند کرد. 
فوتبال ازبکستان در سال های اخیر روی تیم های 
پایه و امید خودش بسیار خوب کار کرده است. 
در فینال جام کافا که تیم بزرگسالان ازبکستان 
با تیم ملی ایران بازی کرد، ۴ بازیکن امیدشان 
در آن دیدار حضور داشتند. بهتر است مربیان 
باشگاه ها از بازیکنان تیم امید در مسابقات لیگ 
بیشتر استفاده کنند، این طور نباشد که فقط 
در بازی های تدارکاتی و بازیکن تمرینی از آنان 
بهره مند شوند. چون این بازیکنان آینده فوتبال 
ایران هستند و باید دید بهتری و نگاه ویژه ای 

نسبت به این نفرات داشته باشند. 
   درباره وضعیت تیم پرسپولیس برای 

فصل پیش رو، چه نظری دارید؟
 پرسپولیس اسکلت سال قبل خودش را حفظ 
کرده و بازیکنان خوبی به تیم اضافه شده اند. 
با این حال باید دست یحیی گل محمدی را در 
جذب بازیکن باز بگذارند تا در چند نقطه تیمش 
را تقویت کند. یک فوروارد در خط حمله که 
تأثیرگذار باشد و یک دفاع چپ خوب بگیرند. 
پرسپولیس امسال کار سختی در رقابت های 
لیگ برتر، جام حذفی و لیگ قهرمانان آسیا دارد. 
در مسابقات لیگ برتر هم سپاهان و تراکتور 
بازیکنان خوبی گرفته اند و باید برای دفاع از عنوان 

قهرمانی اش مقابل این تیم ها با قدرت بجنگد. 

شاهین بیانی 
 کارشناس فوتبال 

منافی: 
باید نگاه ویژه ای به 
تیم ملی امید داشت 

مرفاوی: عابدزاده در استقلال مشهور شد و دَم از پرسپولیسی بودن می زند

بازیکن سابق پرسپولیس درباره شانس این تیم برای قهرمانی در آسیا 
گفت: پرسپولیس برای قهرمانی در آسیا برنامه ریزی درستی انجام نداده و 
فکر نمی کنم امسال برای مدعی بودن در آسیا شرایط خوبی داشته باشیم. 
حسین بادامکی در گفت وگو با ایسنا، در ارزیابی از روند نقل و انتقالات 
پرسپولیس اظهار کرد: پرسپولیس هر چند در یک یا دو پست مشکل 
دارد اما با بازیکنانی که جذب کرده شرایطش خوب است. هر چند معتقدم 
تیمی که می خواهد در آسیا شرکت کند نسبت به سایر رقبای خود در 
آسیا کمبودهای زیادی دارد و نمی توانیم خود را با آنها مقایسه کنیم. قطعا 
خریدهایی که سایر حریفان آسیایی انجام می دهند اصلا قابل مقایسه با 
خرید تیم های ما نیست. با این وجود امیدوارم پرسپولیس با تقویت خط 
حمله خود بتواند با آمادگی بهتر و تعداد بازیکنان بیشتری در قهرمانی آسیا 
شرکت کند. وی گفت: تصور من بر این است که پرسپولیس برای قهرمانی در 
آسیا برنامه ریزی درستی انجام نداده و با توجه به اینکه شرایط سایر تیم های 
آسیایی از نظر بازیکن و امکانات نسبت به ما متفاوت است و بازیکنان تراز 
اول دنیا را جذب کرده اند، فکر نمی کنم امسال برای مدعی بودن در آسیا 

شرایط خوبی داشته باشیم. پیشکسوت پرسپولیس همچنین درباره جدایی 
سیامک نعمتی و کمال کامیابی نیا از پرسپولیس اظهار کرد: این دو بازیکن 
می توانستند در شرایط بهتری از پرسپولیس جدا شوند. نعمتی و کامیابی نیا 
برای موفقیت پرسپولیس سال های زیادی زحمت کشیدند و باید بهتر از آنها 
خداحافظی می کردیم. هر چند زمانی که بازیکنی از این تیم جدا می شود 
برنامه خاصی برای آنها وجود ندارد و حتی در دوره های قبل نیز شاهد این 
موضوع بودیم. فکر می کنم برای اسطوره ها و بازیکنانی که برای پرسپولیس 
زحمت می کشند باید شرایط ویژه ای رقم بخورد. بادامکی همچنین در 
پایان در پاسخ به این پرسش که این روزها در نقل وانتقالات شاهد پرداخت 
ارقام عجیبی به بازیکنان هستیم، نظر شما در این خصوص چیست؟ افزود: 
در بازار نقل و انتقالات این گونه مسائل طبیعی است. مدیر برنامه ها سعی 
می کنند با بالاترین قیمت بازیکنی را جابه جا کنند. متاسفانه در این زمینه 
نظم خاصی در بازار نقل و انتقالات نداریم و همین امر سبب می شود تا 
خیلی ها از این قضیه سوءاستفاده کنند. شاید در این میان کمترین دستمزد 

به بازیکن برسد و بیشتر مدیر برنامه ها درآمد کسب کنند تا بازیکنان!

با تسنیم،  صمد مرفاوی در گفت وگو 
درباره سالگرد دومین قهرمانی تیم فوتبال 
استقلال در آسیا، وضعیت آبی پوشان و دیگر 
مسائل صحبت هایی را مطرح کرد که در زیر 

می خوانید: 
دومین  سالگرد  پیش  روز  چند   
قهرمانی استقلال در آسیا بود، فکر 
می کنید چرا آن نسل طلایی دیگر تکرار 

نشد؟
بیشتر بازیکنان آن دوره همه چیز را 
گفته اند، اما مسأله مهم، وجود مربی و مدیر 
بزرگی مثل مرحوم منصور پورحیدری بود، نه 
اینکه چون کنارمان حضور ندارد، درباره اش 
صحبت می کنیم، اما همه شاهد بودند و درک 
کردند که مرحوم پورحیدری چه تیم خوبی 
جمع کرد. او تیمی را به آسیا برد که برای 
آن زحمت کشید، خدابیامرز فقط زورش 
به جواد زرینچه نرسید و او از جمع ما جدا 
شد ولی سایر بازیکنان را شخصا دور هم 
جمع وجور می کرد. پورحیدری تیم همدلی 
ساخت و به لحاظ فنی شایسته بودیم. ایشان 
نقش همه چیز را در استقلال ایفا می کرد، 

چه بسا به لحاظ فنی و چه روحی ـ روانی و 
انگیزشی و رفاقتی که بین بازیکنان ایجاد 
کرد، نتیجه اش قهرمانی در آسیا و سال بعد 

آن نایب  قهرمانی بود. 
 فکر می کنید اگر این دوره بازی 

می کردید، رقم قراردادتان چقدر بود؟
نمی توانم رقم قرارداد را بگویم، نباید 
حسرت این را بخوریم که الآن چه پولی به 
بازیکنان می دهند و چرا ما نگرفتیم، هر 
دوره شرایط خودش را داشت، شاید زمان 
ما، فوتبال حرفه ای نبود و پول آن چنانی 
به بازیکنان داده نمی شد، بیشتر بازیکنان 
به تیم عشق می ورزیدند، من همان زمان 
در ایران خودرو شاغل بودم و کنارش برای 
استقلال بازی می کردم، فوتبال ما آن قدر 
حرفه ای نبود که به طور کامل در اختیار 
استقلال باشم، شغل دیگری داشتم و کنارش 
برای استقلال بازی می کردم، شاید حرفه ای 
نبود، اما مسئولان ایران خودرو با من همکاری 
می کردند و به حضورم در استقلال به دید ملی 
نگاه می کردند، بازیکنان فعلی دوره خاص 
خودشان را دارند و باید همه چیزشان به روز 

و حرفه ای باشد، برگشت به عقب منطقی 
نیست، همان طور که من در زمان حاضر بیمه 
نیستم فوتبالیست های امروزی هم بیمه 

نیستند و باید خودشان اقدام کنند. 
 تصور می کردید از آن نسل طلایی، 
نفراتی مثل احمدرضا عابدزاده، مجید 
از  سر  بیانی  شاهرخ  و  نامجومطلق 

پرسپولیس در بیاورند؟
من امثال عابدزاده را که به پرسپولیس 
رفتند، پرسپولیسی نمی بینم، گذر زمان 
باعث شد از استقلال جدا شوند و الآن دم 
از پرسپولیسی بودن می زنند، عابدزاده در 
استقلال شهرت پیدا کرد و او را به چشم یک 

استقلالی می بینم. 
 اتفاقا صادق ورمزیار هم در گفت وگو 
با تسنیم او را یک استقلالی معرفی کرد. 
بله، ما نزدیک به هم بودیم و خصوصیات 
و افکار هم را می دانستیم و روی این حساب 
چنین حرف هایی را می زنم. نامجومطلق، 
بیانی و سال ها بعد که علیرضا نیکبخت 
واحدی به پرسپولیس رفتند کاری کردند 
که به استقلال برگردند، چون دل شان با 

استقلال بود، عابدزاده هم همین شرایط را 
داشت اما موقعیتی برای او پیش نیامد که به 

استقلال بازگردد. 
بیست وسومین  دیگر  روز  چند   
دوره لیگ برتر آغاز می شود، وضعیت 

استقلال را چطور می بینید؟
یا  هوادار  استقلالی،  یک  به عنوان 
پیشکسوت دوست دارم این تیم موفق باشد. 
جواد نکونام هدایت تیم را به عهده گرفته است 
و بیشتر هواداران و پیشکسوتان دوست دارند 
او در کارش موفق باشد ولی سرمربیگری در 
استقلال سختی های خاص خودش را دارد. 
کسی که به عنوان نفر اول فنی می آید تمام 
شرایط را درک کرده است و باید برای مبارزه 
آماده باشد. نکونام این شرایط را دارد و باید 
با همه چیز بجنگد و مقابله کند. به عنوان 
یک استقلالی می گویم نباید ناامید باشیم 
و با چیزی که داریم بحنگیم و مبارزه کنیم. 
اگر به هدف مان نرسیدیم چیزی از ارزش های 
استقلال کم نمی شود. باید تلاش کرد، زحمت 
کشید و ریاضت بکشیم تا در آینده نتیجه اش 

را ببینیم. 

همزمان با آغاز دور جدید اردوی تیم ملی بسکتبال برای حضور در 
جام جهانی، حامد حدادی بعد از ٦ ماه در تمرینات این تیم حاضر شد 

و با دیگر اردونشینان »تمرین گروهی« انجام داد. 
به گزارش مهر، دور جدید اردوی آماده سازی تیم ملی بسکتبال به 
منظور حضور در جام جهانی ٢۰٢۳ از روز یکشنبه زیر نظر »هاکان 
دمیر« ترکیه ای در تالار بسکتبال مجموعه ورزشی آزادی آغاز شد. 
حامد حدادی که یکی از ۱۵ بازیکن دعوت شده به اردو بود، در 
نخستین جلسه تمرینی تیم ملی حاضر شد و با دیگر اردونشینان 
»تمرین گروهی« انجام داد. این در حالی است که وی در اردوی 
پیش با وجود حضور در محل اردو، به دلیل مصدومیت به صورت 
اختصاصی پیگیر تمریناتش بود و به همین دلیل تیم ملی را د اردوی 

ترکیه و لبنان همراهی نکرد.  کاپیتان تیم ملی بسکتبال نیمه دی 
سال گذشته در جریان یکی از دیدارهای تیم سیچوان در لیگ چین 
از ناحیه آشیل پا مصدوم شد و به فاصله دو روز بعد در همان چین 
تحت جراحی قرار گرفت.  حدادی بعد از گذشت دو ماه و از واسط 
اسفند سال گذشته به تمرینات بازگشت اما به صورت اختصاصی 
و به حالت درمانی پیگیر آنها بود و به همین دلیل با وجود بازگشت 
به ایران و دنبال کردن روند درمان در تهران، در دیدارهای تیم ملی 
در پنجره پایانی انتخابی جام جهانی هم غایب بود.  ستاره تیم ملی 
بسکتبال در حالی بعد از ٦ ماه تمرینات گروهی با دیگر اردونشینان 
تیم ملی را آغاز کرده که این تیم در فاصله یک ماهه تا حضور در 

جام جهانی قرار دارد. 

بازگشت حامد حدادی 
به »تمرینات گروهی« 
تیم ملی بسکتبال 

پرسپولیس شرایط قهرمانی در آسیا را ندارد
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موسیقیغیـــر محرمانـــه

برگزاری دادگاه سردبیر قم  نیوز 
دادگاه علی پورطباطبایی، سردبیر سایت خبری قم 
 نیوز به اتهام »نشــر اکاذیب« در مورد موج مسمومیت 
زنجیره ای دانش آموزان در ایران روز دوشــنبه ۹ مرداد 
برگزار شد. پورطباطبایی در حساب توییتر خود نوشته: 
»جلسه اول دادگاه من در مورد اتهام نشر اکاذیب برگزار 
شــد. قاضی محترم از من خواســت در مورد اتهام نشر 
اکاذیب به قصد تشویش اذهان عمومی دفاع کنم و من 
هم مستنداتم را ارائه کرده و دفاع کردم. ضمنا در مورد 
اتهام ارتباط با بیگانگان که با عنوان جاسوســی مطرح 

بود، قرار منع تعقیب صادر شده است.« 
 برگزاری دادگاه 3 روزنامه نگار 

انجمن صنفی روزنامه نگاران استان تهران اعلام کرد: 
دادگاه علنی سعیده شــفیعی، مهرنوش زارعی و نسیم 
سلطان بیگی سه روزنامه نگاری که سال پیش بازداشت و 
زندانی شده بودند، صبح دیروز دوشنبه ۹ مرداد در شعبه 
٢٦ دادگاه انقلاب برگزار شد. نمایندگان انجمن صنفی 
روزنامه نگاران اســتان تهران نیز در این جلســه حضور 

داشتند تا در جریان محاکمه اعضای خود قرار بگیرند. 
احضار مدیر تولید »نیسان آبی«  

مدیر تولید سریال »نیسان آبی« برای کشف حجاب 
احضار شــد.  فرمانده انتظامی شهرســتان اسلامشــهر 
ســرهنگ محمدرضــا علیزاده  اظهــار داشــت: برابر 
گزارش های مردمی مبنی بر هنجارشــکنی از ســوی 
برخی  عوامل تولید مجموعه ســریال »نیســان آبی٢« 
در زمــان ضبط و تولید مجموعه در محدوده شــهرک 
صنعتی »چهاردانگه« اسلامشهر و فیلم منتشر شده در 
بســتر کانال های تلگرامی و اپلیکیشن اینستاگرام، برابر 
دســتور واصله از سوی دادستانی شهرستان اسلامشهر، 
بلافاصله موضوع تحت رصــد و پایش اطلاعاتی پلیس 

فتای شهرستان اسلامشهر قرار گرفت. 
تشکیل پرونده قضائی  

دادســتان عمومــی و انقلاب شهرســتان لنگرود از 
تشــکیل پرونده برای دو رئیس شــعبه بانک برای ارائه 
خدمات بــه خانم های بی حجاب خبر داد. سیدهاشــم 
میرحسینی دادستان عمومی و انقلاب شهرستان لنگرود 
گفت: بــرای دو رئیس بانک به اتهــام ارائه خدمات به 
خانم های بی حجاب، پرونده قضائی تشــکیل شده است. 
وی افزود: این دو بانک نسبت به کشف علنی حجاب در 
بانک بی اعتنا بودند. دادستان عمومی و انقلاب شهرستان 
لنگرود گفت: مدیران و مســئولان در صورت مواجهه با 
جرم مشــهود همچون بی حجابی یا کشــف حجاب در 
محل کار قبل از ارائه هرگونه خدمات اداری و عمومی به 

شخص خاطی، باید به وی تذکر دهند. 

 

 

 

 تازه های موسیقی؛ 
»هزارآوا« تا »مه تا«

آلبوم های موســیقی »هــزارآوا«، »ده رنگ و 
ضربی برای قیچک« و »مه تــا« مردادماه ۱۴۰٢ 

منتشر شدند. 

   هزارآوا
»هزارآوا« با آهنگســازی و تنظیم مریم تژده 
و خوانندگی مجتبی عســگری شــامل ٦ قطعه؛ 
چهارمضــراب مهربانــی، آواز بــه همراهی تار، 
چهارمضراب شکسته، آواز به همراهی نی، تصنیف 
هزارآوا و رنــگ آفتاب با شــماره مجوز ۳٢۹۸- 
۱۴۰٢ اســت. نوازندگان؛ مریم تژده )تار(، زمان 
خیری، وفــا مصباحی )نی(، ســینا جهان آبادی 
)کمانچه(، کامران یعقوبی )تمبک( و پویا سرایی  
)ســنتور(، حمید عسگری میکس و مسترینگ از 
دیگر هنرمندان این اثر هســتند. آلبوم »هزارآوا« 
بر دو بخش گروه نوازی و ســاز و آواز استوار است. 
طراحی و آهنگســازی این آلبــوم در یک زمان 
مشخص شکل گرفته است اما ضبط آثار گروه طی 
چند ســال )پیش از ۱۳۹٦( انجام شده و بخش 
ساز و آواز این آلبوم سال ۱۴۰۱ ضبط شده است. 
مریم تژده، آموختن موســیقی را از سال ۱۳۷۰ 
در هنرســتان موسیقی با ســاز تار آغاز کرد. وی 
فارغ التحصیل هنرستان موسیقی و دانش آموخته  
دانشــکده  هنر و معماری و دانشــگاه هنر تهران 
اســت. تژده در ابتدا زیر نظر استاد فریبرز عزیزی 
و در ادامه به  ترتیب از حضور اســتادانی همچون 
هوشنگ ظریف، حسین علیزاده، داریوش طلایی 
و داریوش پیرنیاکان بهره برده اســت. تدریس در 
دانشــگاه هنر تهران )به مدت ۱٢ سال(، تدریس 
در هنرستان عالی موسیقی و هنرستان موسیقی 
دختران، اجرای کنســرت های متعدد در داخل و 
خارج از ایران از جمله اتریش، مجارستان، یونان، 
ترکمنستان، فستیوال های متعدد  اسلونی،  چک، 
موسیقی در کانادا، انتشــار آلبوم های »این شرح 
افشــاری«  »نقش بندان«، »ســه گاه  بی نهایت«، 
و بخشــی از آلبــوم »آواز در ســایه« از جملــه 
فعالیت های موســیقایی تژده است. تژده برگزیده  
چندین دوره  جشــنواره  موسیقی است و مقالات 
متعددی در حوزه  موسیقی به چاپ رسانده است. 
فعالیت های نوازندگی و آهنگســازی وی با علاقه 
به آثار قدما و در حوزه  موسیقی دستگاهی شکل 

گرفته است. 

   ده رنگ و ضربی برای قیچک
آلبــوم »ده رنــگ و ضربی بــرای قیچک« با 
نوازندگی قیچک نســیم شــیرافکن و میکس و 
مسترینگ علیرضا نکولعل شامل قطعه های رنگ 
نوا، رنگ/ضربی اصفهــان، رنگ بیات  ترک، رنگ 
ماهور،  رنگ/ضربی  ابوعطا،  رنگ/ضربی  ســه گاه، 
رنگ افشــاری، رنگ/ضربی همایون، رنگ/ضربی 
دشــتی و رنگ چهارگاه با شــماره مجوز ٢٦٦- 

۱۴۰۱ است. 
درباره  این آلبوم، به قلم شــیرافکن می خوانیم: 
»من رنگ هایــم را صرفاً با هدفِ شــادی آفرینی 
یا اهدافِ کاربردیِ نشــاط انگیزی از این دســت 
نســاختم اما پس از اولین  باری که در آهنگسازیِ 
ســی دیِ قبلی ام )تکنوازیِ قیچک(، فرمِ رنگ )به 
جای مثلًا چهارمضــراب یا قطعه ای ضربی با فرمِ 
دیگری(، ناخــودآگاه، در ذهنم آمد و تصمیم به 
ســاختن در این فــرم گرفتم، توجّهــم به چنان 
پتانســیلی )فرح انگیزی از جنســی که مختصِ 
رنگ است( و چراییِ کم رغبتیِ آهنگسازیِ معاصر 
به این فرم و قابلیــتِ بازتعریفِ »فرح انگیزی« با 
مؤلفه هایی که رضایتِ اندیشه ای و هنریِ آهنگساز 
و شــنونده  غیرعامِ امروز را فراهم کند، جلب شد 
)گرچــه این اثر ادعای نائل  شــدنِ قطعی به این 
هدف را ندارد(. لذا علاقه  ناخودآگاهم به فرمِ رنگ 
و نیز تصمیمِ خودآگاهم مبنی بر توجّهِ بیشــتر به 
قابلیت های این فرم، منجر به ساخته  شدنِ این ده 

قطعه گردید.«

   مه تا
آلبوم »مه تــا« با نوازندگی تــار بهاره فیاضی، 
نوازندگی تمبــک گوهرناز مســائلی و میکس و 
مسترینگ امیر مردانه شــامل ۱۱ قطعه؛ مقدمه  
دشتی، نجوای ماه )پیشــکش به استاد هوشنگ 
ظریف(، درآمد دشــتی، مه تــا، بیدگانی دیلمان، 
گیسو، اوج )عشاق(، ضربی اوج، ادامه  اوج و فرود، 
تصنیف قدیمی:  ای آنکــه به دل و درنا )رنگ( با 

شماره مجوز ۳۹٢۹- ۱۴۰٢ است. 
درباره  این اثــر، به قلم فیاضی می خوانیم: »در 
اسفند ۱۳۹۸ جامعه  موسیقی یکی از بزرگ ترین 
آموزگاران و نوازندگان ســاز تار، استاد هوشنگ 
ظریف، مرد اخلاق و هنر و مهربانی را از دســت 
داد. تم اصلی قطعه  »نجوای ماه« در سوگ و فراق 
ایشان به ذهنم رسید. این قطعه را به یاد و خاطره  

آن استاد بزرگ تقدیم می کنم. 
ســایر قطعات این آلبوم نیز در تمرینات دوران 
قرنطینه شــکل گرفت و در آواز دشتی )سل( در 
میانه  ســال ۱۴۰۱ ضبط شــد. همانند کارهای 
گذشــته ام، در این آلبوم هــم محوریت کار را بر 
روی موسیقی دســتگاهی ایران با تمرکز بر روی 
تکنیک های مختلف نوازندگی تــار انجام داده ام. 

این آلبوم، یادگاری از این دوران است.«

دریچـــــه

هادی مرزبان از اجرای نمایشــنامه »بنگاه تئاترال« نوشته 
علی نصیریان خبر داد. 

این کارگردان تئاتر که پیش از این هم همین نمایشــنامه 
را اجرا کرده است، درباره اجرای دوباره آن به ایسنا گفت: این 
روزها مشغول تمرین و آماده ســازی نمایش »بنگاه تئاترال« 
هســتیم و تاکنون حضور مجید مظفری، فرزانه کابلی، داود 
فتحعلی بیگی، علی فتحعلی، سامان تیرانداز و آیه قبادیان در 
این نمایش قطعی شــده و قرار است چند بازیگر دیگر نیز به 
گروه ما بپیوندند. او با اشــاره به حال و هوای این نمایش که 
اثری تخت حوضی است، اضافه کرد: اولین بار حدود ۴۵ سال 

پیش این نمایشنامه با کارگردانی خود آقای نصیریان اجرا شد. 
ایشــان علاوه بر اینکه بازیگری چیره دســت است، در زمینه 
نمایش های سنتی تحقیقات مفصلی دارد. این نمایشنامه اش 
هم یک کار تخت حوضی است ولی در اجرای قبلی هم گفتم 
ما داریم یکســری از بازیگران تخت حوضی را بازی می کنیم. 
به گفته او، قرار است این نمایش بعد از ماه های محرم و صفر 
روی صحنه برود. مرزبان با اشاره به اجرای قبلی این نمایشنامه 
یادآوری کرد: پیش از این حدود ۱۰۰ اجرا از این نمایشــنامه 
را در دو ســالن تئاتر روی صحنه بردیم و هر بار با اســتقبال 
تماشاگران مواجه شــدیم. به همین دلیل اجرای دوباره آن از 

طرف یکی از سالن های تئاتر مطرح شد. این کارگردآنکه پیش 
از این قصد داشت نمایش »نوبت دیوانگی« نوشته پرویز زاهدی 
را در تالار وحدت روی صحنه بیاورد، درباره وضعیت اجرای آن 
توضیح داد: هنوز تکلیف اجرای این نمایش مشخص نشده و از 
طرف دیگر گروه من علاقه مند به کار بودند، بنابراین دیدم فعلا 
باید کار دیگری دست بگیرم تا اینکه پیشنهاد اجرای نمایش 
»بنگاه تئاترال« مطرح شــد و حالا مشــغول آماده سازی آن 
هستیم. در اجرای این اثر نمایشی، آزیتا خرمی، مهری آسایش 
و شــهرزاد پورفرد به عنوان دستیار کارگردان با هادی مرزبان 

همکاری می کنند. 

مرزبان نمایشنامه نصیریان را اجرا می کند

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند مراسم عزاداری دسته روی ۴۵۰ ساله محرم روستا های شهرآباد، طارس، دهین و بادرودِ فیروزکوه 
که در فهرست ملی آثار ناملموس میراث فرهنگی ثبت شده. 

منبع:  موج نیوز    اینفوگرافیک

عضو شورای سیاستگذاری سی امین جشنواره هنرهای تجسمی جوانان ایران با اشاره به اهداف و اولویت های این رویداد از 
تلاش برای تحقق تجربه فعالیت هنری در فضایی تعاملی برای جوانان و نوجوانان گفت.

مینا محمدی وکیل، عضو شــورای سیاستگذاری سی امین جشنواره هنرهای تجسمی جوانان ایران در گفت وگو با مهر با 
اشــاره به برگزاری این رویداد هنری بیان کرد: اساســاً جشنواره های دوره ای همچون دوسالانه ها و رویدادهای هنری سالانه، 
بســتر و فرصت مناســبی برای طیف های مختلف هنرمندان فراهم می آورند تا آثار تــازه و متنوع خود را به معرض نمایش 
بگذارند. اســتادیار دانشــکده هنر دانشــگاه الزهرا گفت: تاریخچه برگزاری رویدادهای متناوب هنری به اواخر سده نوزدهم 
میلادی بازمی گردد و امروزه در بســیاری از نقاط جهان به عنوان راهی برای تقویت تبادلات فرهنگی و گفت وگوهای هنری 
در مقیاس های منطقه ای و فرامنطقه ای شناخته می شوند. جشنواره هنرهای تجسمی جوانان ایران بر پایه تجربیات سال های 
گذشته که غالباً با رویکرد ترکیبی همراه بوده است، تجمیعی از کارگاه های آموزشی و عرضه آثار هنری خواهد بود که شامل 
پیشبرد برنامه های مختلف، اجرای هنرمندان و برپایی نمایشگاهی از آثار هنری می شود. محمدی وکیل ضمن اشاره به هدف 
برگزاری سی امین جشنواره هنرهای تجسمی جوانان ایران اظهار کرد: هدف از برگزاری چنین رخدادهایی در سطح ملی که 
هر دوره با میزبانی مناطق مختلف کشــور همراه می شــود، فراهم آوردن بستری وسیع برای هنرمندان نوجوان و جوان است 
تا از طریق آموزش و تجربه به کشــف استعدادهای هنری و مشــارکت در فعالیت های گروهی بپردازند. خوشبختانه از دوره 
گذشته با افزوده شدن شاخه هنرهای جدید به جشنواره، رویکردی نو در این رویداد هنری آغاز شده است که سطح فعالیت 
هنرجویان جوان را بیش از پیش وســعت می بخشد. زبان و بیان نو در هنرهای جدید که زبانی جهانی است، به واسطه ظهور 
ابزارهای تازه ای چون امکانات دیجیتال، گسترش گفتمان های جهانی و چندفرهنگی شکل گرفته و ارائه می شود. عضو هیأت 
علمی دانشــگاه الزهرا با بیان اینکه جشنواره ســی ام همچون دوره های گذشته، رویکردی حمایتی رقابتی دارد که به واسطه 
برگزاری کارگاه های آموزشی و اعلام افراد برگزیده در هر رشته اجرا می شود، توضیح داد: عموماً در رویدادهای هنری متناوب و 
جشنواره های این چنینی، سیاست گذاری کلی و چارچوب های اساسی در طول تمامی دوره ها وجود دارد و به موازات آن در هر 
دوره، سیاست های مکمل متناسب با شرایط و موقعیت های جدید و احتمالاً مناسبت های روز در سیاست گذاری ها مورد توجه 
قرار می گیرد. علاوه بر این، چشــم اندازی هم برای دوره های آتی در نظر گرفته می شود. محمدی وکیل یادآور شد: سی امین 
جشنواره هنرهای تجسمی جوانان ایران می کوشد ضمن حمایت از هنرمندان جوان، شناخت دغدغه های آنان و مسائل روز، 

نگاهی نو ارائه کند و چشم انداز بین المللی شدن جشنواره در دوره های آتی را مد نظر قرار دهد.
این هنرمند در پاســخ به این پرســش که چه ظرفیت هایی را برای جشنواره سی ام متصور است، بیان کرد: این رویداد در 
قالب رشــته های مختلف هنری، فرصتی برای نوجوانان و جوانان هنردوست و هنرشناس ایرانی است تا فرایند تولید را نه به 
صورت فردی، بلکه در فضایی تعاملی و مشارکتی تجربه کنند. بر این اساس، نوجوانان و جوانان از سراسر کشور می توانند در 
کنار یکدیگر قرار گیرند تا فرصت مناسبی به منظور کشف و ارائه ایده های هنری متنوع، تجربه های جمعی و مباحث انتقادی 

شکل بگیرد.
عضو شورای سیاستگذاری سی امین جشنواره هنرهای تجسمی جوانان ایران گفت: رویدادهایی 
چون جشنواره هنرهای تجسمی جوانان ایران با هدف مرتبط ساختن هنرمندان جوان، گسترش 
آموزش های هنری و شناسایی استعدادهای نو در عرصه هنر برپا می شوند و در جریان برگزاری 
آنها همواره رخدادهای هنری از پیش تعیین نشــده نیز قابل تصور خواهند بود. از آنجا که این 
رخدادهای نو برآمده از ذهن خلاق و پویای جوانان است، با هدایت در بستر آموزشی مناسب 

می توانند به نتایج قابل توجه و خلاقانه ای منجر شوند.
محمــدی وکیل در پایان بیان کرد: اقلیم هــزار رنگ ایران در کنار تکثر فرهنگی 

بی بدیل این سرزمین، بستری یگانه و بی همتا به منظور ظهور آثار درخشان هنری 
فراهم ســاخته است. در گوشه و کنار این بوم، قابلیت های منحصر به فردی برای 
هنرآفرینی دارد. جشــنواره هنرهای تجســمی جوانان ایران با نگاه به گستردگی 
فرهنگی موجود در کشــور و با انگیزه بهره منــدی از اقلیم های متنوع فرهنگی، 
تلاش می کند به واسطه حضور در مناطق مختلف ایران پهناور، ضمن برخورداری 
از قابلیت های هنری و بومی تمامی اســتان ها، به برقراری پیوند فرهنگی مضاعف 

و ایجاد ارتباطات فرامحلی در میان هنرمندان جوان و اســتعدادهای آینده سرزمین 
عزیزمان ایران بپردازد.

مینا محمدی وکیل:

»هنرهای تجسمی جوانان« چشم انداز بین المللی دارد
تجسمی


